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Gostje iz Madžarske 
v Ptuju in Mariboru 

Direktorji in strokovni delavci 
zavodov za usposabljanje otrok z 
motnjami v duševnem razvoju iz 
madžarske županije Zala Egerszeg 
so v četrtek, 23. septembra, obiska-
li Maribor in Ptuj. S tem so vrnili 
obisk svojim stanovskim prijatel-
jem — ravnateljem in delavcem 
slovenskih tovrstnih ustanov, ki so 
bili spomladi na podobni strokovni 
ekskurziji na Madžarskem. 

Pod vodstvom županijskega mi-
nistra Jarija Ferenca so madžar-
ski gostje najprej obiskali osnovno 
šolo Gustava Šiliha v Mariboru, 
kjer so jih seznanili z dejavnostjo 
vzgoje in izobraževanja od pred-
šolske vzgoje do osnovnega in do-
polnilnega izobraževanja ter dom-
ske vzgoje. 

Zatem so obiskali še Zavod za 
usposabljanje zmerno, težje in 
težko prizadete mladine dr. Mari-
jana Borštnarja v Dornavi, kjer so 
jih po ogledu prostorov prav tako 
seznanili s svojim delom in raz-
merami. Popoldne pa so se mad-
žarski gostje udeležili svečanega 
sprejema v palaciju na ptujskem 
gradu, kjer jih je v imenu ptujske-
ga župana pozdravil član občin-
skega predsedstva Brane Tonejc, v 
imenu izvršnega sveta pa članica, 
ki skrbi za kulturo in izobraževan-
je, Kristina Samperl-Purg. Pozno 
popoldne so jim razkazali še neka-
tere ptujske kulturnozgodovinske 
znamenitosti. Q M 

Zakaj je ptujska ministrica za kultura 
a kraji na Barlu molčala ves mesec 

Članica ptujske vlade, odgovorna za kulturo, Kristina Šamperl 
Purg je bila na gradu Bori 13. avgusta in bila tistega dne opozorje-
na, da manjka slika z glavnega oltarja grajske kapele. Policijsko po-
stajo v Gorišnici pa je o kraji obvestila 16.septembra ob 10. uri, po-
tem ko so o kraji že poročali mediji. Zakaj? Več na strani 20. 

DAROVI JESENI. FOTO: MARTIN OZMEC 

OBETAVNA VINSKA LETINA 

Izziv sposobnim kletarjem 
Ko so vinogradniki med letom 

skupaj z drugimi pridelovalci 
hrane obupavali nad posledicami 
suše, se je vreme sicer pozno, pa 
vendarle še pravočasno obrnilo 
njim v prid. Iz napovedovane ko-
ličinsko in kakovostno borne leti-
ne se je po nekajkratnem moč-
nejšem dežju razvila ena naj-
boljših. Tako strokovnjaki kot vi-
nogradniki sami govorijo o vsaj 
podobni, če ne že boljši letini od 
lanske, ki je bila odlična. Širi se 
mnenje, da bo mogoče letošnji 
vinski letnik kakovostno primer-
jati celo s tistim izpred desetih 
let, torej z letnikom 1983, za ka-
terim se vinskim gurmanom še 
danes cedijo sline. Toda prav ob 
takšnih letnikih je po izkušnjah 
strokovnjakov največ težav s kle-
tar jenjem. 

Pre jšn j i teden so v ptujski 
kleti prevzemal i in stiskali 
g rozdje srednje poznih sort iz 
Kombinatovih vinogradov. Kot 
j e povedal enolog mag. Tone 
Skaza, so bile vsebnosti slad-
kor ja v tem grozdju zelo visoke: 
v belem pinotu od 18,5 odstotka 
navzgor, v sauvignonu od 19 do 
20,5 in v sivem pinotu tudi 22 
odstotkov. To že kaže na boljši 
letnik od lanskega. 

Poleg tega pa letošnji letnik 
skriva precej pasti. V grozdnih ja-
godah je po izdatnem deževju na-
stal velik pritisk sokov in prišlo 
je do pokanja in gnitja ter posle-
dično do prehitre trgatve. Kisline 
v grozdju srednje poznih sort so 
še optimalne (med 6,5 in 7,5 g/l). 
Za vrhunska vina, kot so beli pi-
not, sauvignon, sivi pinot, je ki-
slina še zadovoljiva. Drugače pa 
bo verjetno z laškim rizlingom in 
šiponom, iz katerih želimo dobiti 
bolj pitna vina. V moštu iz tega 
grozdja bo po vsej verjetnosti 
bolj malo kisline. Ko se torej vi-
nogradniki veselijo dobre letine, 
j e pred kletarji zahtevno delo, ki 
mu, žal, mnogi še niso kos. To iz 
leta v leto potrjujejo tudi vinska 
ocenjevanja. Mošt z malo kisline 
zahteva posebno kletarsko znan-
je, izredno pozornost in na-
tančnost pri negi posode, pri žve-
planju, pri pravočasnem pretoku. 

Letos so dobre možnost i tudi 
za posebne trgatve, torej za vina 
posebnih kakovost i . Seveda si 
lahko tudi to pr ivošči jo le kle-
tarski specialisti — tisti, ki v 
popolnosti obvlada jo nego (poz-
ne trgatve, izbora) mošta in vi-
na od trgatve do steklenice. 

JB 

Foto: M. Ozmec 

Popis beguncev v Sloveniji 
Da bi končno ugotovili dejansko število in stanje vseh be-
guncev v Sloveniji, so v začetku tega tedna pričeli popiso-
vanjem beguncev iz republik nekdanje Jugoslavije, kjer 
divja vojna. 

V ptu j skem zbirnem centru so 
popis opravili že v nedel jo in 
evidentiral i 144 pribežnikov, v 
g lavnem iz Bosne in Hercegovi-
ne. Druge begunce s p tu jskega 
območ ja pa so pričeli popisova-
ti v ponedel jek dopoldne na 
občinski organizacij i Rdečega 
križa, k je r so j im omogočil i tudi 
organiz i rano fotograf i ranje . Do 
zakl jučka naše redakcije, do 
srede, so j ih evidentirali nekaj 
nad 100 ali slabo polovico vseh, 
ki b ivajo pri sorodnikih, znan-
cih in pri jatelj ih (teh je po pred-
videvanj ih v ptujski občini oko-
li 220). Ker pa je popis zadnja 
pri ložnost , da si začasni begun-

ci uredi jo svoj status v Sloveni-
j i , sporoča urad za pr ise l jevanje 
in begunce vsem, ki se še niso 
prijavili , da to lahko stori jo še 
danes (v četrtek) in jutr i . S se-
boj naj pr inesejo dve fotograf i j i 
in dokumente z osebnimi podat-
ki. Naknadnega statusa začasne-
ga begunca v Sloveniji ne bo 
mogoče dobiti . 

Po končanem popisovanju pre-
neha veljavnost dosedanjega evi-
denčnega kartona, izdanega na 
Rdečem križu, vsi začasni begun-
ci pa bodo prejeli karton začasne-
ga begunca. Le na osnovi tega 
j im bo dovoljena začasno bivanje 
v Republiki Sloveniji. -OM 

Izteka se rok prijave črnih gradenj 
Rok za pri javo črnih gradenj 

oz i roma nedovol jenih posegov 
v prostor, ki j e bil podal jšan, se 
z deset im oktobrom izteče. 

Sekretariat za urejanje prostora 
in varstvo okolja občine Ptuj po-
ziva črnograditelje, da prijavijo 
črno gradnjo in plačajo depozit 
po zakonu. Depozit se plača v 
višni 2.500,00 SiT za kvadratni 
meter bruto etažne površine ob-
jekta, vendar ne manj kot 
150.000,00 SIT, na račun Stano-
vanjskega sklada Republike Slo-
venije. Po dopolnitvi zakona se 
posamezniku dovoli obročno od-
plačevanje depozita, in sicer tako, 

da plača 25% višine depozita ob 
vložitvi zahteve za odlog prisil-
ne izvršbe, preostanek pa v 
šestih mesecih. 

Po desetem oktobru 1993 ne 
bo več možno legalizirati na 
črno zgrajenih objektov, ki ne 
bodo pri javljeni v zakonsko 
predvidenem roku. 

Informaci je za črnogradi te l je 
v občini P tu j da je jo na Sekrata-
riatu za ure jan je prostora in var-
stvo okol ja občine P tu j in urba-
nistični inšpektor pri Upravi za 
inšpekci je občin Ormož in Ptuj . 

"Sladki" telefon za pridelovalce pese 
Jutri bo začetek spravila slad-

korne pese, v ponedel jek pa 
začetek cestnega transporta s 
pol ja v tovarno. Vsem uporabni-
kom cest je to opozori lo za do-
datno previdnost . 

Tova rna s l a d k o r j a O r m o ž j e 
za p r i de lova l ce p r ik l j uč i l a po-

seben t e l e fon , ki bo na v o l j o 

n e p r e k i n j e n o in ki b o p o s r e d o -

val a k t u a l n a spo roč i l a o p r ide -

l o v a n j u o z i r o m a sprav i lu pese . 

Š t ev i l ka " s l a d k e g a " t e l e f o n a 

j e (062) 7 0 2 - 6 0 6 . T R 

ORMOŽ 

Skupna škoda v kmetijstvu 
689 milijonov tolarjev 

Delo komisi j za popis škode 
zaradi suše je potekalo v redu. 
Največ dela je morala opraviti 
kmet i jska komisi ja . Veliko pri-
pomb je bilo na metodologi jo 
izračunavanja škode. Veliko 
pravičneje in manj slabe volje 
bi bilo, če bi dobili odškodnino 
za de jansko škodo. Tako j e 
skupna škoda v kmeti js tvu or-
moške občine ocenjena na 689 

mil i jonov tolarjev, kar pomeni 
1 1,75 odstotkov izpada v druž-
benem proizvodu občine. VT 

Kulturni križemkražem 
P T U J * Jutri ob 12.30 bo Teater III igral za Srednjo 

kmet i j sko šolo Pegama in Lambergar ja Frančka Rudol fa v 
režiji Branke Bezeljak Glazer. Za srednje šole pr ipravl ja jo 
še tri predstave, 12. oktobra pa gos tu je jo v Slovenskem 
mladinskem gledališču v Ljubl jani . 

PTUJ * V soboto, 2. oktobra, ob 18. uri bo v viteški 
dvorani gradu koncert violinista in kulturnega ambasodar ja 
Republ ike Slovenije Mihe Pogačnika ter Janka Šetinca na 
čembalu . Izvajala bosta Bachove violinske sonate. 

PTUJ * V četrtek, 7. oktobra, ob 19.30 uri bo Teater III 
igral Pegama in Lambergar ja za izven. 

PTUJ * V minori tskem samostanu je na ogled razstava 
L judske in študijske knj ižnice Littera seripta manet — Na-
pisana črka ostane, ob dvestoletnici knjižničarstva in tiskar-
stva na Ptuju . 

PTUJ * V Mestni hiši razstavlja ol ja in akvarele Peter 
Vurcer. 

S L O V E N S K A BISTRICA * V 710. UC je od 24. sep-
tembra do 15. decembra na ogled razstava grafik akadem-
skega slikarja Bojana Goli je . 

ŠTATENBERG * Drevi ob 18. uri bo v viteški dvorani 
baročnega dvorca odpr t je l ikovne razstave lovskih motivov 
Andre ja Mili tareva iz Ljubl jane . Razstava bo na ogled do 8. 
oktobra. 
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"Ptujski obrtniki so izredno žilavi ljudje" 
Uspeh ptujskih obrtnikov na 26. mednarodnem obrtnem sejmu še vedno odmeva. Predsednik Obrtne zbornice Ptuj Roman Tomanič je ob tej pri-
ložnosti povedal, da se je s sejemskimi nagradami znova dokazalo, da so izdelki ptujskih obrtnikov izjemno kakostni. Zaželel jim je, da bi svoja 
priznanja čim bolje vnovčili v praksi oziroma da bi prejeli čim več naročil. Za prihodnje leto je povabil k sodelovanju vse obrtnike. Letos jih je bilo 
le šestnajst, kar je glede na število 1100 veliko premalo. 27. mednarodni obrtni sejem bo gotovo izziv za mnoge, saj bodo Ptujčani na njem organizi-
rali ptujski dan z vso ponudbo, ki sodi na takšno prireditev. 
23-LETNO DELO PLETARSTVA 
MARJANA ROGINE KRONANO 
Z BRONASTIM CEHOM 

Marjan Rogina iz Ptuja j e bil 
priznanja izredno vesel. Pravi, da 
j e prišlo v pravem trenutku. 
Čeprav ne gre za izdelke zahtevne 
tehnologije, je vesel, da je stro-
kovna komisija zaznala kakovost 
njihovih izdelkov. Konkurenca j e 
v zadnjem času izredno velika, 
zadnja leta prihaja na naš trg ved-
no več nekakovostnih izdelkov z 
vzhoda, zato je pomembno, da 

kupce seznani s pravo kakovostjo. 
Pletarstvo Marjana Rogine daje za 
vse svoje izdelke 25-letno garanci-
jo, to pa za vzhodne izdelke ne vel-
ja. Kupci jih poznajo v glavnem po 
najrazličnejših žičnih mrežah, k i j i h 
izdelujejo iz materialov železarne 
Jesenice. Sejemsko priznanje je to-
liko dragocenejše, ker so se letos v 
Celju prvič predstavili. 
LIVARNA BARVNIH KOVIN 
MIRKA DONAJA PRAZNUJE 
PETNAJSTLETNICO 

V petnajstih letih obstoja so v 
livarni barvnih kovin Mirka Du-
naja razvili okrog 800 izdelkov. 
V zadnjem času so se preusmerili 
v izvoz. V tujino, predvsem v Av-
strijo, Nemčijo in Ameriko, iz-
važajo že 80 odstotkov svoje 
proizvodnje. Uspevajo predvsem 
zaradi kakovostnih izdelkov in 
spoštovanja rokov izdelave. 
Plačila so z zamudo, vendar so 
redna in ni bojazni, da neko delo 
ne bi bilo plačano. 

Prizadevajo si, da bi osvojili še 
več tujega trga, sedaj se j im odpi-
ra tudi francoski. Prejeli so že 
prva naročila za izdelavo pedalov 
za pianine. V stikih pa so že tudi z 
italijanskimi kupci. 

Mirko Donaj pravi, da so se raz-
mere za razvoj obrti v zadnjem 
času močno spremenile, da pa j e 
še vedno preveč obljub. Najbol j si 

želi, da bi se uredili plačilni pogo-
ji. Priznanje v Celju med 1740 
razstavljalci pa j e predvsem priz-
nanje za kakovostno delo. 
BRONASTI CEH ZA 
KOVINOSTRUGARSTVO 
DUŠANA IN LJUBA 
GABROVCA 

Obratovalnica Dušana in Ljuba 
Gabrovca iz Ptuja uspešno dela že 
deveto leto. Bronasti ceh je njuno 
prvo priznanje, v Celju pa razsta-
vljata že od vsega začetka. Stalni 
sejemski obiskovalci se bodo zago-

tovo spomnili, da sta bila med 
prvimi ptujskimi obrtniki, ki so se 
predstavljali s propagandnim ma-
terialom. 

Priznanje jima veliko pomeni. 
"Strokovna komisija je zaznala, da 
se v najinih izdelkih skriva veliko 
truda in znanja," pravita. Je vzpod-
buda za delo v bodoče in razvoj 
vedno novih izdelkov. 

Razdelitev letošnjih priznanj je po-
kazala, da so izdelke ocenjevali re-
snični strokovnjaki. Značilni izdelki 
kovinostrugarstva Gabrovec so iz 
programa ročnega rezanja ter posa-
mezni deli (ustniki in šobe) za op-
tično vodene rezalnike. Posebej po-
membno pa je, da so priključne mere 
njihovih izdelkov prilagojene trenut-
nim razmeram doma. Identične so 
priključnim meram programa izdel-
kov Teleoptik. 

Kvaliteto izdelkov kovinostrugar-
stva Dušana in Ljuba Gabrovca je z 
A-testom potrdil tudi Institut za varil-
stvo iz Ljubljane — PE Maribor. Ga-
brovca sodita med tiste mlade ptujske 
obrtnike, ki delajo za jutri. Polna sta 
novih idej, ki jih tudi udejanjata v ok-
viru lastne proizvodnje. Pravita, da so 
njuni uspehi predvsem posledica dela 
in trme. Delata tako dolgo, dokler za-
devi ne prideta do dna. 
ZA TAKŠNO OBRTNO 
ZAKONODAJO, DA BOMO 
PRVI V EVROPI 

Predsednik poslovnega odbora 26. 
mednarodnega obrtnega sejma v 

Celju in podpredsednik OZ Sloveni-
je Stane Kramberger je ob našem 
obisku povedal, da so sedaj vsi upi 
uperjeni v sprejem nove obrtne za-
konodaje, ki bo omogočila, da bomo 
med prvimi v Evropi in da bomo 
vzor tudi nekaterim preverjenim de-
mokracijam. Uspeh ptujskih obrtni-
kov na letošnjem sejmu pa je takole 
ocenil: "Povedati moram, da sem 
presenečen nad ptujskimi obrtniki. 
To so izjemno žilavi ljudje, ki dose-
gajo izjemne uspehe. Vem pa tudi, 
da v samem Ptuju z doseženim niste 
popolnoma zadovoljni, da bi radi še 
več. Čestitati vam moram k izjem-
nemu napredku. Imate dobre obrtni-
ke, ki znajo delati, in močno zaled-
je. Ptujska občina ima dobro nasta-
vljene mehanizme za razvoj obrti; 
za to gre vsa pohvala tudi županu in 
predsedniku izvršnega sveta." 

M G 

Mirko Donaj 

Marjan Rogina 

Izdelki kovinostrugarstva Dušana 
in Ljuba Gabrovca. Foto: OM, JB 

TONE ROP V KLUBU PTUJSKIH MENEZERJEV 

Lastninjenje podjetij se je pričelo 
Ptujske menežerje je prejšnji teden obiskal magister Tone Rop, državni sekretar v Ministrstvu za ekonomske odnose in razvoj. S približno 30 direk-
torji iz Ptuja in Maribora se je pogovarjal o sedaj izjemno pomembni gospodarski in politični temi — lastninskem preoblikovanju podjetij, pred 
tem pa jih je seznanil s trenutnim stanjem na tem področju. Sicer pa je mag. Rop govoril že z direktorji v več slovenskih krajih. 

V Sloveniji se je s sprejetjem 
Zakona o lastninskem preobliko-
vanju podjetij začelo lastninjenje. 
Kaj kažejo prvi rezultati po vaših 
pogovorih z direktorji? 

TONE ROP: "V tej fazi se kaže, 
da podjetja zelo intenzivno pripra-
vljajo programe privatizacije, da 
praktično v vseh podjetjih, ne glede 
na to, ali so v revizijskih postopkih, 
ali imajo probleme z denacionalizaci-
jo, opravljajo vrednotenje in se 
odločajo o svojem programu, kar ne-
kaj podjetij pa že ima pripravljene 
programe privatizacije. Tako pravza-
prav lahko rečemo, da se je tako ime-
novani privatizacijski voz vendarle 
začel premikati in da je vse več pro-
gramov privatizacije, ki so pripravlje-
ni, da je vse več lastninjenja, in 
upam, da bo zadeva še hitreje stekla." 

Katere načine predvideva la-
stninsko preoblikovanje? 

TONE ROP:"Načinov je kar ne-
kaj in kombinacij tudi. Prvi progra-
mi, ki prihajajo na Agencijo za pri-
vatizacijo, kažejo, da bodo v prvi fa-
zi olastninjena predvsem majhna in 
srednja podjetja, to so podjetja, kjer 
lastninjenje v pomembnem delu po-
teka preko lastniških certifikatov, 
tako da gre v večini primerov za in-
terno razdelitev, notranji odkup in 
ustrezen prenos na sklade." 

Najzanimivejši so lastniški cer-
tifikati. Ali jih bomo dobili v krat-
kem? 

TONE ROP: "Lastniški certifikati 
so praktično izdani, praktično so že 
odprti računi za državljane pri SDK. 
Ta hip čakamo, da bodo natisnili po-
sebno pismo za vsakega državljana, v 
katerem bodo državljani obveščeni o 
stanju certifikatnega računa, temu pi-
smu bo dodano posebno pismo pred-
sednika vlade in navodilo, kako certi-
fikat uporabiti. Pripravljamo tudi po-
sebno publikacijo v zvezi s certifikati. 
Na poštah bodo na prodaj lastninske 

nakaznice, s katerimi se bodo certifi-
kati vnovčevali. Posebej so o tem in-
formirani v podjetjih, kjer že poteka 
lastninjenje." 

KAM VLOŽITI SVOJ 
CERTIFIKAT 

Ali bodo morali zaposleni vlaga-
ti v svoje podjetje? Kako je s tisti-
mi v javnih službah? 

TONE ROP: "Ni obvezno vlagati 
v podjetje, v katerem delaš, sploh pa 
se nekatera podjetja ne bodo lastni-
nila. Po zakonu o lastninskem preo-
blikovanju se lastnini samo del pod-
jetij. To pomeni, da se ne lastninijo 
javna podjetja, dejavnosti, ki opra-
vljajo igre na srečo, in še nekatere 
druge dejavnosti. V nekaterih pri-
merih velja s certifikati počakati in 
nato certifikate vnovčiti preko jav-
nih prodaj delnic za lastniške certifi-
kate. Gre predvsem za boljša podjet-
ja in obstajala bo posebna možnost, 
da bi vnovčili svoj certifikat tudi pri 
investicijskih družbah, ki jih bodo 

ustanovili po zakonu, ki bo nasled-
nji mesec v obravnavi pri državnem 
zboru. Računamo, da bo konec leta 
že lahko prihajalo do prvih ustano-
vitev investicijskih družb, ki bi vo-
dile investicijske sklade. Tako bi 
spomladi naslednjega leta že bilo 
možno vnovčiti certifikate pri teh 
investicijskih družbah. Prednost 
družb bo v tem, da bodo imele več 
vrst različnih delnic, naložba bo s 
tega vidika bolj varna, poleg tega pa 
bodo investicijske družbe morali vo-
diti ljudje, ki se bodo spoznali na ta 
posel. Informacij in propagiranja bo 
vedno več. Zato nasvet državlja-
nom: ne hiteti, dobro razmislite, cer-
tifikat je priložnosf, da ga vnovčite. 
Certifikat ni denar, je pa — še en-
krat poudarjam — možnost za delni-
co z nominalno vrednostjo certifika-
ta. Če pa bodo vložili v podjetje, ki 
bo šlo v stečaj, pa je vrednost certi-
fikata lahko tudi nič. Velja dobro 
premisliti, kam in komu dati svoj la-
stniški certifikat." 
LASTNINJENJE ŽE V 11 
PODJETJIH — ROK ENO LETO 

Podjetja, ki se nameravajo la-
stniniti, morajo pripraviti ustrez-
ne programe. Koliko programov 
je že prispelo na Agencijo in kaj 
pričakujete glede dinamike v na-
slednjem obdobju? 

TONE ROP: "Na agenciji je že 
več kot 30 programov, odobrenih jih 
je več kot 10. In ti se že izvajajo. 
Pripravili smo posebne tipske mode-
le lastninjenja, tako da imajo podjet-
ja pripravljene statute, razne pravil-
nike, ki jih je potrebno le izpolniti. 
Tako se morajo v podjetjih odločiti 
le o vsebini programa, o metodi." 

Do kdaj računate, da bo trajal 
ves ta postopek, do kdaj je rok? 

TONE ROP: "Rok je po zakonu 
eno leto. V enem letu naj bi pripra-
vila podjetja programe in opravila 
lastninsko preoblikovanje. Pri neka-
terih podjetjih se bo zavleklo, 
predvsem zaradi revizijskih postop-
kov, v katerih je več kot 1000 pod-
jetij. Za 28 so bila poročila že obja-
vljena. Revizijski postopki bodo vse 
hitrejši, namreč tudi inšpektorji so 
se morali zanje usposobiti. Zdaj 
imajo že prakso in računamo, da bo 
vse več revizijskih poročil. Moramo 
stroriti vse, da bo večji del sloven-
skih podjetij do konca leta 1994 šel 
skozi proces lastninjenja." 
POMEMBNO BO 
POPRIVATIZACIJSKO 
OBDOBJE 

Kakšna je ekonomska politike 
vlade glede lastninskega preobli-
kovanja? 

TONE ROP: "Lastninsko preobli-
kovanje je le eden od pogojev za eko-
nomsko, gospodarsko rast in sploh bo-
dočnost gospodarstva Slovenije, tako 
da bo ekonomska politika, ki bo pote-
kala sočasno, še bolj pomembna kot 
samo lastninsko preoblikovanje. Zato v 
pogovorih z direktorji poudarjam stva-
ri, ki se mi zdijo ključne za naslednje 
obdobje. Za poprivatizacijsko obdobje 
se pripravljajo posebni programi 
vzpodbujanja proizvodnje v podjetjih, 
ki bodo že izvedla lastninjenje. Na ta 
način želimo v podjetjih, ki bodo šla 
skozi lastninsko preoblikovanje, 
sprožiti in vzpodbuditi investicijski ci-
klus, po drugi strani pa seveda želimo 
tista podjetja, ki še niso pripravila pro-
gramov, vzpodbuditi k temu." 

CERTIFIKAT V SVOJE 
PODJETJE ALI KAM DRUGAM 

Ali menite, da bo v socialno šib-
kejših območjih potekalo lastnin-
jenje kako drugače kot v central-
nem delu Slovenije? 

TONE ROP: "To je odvisno od 
tipa podjetja. Če gre za delovno bolj 
intenzivna podjetja, bo najbrž pote-
kalo enako. Dejstvo je. da bodo ne-
kateri vlagali svoje certifikate tudi 
zaradi delovnega mesta, zaradi 
skupne prihodnosti. In brez podjetja 
v nekaterih krajih ne gre. Opažamo, 
da imajo v nekaterih okoljih dva, tri 
ključna podjetja in ta pravzaprav 
ohranjajo demografsko enoto kot ce-
loto. Verjamem, da se bodo v 
takšnih primerih delavci odločili, da 
bodo vlagali, kljub temu da so pod-
jetja nekoliko slabša." 

Ravno pri nas je razmeroma 
malo uspešnih podjetij. Ali lahko 
direktor ji prisilijo delavce, da vlo-
žijo v lastno podjetje? 

TONE ROP: "Direktorji seveda 
nimajo teh pooblastil, je pa res, da 
nekateri direktorji uporabljajo neko-
liko trše prijeme v zvezi s certifika-
tom, kar je seveda logično; vse, kar 
lahko povem, je to, da delavcem ni 
nujno vložiti certifikata v svoje pod-
jetje, velja pa jih vendarle opozoriti, 
da s tem, ko vložijo, vložijo nekaj 
tudi v svoje bodoče delovno mesto 
in v podjetje." 

Vi ste strokovnjak. Kam boste 
vložili svoj certifikat? 

TONE ROP: "To je seveda skriv-
nost, bom pa svoje naložbe razpršil." 

Mi lena Z u p a n i č 

Slovenski državljani bodo do-
bili tri vrste certifikatov: certi-
fikate državljanov, certifikate 
upravičencev do denacionalia-
cije in certifikate delavcev v 
negospodarskih organizacijah 
Največji in najpomembnejši 
del certifikatov so certifikati 
državljanov. Merilo za njihovo 
pridobitev je slovensko držav-
ljanstvo in rojstvo do 5. decem-
bra 1992. Tako osebam do do-
polnjenega 18. leta pripada 
100 tisoč, od 18. do 23. le ta 200 
tisoč, od 23. do 28. leta 250 ti-
soč, od 28. do 38. leta 300 ti-
soč, od 38. do 48. leta 350 tisoč 
in od dopolnjenega 48. leta 
450 tisoč tolarjev. (—DLŽ) 

S SEJMA MODA POMLAD — POLETJE '94 

Sejem predstavitev 
Na 40. sejmu Moda pomlad — poletje '94 v Ljubljani se je predstavilo 226 razstavljal-
cev iz Slovenije in trinajstih tujih držav. Na njem so se predstavili tekstilci, proizvajalci 
obutve in konfekcije. Gre za dejavnosti, ki pomenijo 10 odstotkov slovenskega prihodka 
in zaposlujejo okrog 20 odstotkov delavcev. 

Sejem je 22. septembra odprl republiški minister za 
gospodarske dejavnosti dr. Maks Tajnikar. Po njegovi 
oceni so slovenski tekstilci, usnjarji in konfekcionarji 
relativno uspešna podjetja, tekstilna industrija pa je no-
silna panoga v Sloveniji; lani je za 40 odstotkov po-
večala izvoz. 

Letošnji sejem je pokazal, da sta kakovost in izvirnost 
slovenskih idej na evropski ravni. Poseben čar pa so tudi 
letošnjemu sejmu dajale modne revije, ki so jih organizi-
rali dvakrat dnevno. Priznanja zlata Jana so letos pode-
lili kreatorkam Vesni Gaberščik iz Almire, Barbari Rode 
iz Rašice in Nadi Vodušek za kolekcijo čevljev blagov-
ne znamke Pro Ars Vivendi. Almira in Rašica sta že tra-
dicionalni zmagovalki sejma. Njune kreacije so vrhun-
ske, koliko tega pa b mo lahko kupili v naših trgovinah, 
pa je drugo vprašanje, čeprav vodilni teh podjetjih zago-
tavljajo, da bodo naredili toliko, da bodo zadovoljili vse 
kupce. Kdor pa je njihove kolekcije želel naročiti že na 
sejmu, je bil razočaran. Drugače je bilo v paviljonu Si-

scije, kjer so naročila oziroma predbeležke za oblačila 
za pomlad in poletje '94 sprejemali. 

Izostanek Mure na letošnjem sejmu lahko ocenimo 
kot nestrinjanje te naše največje in najbolj znane tekstil-
ne tovarne s sejemskim konceptom. 

Iz ptujske občine se je predstavil Mercator Mip — 
Zaščita. Potencialnim kupcem in obiskovalcem so pred-
stavili svojo kolekcijo za pomlad in poletje '94 Euroli-
ne, nekaj jesenskih modelov za takojšnjo dobavo in ko-
lekcijo 50 izdelkov Marca Aurela za naslednjo modno 
sezono, za katerega so prevzeli zastopstvo za celo Slo-
venijo. Prikazani modeli, pri katerih prevladujejo barve 
peska in zemlje, so vzbudili precejšnjo pozornost. Re-
zultati bodo odvisni predvsem od tega, kako bodo 
uspešni pri prodaji. Pri predstavitvi na letošnjem sejmu 
so Zaščiti pomagala tudi nekatera podjetja: Jeruzalem 
Ormož, Mlekarna Ptuj, Fructal Ajdovščina in zasebna 
firma Konfis iz Ptuja. V njenem paviljonu v hali C je 
ptujska Opte predstavila keramične ogrlice. M G 

TEDNIK 
•HMBHMHHMHHHHHHMNH^ 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovorne-
ga urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, 
Darja Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Marija Slodnjak, Vida 
Topolovec, Nataša Vodušek in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fijan, telefon 776 335. 
PROPAGANDA: Oliver Težak, telefon 776-207. 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 3.120 tolarjev • za tujino 6.240 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Republike Slovenije šte-
vilka 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se šteje Tednik za izdelek in-
formativnega značaja iz 13. točke tarifne številka 3, za katerega 
se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5%. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 

R U S I J A : K o n e c m i n u l e g a 
t e d n a j e b i l o v M o s k v i z e l o 
n a p e t o . J e l c i n j e p r e d t e m r a z -
pus t i l v r h o v n i s o v j e t in r a z p i -
sal n o v e v o l i t v e . K l j u b m n o -
ž i č n i m d e m o n s t r a c i j a m o p a z o -
va lc i p r i č a k u j e j o , da b o p r i š l o 
m e d s p r t i m a s t r a n e m a d o d o -
g o v o r a . C i l j p o g a j a n j j e k o m -
p r o m i s o h k r a t n i h p a r l a m e n -
t a r n i h in p r e d s e d n i š k i h vo l i t -
v a h . J e l c i n a n a m r e č z e l o m o t i 
t a k o i m e n o v a n o a m e r i š k o d o -
l o č i l o , p o k a t e r e m b o n o v i 
p r e d s e d n i k p r e v z e l d o l ž n o s t i 
n a j p r e j v t r eh m e s e c i h p o iz -
vo l i t v i . T a k o bi p r i š l o d o o b l a -
s t n e g a v a k u u m a , ki m u J e l c i n 
o d l o č n o n a s p r o t u j e . V z a m e n o 
za u k i n i t e v t e g a d o l o č i l a p a j e 
p r i p r a v l j e n p r e k l i c a t i s k l e p o 
r a z p u s t i t v i p a r l a m e n t a . V e n d a r 
bi ta m o r a l t a k o j s p r e j e t i r a z -
p i s h k r a t n i h p r e d s e d n i š k i h in 
p a r l a m e n t a r n i h vo l i t ev , ki n a j 
bi b i l e 12. d e c e m b r a . 

D e m o n s t r a c i j j e b i l o m i n u l i 
k o n e c t e d n a v M o s k v i v e l i k o , 
v e n d a r a g e n c i j e p o r o č a j o , d a 
j e s t a n j e v d r ž a v i k l j u b v s e m u 
m i r n o . D e m o n s t r i r a l i s ta o b e 
s t r a n i in n a o b e h s t r a n e h j e b i -
lo r e k o r d n o š t e v i l o d e m o n -
s t r a n t o v . 

_ « _ 
B O S N A IN H E R C E G O V I -

N A : M e d t e m ko so hrvašk i m e -
dij i in vods tvo že n e k a j č a s a 
povzroča l i h r u p zaradi p red lo -
ga, da bi v N e u m u ods top i l i del 
h rvaškega o z e m l j a za mus l i -
m a n s k o p o m o r s k o p r i s t an i šče , 
pa so bosansk i Srbi že " m i r n o " 
prišl i d o svo j ega de la J a d r a n a . 
Dobi l i na j bi ga na o z m e l j u od 
Prev lake proti Cav ta tu , ki obse -
ga tudi večj i del p l o d n e g a o b -
m o č j a prot i severu , n e p o s r e d n o 
p red Cav ta to in . To j e p r ib l i žno 
23 ki lometrov morske obale , ven-
dar bi Cavtat in Konavl je ostala v 
hrvaških rokah. V zvezi s temi 
načrti so se že oglasili pr ipadniki 
črnogorskega separa tnega bloka, 
češ da dos top hercegovskih 
Srbov na ta del Jadrana pomeni , 
da bi bila Črna gora z vseh strani 
obkol jena s Srbi, čemur od ločno 
nasprotuje jo . 

— • — 

GRUZIJA: Predsednik Eduard 
Ševardnadze obvladuje le še 4 0 
odstotkov prestolnice Suhumi , 60 
odstokov pa j e j e že v rokah 
abhazi jske vojske. Ta povsem 
nadzoru je severni del mesta in po 
dogovoru z Rus i jo j e č rnomorsko 
ladjevje že pričelo evakuirat i be-
gunce , p redvsem otroke, ženske 
in starejše ljudi. Ševardnadze na j 
bi, po neuradnih podatkih sodeč, 
zapustil Suhumi , vanj pa na j bi se 
vrnil n jegov nasprotnik in pred-
sedniški predhodnik Gamsahurd i . 
Na zborovanju je pozval k boju 
proti Abhaz i j cem in k vnovični 
vzpostavitvi stare oblasti . 

— • — 

AFGANISTAN: Premirje v 
p r e s t o l n i c i K a b u l s e j e p o s k o -
r a j t r eh t e d n i h k o n č a l o . N o č n i 
t o p n i š k i s p o p a d m e d s p r t i m a 
s t r a n e m a j e p o v z r o č i l e n o 
s m r t n o ž r t e v in 19 r a n j e n i h . 

— m — 
J U Ž N O A F R I Š K A R E P U B -

L I K A : A m e r i š k i sena t j e p rek l i -
cal p reos t anek s a n k c i j zope r 
Pre tor io in t ako J u ž n o a f r i š k a re-
pub l ika ni več i z o b č e n k a m e d -
n a r o d n e skupnos t i . N e k d a n j a 
deže la apa r the ida se v rača v 
krog sve tovne skupnos t i . Vodi-
telj A f r i š k e g a n a c i o n a l n e g a 
kongresa Ne l son M a n d e l a j e v 
govoru ob tej p r i ložnos t i p o z v a l 
O Z N , na j tudi ona prek l iče san-
kci je , sa j se j e o d š t e v a n j e za 
zače tek d e m o k r a c i j e za res pri-
če lo . Dan pred o m e n j e n o po te -
zo a m e r i š k e g a sena ta j e j u ž n o a -
fr iški be lski pa r l amen t spre je l 
z g o d o v i n s k o od loč i t ev o p re -
h o d n e m svetu , o rganu , v ka te-
rem si b o d o d o sp lošn ih voli tev, 
ki b o d o apr i la 1994, belci del i l i 
oblas t s črnci . J u ž n o a f r i š k a re-
pub l ika ima s tem m o ž n o s t za 
o b n o v o g o s p o d a r s k e g a c ik lusa , 
sa j bo več ina d ržav g o t o v o sle-
dila Z D A in p o n o v n o n a v e z a l a 
g o s p o d a r s k e s t ike s to b o g a t o 
deže lo . Do tok nov ih n a l o ž b na j 
bi prepreč i l p o g l a b l j a n j e resec i -
j e in zaus tavi l k r imina l in nasi l -
j e , ki še v e d n o o g r o ž a t a pot v 
d e m o k r a c i j o . p r i p r a v i l a : D L Ž 



DOSLEJ NOBENIH PRIT ISKOV NA REVIZORJE 

Kot smo izvedeli v Službi družbenega knj igovodstva — po-
družnici Ptuj , po teka jo revizi je lastninskega preobl ikovanja pod je -
tij nemoteno . Doslej niso zaznali nobenih prit iskov oz i roma 
vmešavan j v delo revizorjev bodisi znotra j podje t i j bodisi od zunaj . 
Direktor Ivan Tement in pomočnik Boris Presker sta povedala, da v 
pos topku revizi j de la jo s t rokovno usposobl jeni delavci, ki imajo tu-
di dolgole tne izkušnje. Do 5. maja letos so izdali 27 sklepov o revi-
zijah, do 20. pa so j ih nekaj že končali , nekaj pa j ih j e v postopku 
preda je poročil . V dosedanj ih postopkih so ugotovil i tudi prve pri-
mere oškodovan ja družbenega premoženja . Dos le j najvišj i znesek 
oškodovan ja znaša več kot pet mil i jonov tolarjev. Ce bodo delo ne-
moteno nadal jeva l i^predvidevajo , da bodo revizi je končali do maja 
1994. leta. Delavci p tu jske SDK bodo revizije opravljal i tudi v dru-
gih kraj ih (Mariboru, Cel ju , Kranju, Murski Soboti , Ljubl jani ) tako 
da bodo v bistvu sodelovali v 37 revizijskih postopkih. 
•HHHHMHHHHHHMMHHHHHHH^ 

MINISTER ZA ZDRAVSTVO O P T U J S K I H 
Z D R A V S T V E N I H USMERITVAH 

22. septembra je Sekretariat za družbene dejavnosti občine Ptuj pre-
jel odgovor republiškega ministra za zdravstvo dr. Božidarja Voljča. 
Zaprosili so ga namreč za mnenje o rzavojnih usmeritvah v občini do 
leta 2000, k i j i h bodo sprejemali med prvimi v Sloveniji. Med drugim 
dr. VOljč piše: "Podpiram ptujsko iniciativo, ki je tudi v skladu s pri-
poročili Svetovne zdravstvene organizacije. Ta namreč priporoča vsem 
vladam, da naj posebej podprejo priprave regionalnih planov zdrav-
stvenega varstva, ki naj bodo usklajeni z resolucijo 'Zdravje za vse do 
leta 2000 ' in z nacionalnimi plani zdravstvenega varstva. Taka uskladi-
tev pa v ničemer ne zavira pripravljalcev regionalnih planov, da v njih 
ne bi predvideli aktivnosti, namenjenih reševanju posebej pomembnih 
zdravstvenih problemov v regiji." Ptujski parlament bo predlog usme-
ritev za razvoj zdravstva v občini do leta 2000 sprejemal na drugi ok-
tobrski seji 19. oktobra. 

DEŽURNA AMBULANTA ZA OTROKE ZNOVA NA 
POTRČEVI 

S prvimi jesenskimi dnevi, 4. oktobra, se bo dežurna popoldanska 
ambulanta za bolne predšolske in šolske otroke znova preselila na 
Potrčevo, v prostore otroškega dispanzeija, kjer bodo mlade bolnike 
sprejemali od ponedeljka do petka vsako popoldne od 14. do 19. ure. 
V soboto dopoldne bo za bolne otroke in šolsko mladino odprta ambu-
lanta v šolskem dispanzerju v Čučkovi do 13.30 ure. Na Potrčevi bo 
dežurna popoldanska ambulanta do 31. marca 1994. leta. 

14. POSVETOVANJE O I N V E N C I J A H IN 
INOVACIJAH 

V hotelu Slavija v Mariboru bo 7. in 8. oktobra 14. posvetovanje 
o invenci jah in inovaci jah z naslovom Z B U J A N J E USTVARJAL-
N O S T I — POT IZ Z A O S T A N K A ZA E V R O P O . Na posvetovanju 
bodo udeleženci izvedeli veliko novega o ustvarjalnost i iz ekonom-
skih, organizaci jskih in psiholoških vidikov iz teori je in prakse 
pod je t i j in šol. Da bi udeleženci pridobili čim več znanj o letošnji 
nosi lni temi, bodo po vsaki uri predavanj imeli uro in pol ustvarjal-
nega sodelovanja v manjš ih skupinah. 

K O M U N A L N I NADZORNIK V NOVI OBLEKI 

Nakl juč j e ali ne — na svetovni dan tur izma 27. septembra so 
P tu jčani komunalnega nadzornika, ki nadzira promet v ožjem me-
s tnem središču ter skrbi za urejenost mesta, oblekli v novo unifor-
mo, kot so to storili že v nekaj drugih s lužbah, ki so v vsakodnev-
nem stiku z l judmi in tudi sicer predstavl ja jo občino navzven. Nj i -
hove obleke so v barvah celostne podobe Ptu ja — rdeči, črni, beli 
(srebrni) — ter opreml jene s simboli mesta (grbom). Ker je komu-
nalni nadzornik v novi obleki bolj viden, bodo Ptujčani in drugi 
obiskovalci mesta gotovo bolj spoštovali p rometno ureditev v me-
stu in bol j skrbeli za ure jeno okolje. 

VABILO ZA SODELOVANJU NA M I N I "" 
PARACELSUSU V P T U J U 

V Ptuj 
u bo od 4. do 6. novembra v prostorih športne dvorane 

Mlad ika se jem Mini Paracelsus. Osnovni motiv je propagi ranje ide-
j e zdravega načina ž ivl jenja . Zato organizator se jma, Sekretariat za 
družbene dejavnost i občine Ptuj , vabi k sodelovanju vse, ki so na 
kakršenkol i način povezani z idejo zdravega načina živl jenja. Lah-
ko preds tav i jo izdelke, programe dejavnost i , storitve in drugo. Pri-
jave sp re j ema jo do 20. oktobra na Sekretariatu za družbene dejav-
nosti obč ine Ptuj , k je r tudi da je jo podrobnejše informaci je o sejmu 
in pogoj ih za sodelovanje . 
mmm m , m mmmm ^; 
OKTOBRA DVE SEJI PTUJSKE OBČINSKE 
S K U P Š Č I N E 

Po izdatnih počitnicah se bo ptujski občinski parlament prvič sestal 
petega oktobra, drugič pa devetnajstega. Za razpravo j e pripravljenih 
trinajst točk dnevnega reda. Na prvi seji bo glavni poudarek na obrav-
navi zakonov s področja lokalne samouprave in rebalansu občinskega 
proračuna, sprejeli pa naj bi tudi nekaj odlokov. Devetnajstega oktobra 
pa bo osrednja pozornost namenjena razvojnim usmeritvam zdravstva 
do leta 2000 v občini in gospodarskim temam. 
&& m&Bmm M Kis, S-feM,«^®^ 
NA GOST-TURU V MARIBORU PTUJ V MOČNEJŠI 
ZASEDBI 

Ptu j se bo na mednarodnem gost insko-tur is t ičnem sejmu, ki ga 
bodo danes odprli v Mar iboru , predstavil širše, kot so prvotno 
načrtoval i . Sredstva za promoci jo mesta bo prispeval občinski 
izvršni svet. Predstavitev bodo izvedli na posebni stojnici. Sicer pa 
se bodo na mednarodnem gost insko-tur is t ičnem sejmu predstavili 
Turis t ično društvo Ptuj — TIC Ptuj, Turist ično društvo Polenšak, 
Perutnina in Vinarstvo Slovenske gorice Haloze. 

Pripravila: MG 

STALIŠČE SEKRETARIATA ZA 
DRUŽBENE DEJAVNOSTI OBČINE PTUJ 

Odgovorno poročanje 
V časopisu Tednik (23. 9. 1993, št. 38, stran 4) ste objavili 

prispevek Organizator kulturnih prireditev je lahko vsak. 
Prosim, da v skladu z zakonom objavite moje stališče. 

Aktivnost i , akci je , prireditve, 
proslave, otvori tve ... niso zato, 
"da se le kaj doga ja" , temveč 
zato, da se spomnimo pomem-
bnih ljudi, dogodkov, prelomnic 
v našem mestu in okolici, zato, 
da iščemo možnost i za nove ce-
ste, za okraj , se bor imo proti je-
drskim odpadkom, navezujemo 
stike s sosednj imi mesti , s stari-
mi mesti , s sosednj imi dežela-
mi. Nekatere prireditve so čisto 
kulturne, druge le s kulturo 
obogatene . Glede na povedano 
mora biti občina tudi kdaj pa 
kda j organizator kulturnih prire-
ditev, posebe j še zato, ker neka-
teri izvajalci s področja kulture 
niso pret i rano navdušeni, da j im 
občina nekaj nalaga. 

Temel jna usmeritev nam 
vsem mora biti, če žel imo iz 
krize, da izkoris t imo predvsem 
to, kar imamo sami. Imamo 
čudovi to in bogato naravo, dra-
gocene kul ture spomenike, bo-
gato e tnološko dediščino, neiz-
kor iščeno tradicijo. Imamo tudi 
pozit iven odnos občinskih pred-
stavnikov do kulture in temu 
pr imerno dodatna finančna 
sredstva za kulturo. Odločil i 
smo se za zavestno poli t iko fi-
nanciranja , sof inanciranja ali le 
vzpodbu jan ja kulturnega doga-
jan ja . Rezultat tovrstnega pri-
stopa in de lovanja je tako šte-
vi lčno kot kvali tetno obogateno 
kul turno doga jan je v našem me-
stu in občini v zadnj ih letih. 

Glede glasbenih prireditev pa 
tole: imamo bogato notno zbir-
ko iz 18. stoletja, zbirko starih 
instrumentov, kvali tetne prosto-
re za izvjanje glasbe, g lasbeno 
šolo, g lasbene žel je poslušalcev 
itd. N i m a m o pa še profesional-
ne organizaci je za koncer tno 
dejavnost . Z njo se sicer vsaka 
iz svojega zornega kota ukvarja-
jo : Glasbena šola, Zveza kultur-
nih organizaci j , Pokraj inski mu-
zej, L judska in š tudijska knj iž-
nica, TIC ( izvedbeno) in uprav-
ni organ za družbene dejavnosti 
občine Ptuj . Zaka j? Razen Zve-
ze kulturnih organizaci j , ki j e 
planirala za g lasbeno dejavnost 
štirih koncertov sredstva v 
višini 280 .000 ,00 (in ta so ji bi-
la tudi dodobrena) , ni nobena 
od omenjen ih insti tucij posre-
dovala našemu sekretariatu pro-
jek ta glasbene dejavnosti v 
našem mestu. Ob raznih medre-
sorskih in tudi meddržavnih 
sračanj ih se j e ponudi la mož-
nost ( jesen 1992, pomlad 1993) 
pr idobitve posameznih koncer-
tov predvsem tako imenovane 
Ptujske notne zbirke. Konkretni 
predlogi so našli svoj epilog tu-
di v f inančnem načrtu za kultu-
ro, in sicer sta g. Grilc in g. 
Bizjak pridobila za Ptuj g. 
Brunner ja , g. Simon Walter nam 
j e ponudil Dunajčanki Ado 
Graff in Jallo Fest ter Chorus 
Viennensis . Z g. Biz jakom pa 
so stekli tudi razgovori za pred-
stavitev Ptujske notne zbirke in 
za koncert koprskega skladatel-
ja Tarsie. V aranžmaju IS, P M P 
in TIC pr ipravl jamo koncert 
svetovno znanega violinista Mi-
he Pogačnika (po osebnih zve-
zah predsednika izvršnega sve-
ta) za oživitev gradu Bori. 

Zaradi pričakovanih koncer-
tov smo v začetku leta že iskali 
obl iko profes ionalne organizira-
nosti g lasbene dejavnosti v na-
šem mestu. Sredi dopustniških 
dni smo na skupnem sestanku, 
na katerem ste bili tudi vi, 
spoštovani urednik, prišli do 
spoznanja , da na Ptuju potrebu-
j e m o novega človeka — koordi-
natorja , ki bi bil sposoben zdru-
žiti s troko in management , našo 
lastno dediščino s tujo ustvar-
j a lnos t jo in uporabiti tudi zbir-
ko starih instrumentov. Zatakni-
lo se j e pri obl ikovanju sklepa, 
k je naj bi ta človek, koordinator 
glasbene dejavnosti delal — ali 
v Pokra j inskem muzeju ali pri 
Zvezi kulturnih organizaci j ob-
čine P tu j ali v TIC-u. Ta sklep 
še ni obl ikovan, ker smo na zad-
n jem sestanku sedeli le trije. 

Koncerti so se približevali , 
prosili smo za pomoč go. Dar jo 
Koter (ne naložili) . Kl jub neka-
terim tehničnim pomanjk l j ivo-
stim smo ga. Dar ja Koter, de-

kleta iz TlC-a in sekretariat 
uspeli pripraviti v drugi polovi-
ci leta P tu jčanom in okol ičanom 
nepozabne glasbene večere. 
Spoznali smo ne le bogastvo 
naše glasbene dediščine, temveč 
smo lahko prisluhnili tu j im iz-
vaja lcem in se srečali z instru-
menti , ki jih ne s rečujemo po-
gosto. Prejšnji teden (22/9-
1993) j e bil dosežen ustni dogo-
vor za začasno nadal jevanje ko-
ordiniranja glasbene dejavnost i 
na Ptuju z go. Dar jo Koter. Tre-
nutna rešitev problema s pogod-
beno zaposlenim je žal odpadla . 

Ob tej priliki naj se zahvalim 
prof. Jožetu Gregorcu, našemu 
častnemu meščanu, za novost, 
in sicer za bleščeče krit ike gla-
sbenih doga jan j v našem mestu, 
objavl jene v Tedniku. 

Zakaj torej organiziranje gla-
sbenih prireditev v tem času tu-
di s strani sekretariata: 

— ker imamo na razpolago 
čudovi to glasbeno dediščino 
(stare note, stari instrumenti) ... 

— ker želimo nekaj za dušo in 
ker se moramo česa še naučiti 

— ker še ni bi lo dorečeno 
vprašanje koordinator ja glasbe-
ne dejavnosti na Ptuju 

— ker so se pokazale možno-
sti, ki smo jih zaznali in jih zna-
li realizirati s prece jšn j im oseb-
nim angaži ranjem. 

In še en primer sodelovanja se-
kretariata pri organizaciji priredi-
tev izven Ptuja. Gre za prireditev 
na Ptujski Gori. Moja ideja in 
strokovna pomoč je dobila epilog 
v 3-dnevni prireditvi. Predlog smo 
obdelali in naredili finančno kon-
strukcijo (v večernih urah) g. Li-
kavec, g. Rodošek, p. Skledar, ga. 
Marjetka, ga. Rakuševa ... 70 do-
mačinov, predstavniki kulturnih 
institucij in drugi smo dosegli, da 
je Ptujska Gora resnično cvetela. 
Prireditev se ponaša z več tisoč 
dobiskovalci, ni imela izgube in 
opažena je bila v slovenskem pro-
storu. Tečejo dogovori za nadal-
jnje aktivnosti. Pa še nekaj — vse 
moje delo je bilo nehonorirano, 
Ptujskogorčanom v vzpodbudo. 
Enako je tudi z mojimi honorarji 
pri drugih prireditvah, govorih, 
pozdravih itd. Marsikdo bi rekel, 
da je tak odnos do lastnega dela 
skrajno nesodoben, vendar je po-
treben. Večina ljudi zna to ceniti 
in se celo odziva na enak način, ki 
je v času ekonomske krize nujen. 

Delo v upravnem organu teče v 
mejah normale, čeprav je izredno 
raznoliko, zahtevno, z malo sode-
lavci. Zakonodaja se šele oblikuje. 
Mnogi izkoriščajo pravno prazni-
no, drugi moč strank, tretji se želi-
jo pokazati samo navzven, včasih 
je res naporno. 

Dokler bo dovolj energije, in-
spiracije in posluha mojih naj-
bližjih za ves čas, ki ga dam dru-
gim, toliko časa bom delala tako. 
Poskušajmo dati vsi skupaj več od 
sebe; nihče nam sicer za to ne bo 
hvaležen, vendar bo kriza krajša. 

Glede na konec prispevka novi-
narke pa le to: ni naključje, da 
sem bila podpisana virmanu Zgo-
dovinskega društva Ptuj. Sem 
namreč v odboru tega društva (ki 
je, mimogrede, ponovno zaživelo 
pred 15 leti tudi zaradi moje I 
vztrajnosti) in tudi podpisnica. I 
Žiro račun Zgodovinskega društva I 
je začasno nudil zatočišče gleda- I 
lišču ZATO. Nanj so bila nakaza- I 
na sredstva sponzorjev, ki jih je I 
gledališče v ustanavljanju upora- I 
bilo za predstavo Zaprta vrata in I 
za honorarje. Tudi ni naključje, da I 
sem virman podpisala, čeprav se I 
nisem strinjala s takim načinom I 
dela; podpisala sem namerč zato, I 
da mladim spet ne bi bilo potreb- I 
no tako dolgo čakati na honorar. 

Novinarka bi lahko poiskala I 
prave podatke, ki jih nihče ni skri- I 
val. Ne more namreč namerno po- I 
sredovati javnosti potvorjenih dej- I 
stev in svojih videnj dogajanj. Kje I 
sta izostali novinarska etika in I 
stroka? 

Upam, da bodo bralci časopisa I 
v bodoče deležni bolj profesional- I 
nega obveščanja o dogajanjih v I 
naši občini, kar je seveda odvisno I 
tudi od uredništva. 

S spoš tovanjem! 

Kristina Šamperl -Purg, I 
članica izvršnega sveta I 

za šolstvo, kul turo in šport I 

GOVORI SE ... 
... DA se v Ptuju odvija pravljica v stilu tistih, v katerih nastopajo 

uboge, ponižne in prestrašene miške, nanje pa, s slike na steni, strogo 
gleda maček. Miške v tem primeru seveda ne plešejo. Tudi svobodno-
sindikalni člani zadnje čase nič več ne plešejo. V njihovi dvorani nanje 
sicer preži naš predsednik, toda vzrok neplesa je prej kje drugje. 

... DA se v Ptuju pripravlja revija modnih stvaritev, namenjenih ko-
munalnim nadzornikom (nadzornicam). Revija bo promocija mestne po-
licije, obenem pa tolažba bodočim uličnoprometnim grešnikom: tako le-
po odeti mladenki pa že ni tako težko plačati — kazni! 

... DA ptujskoobčinsko finančno sekretarstvo od nedavna razpolaga s 
polstoletnimi izkušnjami. 

... DA se je član občinskega predsedstva že večkrat pritožil, da ga no-
vinarji pogosto namerno prezremo in ob pomembnih dogodkih ne omen-
jamo njegove prisotnosti. Ob opravičilu in zatrjevanju nenamernosti na-
pako popravljamo za petkrat nazaj: B.T., Brane T., B. Tonejc, Brane To-
nejc, član predsedstva SO Ptuj Brane Tonejc. 

... DA revna slovenska območja navdihujejo ljubljanske poimenoval-
ske izumitelje. Najprej so blatna, nedostopna, brezelektrična, brezvodo-
vodna, breztelefonska in čistozračna območja imenovali MANJ RAZVI-
TA, pozneje DEMOGRAFSKO OGROŽENA, po novem pa bodo men-
da RAZVOJNO ŠIBKA. Brez razvojne energije torej. Bi jim zato radi 
dali atomsko energijo prihodnosti? 

... DA je v Termah sedem neposrednih, konkretnih delavcev in da 
imajo sedem delovnih časov. 

... DA ima Urbanova fara zagnano županstvo. V smelih načrtih pa še 
vedno ni prostora za ugotovitev, "al ' prav se piše Desternik ali De-
strnik." Na pričujočih dokumentih je kar šest napak; čast rešuje sedma 
omemba kraja — na štampiljki. 

... DA je nesporno dokazano in preizkušeno, da ima Ptuj z okolico po-
leg drugega idealne pogoje za razvoj balonarstva: zrak, ceste in prijazne 
ljudi. Kot ima ptujski delavec idealne pogoje za najnovejši avto tipa 
Mercedes: ceste, garažo, veselje, vozniško dovoljenje ... Manjka samo 
en segment. 
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TADEJ TOŠ O PTUJSKEM GLEDALIŠČU V ZADNJIH DESETIH LETIH 

Kronika za ljudi za zaveso in pred njo 
Tadej Toš, član Teatra III, v novem šolskem letu študent igre na Akademiji za gledališče, radio, film in televizijo v 
Ljubljani, je ob koncu svojega šolanja na srednji šoli v Ptuju naredil raziskovalno nalogo GLEDALIŠKA KRONIKA 
1983/1993. 

O ptujskem gledališču ob-
stajajo v 20. stoletju tri kro-
nike. Najprej jo je leta 1952 
izdalo Okrajno gledališče 
Ptuj pod naslovom Gleda-
liška kronika 1912-1952. 
Sestavil jo je prof. Fran 
Alič, uredil Jože Rojic. Kot 
je že iz naslova razvidno, 
zajema kronika obdobje šti-
ridesetih let, v katerih je bi-
lo ptujsko gledališče, ki je 
bilo tedaj profesionalno, na 
vrhuncu. Slovelo je predv-
sem s svojimi avantgardni-
mi predstavami. 

Druga kronika pod na-
slovom Ptujsko gledališče 
1786-1958 je izšla ob dve-
stoletnici ptujskega gleda-
lišča kot plod tedanje istoi-
menske razstave Pokrajin-
skega muzeja Ptuj. Avtorica 
knjige je Irena Mavric. 

Kroniko ptujskega gleda-
lišča od leta 1958 do leta 
1981 je sestavil Peter Ma-
lec, pokojni režiser ptujske-
ga gledališča. Objavljena je 
bila kot priloga ptujskega 
Tednika 9. julija 1981 pod 
naslovom Ptujsko amater-
sko gledališče po ukinitvi 
poklicnega gledališča leta 
1958. Iz raziskovalne nalo-
ge Tadeja Toša Gledališka 
kronika 1983/1993 

V uvod svoje raziskovalne na-
loge je Tadej Toš med drugim 
zapisal : " V p tu j skem gledališču 
kot javni kulturni ustanovi me-
sta se že od ustanovi tve leta 

1786 vel iko doga ja in vedno se 
je našel kdo, ki j e utrip gleda-
lišča prenesel na papir. Večino-
ma so to bili gledal iški zanesen-
jaki , neka j pa j e bilo tudi l judi, 
ki so se z ohran jan jem zgodovi-
ne ukvarjal i pokl icno. Kronike 
so izhajale v lokalnem časopisu 
ali v knj ižnih izdajah. Pomen 
teh kronik j e v tem, da so do-
s topne širši javnost i in ne 
s luži jo zgol j kot pr ipomoček za 
gledal iške statistike. Od začetka 
osemdeset ih let, ko je pisanje 
kronike p tujskega gledal išča 
prenehal Peter Malec , smo 
Ptujčani nekako pozabil i doku-
mentirat i doga jan je v našem 
gledal išču, zato sem se odločil , 
da nada l ju jem njegovo delo in 
popišem doga j an j e v zadnj ih 
desetih le t ih ." 

Kaj bo mogoče prebrati v 
kroniki? 

TADEJ TOŠ: Popisal sem 
število igralcev, vsakemu dodal 
v logo ali več, ki j ih j e igral, po-
pisal režiser je , vse predstave, 
repertoar. V glavnem je bilo to 
zbi ranje in popisovanje gradiva, 
ki sem ga potem uredil , kar mi 
j e vzelo na jveč časa. 

Obstaja gradivo in kje je? 
TADEJ TOŠ: Gradivo je v 

pisarni režiserke in organizato-
r k e kulturnih prireditev pri 
Zvezi kulturnih organizaci j 
Branki Bezel jak Glazer, ki j e 
bila tudi moja mentor ica pri na-
logi. Prebiral sem plakate, gle-
dališke liste, fo tograf i je ... 

Kakšno je bilo zadnjih deset 
let, o katerih govori raziskava, 
gledališko življenje v Ptuju? 

TADEJ TOŠ: Zelo živahno. 
Vsako sezono sta bili v pov-
prečju dve in pol predstavi, kar 
menim, da je velik uspeh za ka-
terokoli amatersko gledališče. V 
zadnjem desetletju j e bilo v 
p tu jskem gledališču uprizorje-
nih 26 predstav, sodelovalo j e 
1 88 igralcev, ponovitev pa je bi-
lo okrog 370. 

Naredil si sprejemni izpit na 
Akademij i za gledališče, ra-
dio, fi lm in televizijo. 

TADEJ TOŠ: Zanimivo je, da 
smo vsi štirje Ptujčani, ki smo 
zdaj na akademiji, prišli h gleda-
lišču naključno. Sam po prvi 
predstavi, v kateri sem sodeloval, 
nisem imel nobene želje ostati v 
gledališču, pri drugi je bilo že 
drugače, pri četrti pa je bila ta 
želja že zelo močna. Kaj je potem 
tudi odločilo, ne bi vedel, prepro-
sto potegnilo me je. 

Kako kot igralec, ki ti bo gle-
dališče poklic, gledaš na idejo, 
da bi Ptuj spet imel pokl icno 
gledal išče; nedavno tega je bil 
objavl jen tudi razpis za profe-
s ionalno gledališče ... 

TADEJ TOŠ: Verjetno si vsi 
žel imo, da bi bilo, še posebe j 
igralci, režiserji , vsi gledališčni-
ki pač, vendar menim, da nekih 
realnih možnost i za zda j še ni. 
Lahko obsta ja profes ionalno 
gledališče ozi roma skupina, kot 
je Gledal išče Zato, ki se zbere 
ob posameznem projektu . Ne 
morem pa si predstavljati , da bi 
lahko zdaj v p tu j skem gleda-
lišču zaposlili profes ionalce , 
uredili delavnice, garderobe ... 
Žel im pa si. Nataša Vodušek 

Tadej Toš: V gledališče me je preprosto potegnilo... Foto: M. Ozmec 

SKLADATELJI PTUJSKE 
ROKOPISNE GLASBENE ZBIRKE 

Koncert baročne glasbe 
V BAROČNI DVORANI M I N O R I T S K E G A S A M O S T A N A 
M I L K O BIZJAK IN IGOR G R A S S E L L I PREDSTAVILA 
G L A S B O P T U J S K E N O T N E Z B I R K E 

Ptujska glasbenazbirka, ki jo hrani Ljudska in študijska 
knjižnica Ptuj, sodi med najbogatejši fond posvetne ba-
ročne glasbe na slovenskih tleh, ki je v zaokroženem opu-
su ohranjen na enem mestu. Med skladatelji so tudi neka-
tera znana imena, kot so Johan Adolf Hasse, VVenzel Rai-
mund Birck in Georg Cristoph VVagensril, manj znani pa 
so Johann Michael Steinbacher, Giovani Antonio Sgatbe-
roni, Johan Georg Zehner in Johan Adam Scheibl. 

V okviru razstave Littera scripta 
manet — Napisana črka ostane je 
bil v petek zvečer v baročni dvo-
rani minoritskega samostana kon-
cert baročne glasbe skladateljev 
ptujske notne zbirke: Johanna Mi-
chaela Steinbacherja, Johana Ada-
ma Scheibla in Wenzla Raimunda 
Bircka. Predstavila sta jih Milko 
Bizjak na čembalu in Igor Gras-
selli na violini. 

Posebno zanimive so skladbe 
Johana Michaela Steinbacherja, 
čigar celoten znani opus enjastih 
večjih skladb je ohranjen le v ptuj-
ski zbirki. Domneva se, d a j e skla-
datelj delal kot kapelni mojster na 
gradu Vurberk ali v neposredni 
okolici Ptuja. Na kompaktni plo-
šči, ki je izšla v založbi Milka 
Bizjaka je posnetih vseh pet Stein-
bacherjevih partit za čembalo šo-
lo, partita za čembalo in violino v 
C-duru pa bo izšla oktobra. Preo-
stalih pet Steinbacherjevih koncer-
tov za dve violini, violo, violon-
čelo in čembalo bo v Ptuju pred-
stavljenih na koncertu v okviru 
Slovenskih glasbenih dnevov 15. 
aprila prihodnje leto, posnete pa 
bodo tudi na lasersko ploščo. 

Wenzel Raimund Birck je bil 
dinajski dvorni organist in je v 
ptujski zbirki zastopan z lepim 
številom odličnih del. Johann 
Adam Scheibl je deloval v St. Pol-
tnu na Spodnjem Štajerskem in je 
bil za časa svojega življenja zelo 

popularen skladatelj, saj je v mno-
gih arhivih po Sloveniji in Avstriji 
ohranjenih lepo število njegovih 
posvetnih in sakralnih del. 

Milko Bizjak in Igor Grasselli 
že vrsto let na koncertih predsta-
vljata tudi slovensko glasbeno de-
diščino. Tako sta predstavila 
skladbe ptujske notne zbirke na 
številnih odrih Slovenije, Italije, 
Avstrije, Nemčije in Anglije. 

Prve notne izdaje ptujske gla-
sbene zbirke, ki so izšle v Slove-
niji, je Milko Bizjak pripravil že 
leta 1985. Od tedaj je izšlo več 
notnih zvezkov, pa tudi nekaj la-
serskih plošč z glasbo ptujske 
zbirke. 

V letu 1994 bo ptujska notna 
zbirka izšla še v nekaj zvezkih in 
bo posneta na nekaj laserskih plošč. 
Za jesen prihodnje leto pa pripra-
vlja Edition Bizjak v koprodukciji s 
Televizijo Slovenija serijo televizij-
skih oddaj Glasbena dediščina Slo-
venije. Pri promociji ptujske notne 
zbirke sodelujejo še Skupščina 
občine Ptuj, Ljudska in študijska 
knjižnica Ptuj, Pokrajinski muzej, 
številni glasbeni festivali in repu-
bliško Ministrstvo za kulturo. 

Petkov koncert je bil tako poleg 
vrhunske izvedbe Milka Bizjaka 
in Igorja Grassellija tudi oza-
veščanje o glasbenih zakladih Ptu-
ja, ki so vse premalo znani širšemi 
krogu ljubiteljev baročne glasbe. 

NaV 

Foto: Langerholc 

200 LET KNJIŽNIČARSTVA IN TISKARSTVA NA PTUJU 

Napisana črka ostane 
OB JUBILEJU RAZSTAVA IN PUBLIKACIJA • LETA 1793 FRANZ ANTON SCHUTZ USTANOVI BUCHERLE-
SEKABINETT — NAJSTAREJŠO JAVNO ČITALNICO NA PTUJU • TISKARNA VČERAJ IN DANES 

Razstava Littera scripta manet 
— napisana črka ostane, ki so 
jo odprli prejšnj i četrtek v mi-
nor i t skem samostanu, ni samo 
dvestoletni spomin na začetke 
t iskarstva in knj ižničars tva na 
Ptuju , n jena izpovednost j e veli-
ko širša. Je povest ž ivl jenja , 
zgodovina mater inega jez ika , 
s lovenskih čitalnic, zgodovina 
t iskane besede, dvestole tnega 
utripa Ptuja ... 

Publikacija, ki spremlja razsta-
vo, v prvem delu govori o zgodo-
vini knjižničarstva od leta 1793 do 
ustanovitve narodne čitalnice v le-
tu 1864. Posebno mesto je namen-
jeno utemeljitelju današnje 
knjižnice Francu Ferku. Zgodo-
vinski pregled se konča z letom 
1945. Predstavljena je tudi rokopi-

sna notna zbirka, ki jo hrani 
knjižnica, pa njeni načrti za pri-
hodnost, ko se bo preselila v Mali 
grad. Drugi del publikacije govori 
zgodovini tiskarstva, objavljeno 
pa je tudi gradivo za bibliografijo 
ptujskih tiskov. 

Knjižnica letos praznuje 45 let 
ustanovitve Studijske knjižnice, 35 
let njene združitve z Ljudsko 
knjižnico, 100. obletnico ustanovit-
ve Ferkove knjižnice in 200-letnico 
prve znane knjižnice oziroma čital-
nice na Ptuju. 

Ob svojem 200. jubileju pa de-
lavci knjižnice ugotavljajo, da se 
od njenih začetkov pa do danes ni 
kaj veliko spremenilo: pretesni 
prostori, neustrezna skladišča in 
študijske sobe, pomanjkanje ljudi 
... Zato je knjižnica že v letu 1984 
pričela aktivnosti za nove prosto-

re. Letos marca so se končno le 
pričela gradbena dela v Malem 
gradu v Prešernovi ulici, kamor 
naj bi se do konca leta preselila 
mladinski oddelek in potujoča 
knjižnica, do leta 2000 pa naj se bi 
preselila še študijski in ljudski od-
delek. Ko bo Mali grad v celoti 
saniran in obnovljen za potrebe 
knjižnice, bo imela knjižnica sku-
paj 3.252 kvadratnih metrov fun-
kcionalnih površin. 

Odpr t j e razstave j e pospremi-
la Slavnostna beseda. Igralec 
Polde Bibič je govoril govor po-
slanca v š ta jerskem deželnem 
zboru Mihaela Hermana , ki ga 

je ta imel 16. marca 1863, in 
"sonet od gospoda dohtar ja 
Franceta Prešerna," samospeve 
Ben jamina Ipavca je pela Dunja 
Spruk, Marš Sergeja Prokof jeva 
in Variacije Baklanove pa j e 
zaigral trio Glasbene šole Karo-
la Pahor ja Ptuj — Tanja Kožar 
j e na klavirju spremlja la violini-
stki Rahelo in Jul i jo Kušar. 

Razstavo in publikacijo Pisana 
črka ostane je predstavila ravna-
teljica Ljudske in študijske 
knjižnice Lidija Majnik. O zgo-
dovini tiskarstva in ptujski tiskar-
ni v zadnjih letih je govorila Ma-
rija Hernja Masten. Zbrane je 
pozdravil tudi vršilec dolžnosti 
pomočnika ravnatelja Narodne in 
univerzitetne knjižnice ter pred-
sednik Zveze bibliotekarskih 
društev Slovenije Ivan Kanič. 
Razstavo je odprla članica ptuj-
ske vlade, odgovorna za kulturo, 
Kristina Samperl Purg. 

Razstavo so pripravile Lidija 
Koltak in Liljana Klemenčič iz 
Ljudske in študijske knjižnice ter 
Marija Hernja Masten iz Zgodo-
vinskega arhiva skupaj z obliko-
valcem Boštjanom Simoničem. 

Razstava s publikacijo ni samo 
učna ura za šole, ampak zanimiva 
za vse, ki se želijo seznaniti z 
začetki knjižnice, njeno sedanjo-
stjo in prihodnostjo ter s "črno 
umetnostjo", kot imenujejo ti-
skarstvo, od začetkov pred dvesto 
leti pa vse do danes. Razstava bo 
odprta do 22.oktobra. 

Nataša Vodušek 

Vsebina publikacije LIT-
TERA SCRIPTA MANET 
— Napisana črka ostane: 
Lidija Majnik: Napisana 
črka ostane; Jakob Emer-
šič: Leto 1973 — začetek 
ptujskega tiskarstva in 
knjižničarstva; Jakob 
Emeršič: Med Schiitzem in 
ptujsko čitalnico; Jakob 
Emeršič: Raziskovalec, zbi-
ralec in ohranjevalec prof. 
dr. Franz Ferk; Milko Biz-
jak: Ptujska rokopisna gla-
sbena zbirka; Lidija Maj-
nik: Knjižnica danes in ju-
tri; Vladimir Knez: Avtoma-
tizacija poslovanja naše 
knjižnice; Marija Hernja 
Masten: 200 let tiskarstva 
na Ptuju; Jakob Emeršič: 
Gradivo za bibliografijo 
ptujskih tiskov. 

Foto: Langerholc 

Bo grad Bori postal glasbeno 
središče vrhunskih umetnikov? 
Miha Pogačnik, mednarodno priznani violinist in kultur-
ni ambasador Republike Slovenije, bo v soboto, 2. okto-
bra ob 18. uri v viteški dovrani ptujskega gradu s koncer-
tom in tiskovno konferenco razgrnil svoj program za 
grad Bori. Naključje je hotelo, da z zadnjimi borlskimi 
dogodki sovpada tudi akcija za ponovno oživitev gradu. 
Mediji nas obveščajo o bolj ali manj resnih namerah ne-
katerih podjetij in organizacij za najem in ureditev enega 
najlepših gradov ob Dravi. 

Zanj se poteguje tudi gospod 
Miha Pogačnik, ki sodi med najo-
dličnejše violinske virtuoze svoje 
generacije (rojen 1949). Študij 
violine je najprej končal v Lju-
bljani, nato na Visoki glasbeni 
šoli v Kolnu pri prof. Igorju Ozi-
mu ter kot Fulbrightov štipendist 
v ZDA. Kot solist ali član orke-
stra ima letno več kot sto koncer-
tov na vseh petih clelinah sveta 
(New York, London, Pariz, Sid-
ney ...). Svojo koncertno pot pa 
dopolnuje tudi kot odličen orga-
nizator glasbenih festivalov in se-
minarjev v okviru Inštituta za 
razvijanje medkulturnih odnosov 
I D R IA RT. 

Organizacija, katere ustanovitelj 
je, ima sedež v Hamburgu, deluje 
pa sirom po svetu. Združenje 
IDRIART s i j e v letih kvalitetnega 
delovanja pridobilo izreden slo-
ves, saj so vanj vključeni mnogi 
svetovno priznani glasbeniki. Sku-
paj potujejo po svetu in opravljajo 
svoje kulturno poslanstvo. In le 
upamo lahko, da se bo ta umet-
niška karavana ustavila kdaj tudi 
na borlskem gradu. 

Združenje pravkar končuje tur-
nejo v Braziliji in v soboto, 2. ok-
tobra, se bo Miha Pogačnik skupaj 
z mariborsko pianistom in čemba-
listom Jankom Šetincem predsta-
vil na Ptuju. 

Gospod Janko Šetinc je diplomi-
ral pri profesorju Marijanu Li-
povšku v Ljubljani, podiplomski 
študij pa je končal v Londonu in 
Pragi. V svoju uspešni umetniški 
karieri daje v zadnjih letih prednost 
komorni igri: je ustanovitelj in član 
ansambla Collegium Musicum iz 
Maribora ter član Slovenskega kla-
virskega kvarteta. Za svoje delo je 
prejel številna priznanja; med naj-
pomembnejšimi sta Bettetova 
(1985) in Glaserjeva (1992). 

Mojstra bosta na Ptuju zaigrala 
tri violiniske sonate Johanna Se-
bastiana Bacha, ki sodijo med 
vrhunska dela svetovne violinske 
literature. 

Sobotni koncert bo nedvomno 
velik dogodek: g lasbeno doži-
vet je za poslušalce in razgrni tev 
vizi je, ki bo morda v bl ižnj i pri-
hodnosti povzdigni la grad Bori 
na zavidlj ivo raven. V l judno va-
bl jeni! Dar ja Koter 

Olja in akvareli Petra 
Vurcerja v Mestni hiši 
Minuli petek je Kristina Šamperl Purg, članica ptujske 
vlade, odgovorna za kulturo, v Mestni hiši odprla razsta-
vo likovnih del Petra Vurcerja. 

P e t e r Vurcer , ki s l ika že iz o t ro šk ih let, j e po k o n č a n i s r edn j i 
teks t i ln i šoli konča l P e d a g o š k o a k a d e m i j o , l i kovno smer . D a n e s 
j e uč i t e l j in č lan L i k o v n e sekc i j e D e l a v s k e g a p r o s v e t n e g a 
d r u š t v a S v o b o d a P tu j . D o s l e j j e r azs t av l j a l že šes tna j s tk ra t na 
s k u p i n s k i h in s a m o s t o j n i h razs tavah . Tokra t p r e d s t a v l j a o l j a in 
a k v a r e l e , k r a j i n e in t i hož i t j a . j^aV 
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ZGODOVINA RELIGIJE ZA MLADE 
ZAKLJUČEK POLITEIZMA 

Ali se spominjaš , kateri elementi družbe-
nega razvoja se vežejo na nastanek in raz-
v o j poleteizma? Na hitro ponoviva: 

Človek je prvič v svoji zgodovini uspel 
pridelati več hrane, kakor je je sam potrebo-
val (razvito poljedelstvo). Zaradi takšnega 
načina življena se je hitro izoblikovala 
družbena delitev dela in privatna lastnina 
(tako so nastali bogati, revni, lastniki in 
sužnji — RAZREDNA DRUŽBA). Prvič se 
je pojavila možnost naselitve večjega števi-
la ljudi na majhnem prostoru in nastala so 
mesta (in odkrit je — se spomniš? Ni mesta 
brez kolesa). 

Da bi živl jenje potekalo v nekem redu, so 
potrebna v družbi pravila — zakon, ki so 
j ih zapisali (izum pisave), in nekdo, ki za 
zakone skrbi — sodstvo. Potrebno je imeti 
ljudi, ki varujejo ozemlje, torej vojsko. To 
pa so pogoji za nastanek posebne družbene 
tvorbe, ki j o imenujemo DRŽAVA. 

Z odkri t jem kovin in seveda ob družbeni 
delitvi dela (trgovci in trgovina) nastane po-
trebna po drugačni menjavi, kot je blago za 
blago. Tako izumijo DENAR (blagovno-de-
narna menjava), s tem pa tudi kovnice, ban-
ke in borze. 

Ob vseh teh velikanskih spremembah, ki se 
med seboj prepletajo, prelivajo, ene iztopajo, 
druge zaostajajo, torej se različno izražajo v ra-
zličnih prostorih in časih, pa je gotovo eno: da 
s e j e razvijala in spreminjala tudi RELIGIJA. 

Ker so se ljudje združevali v mesta in 
države, so se z njimi združevali tudi njihove 
vere in bogovi. Tako sva srečala religije, ki 
poznajo veliko število različnih bogov in jo 
imenujemo — ah saj veš, kajne: mnogoboštvo 
ali politeizem. 

Sedaj pa poskušajva iz že dobljenega znanja 
poiskati še skupne značilnosti politeističnih re-
ligij-

Ali sva pri prvotnih religijah srečala BOGO-
VE? Ne, v politeizmu se pojavljajo prvič. Res 
je, da so povečini še vedno predstavniki narav-
nih sil (Zeus — grom), novost pa je, da dobijo 
tudi družbene atribute. 

Kakšni so bogovi? Komu so podobni? Da, 
podobni so človeku. Prav v tem obdobju sva 
srečala proces antropomofizacije. Prehod 
oblike bogov iz živali (totemizem) v človeka 
je bil še posebej lepo viden v Egiptu, se spo-
minjaš? 

Bogovi pa niso le podobni človeku, pač pa 
dobijo tudi lastnosti človeka: radi jedo, pijejo, 
se poročajo, ljubijo, so ljubosumni, rojevajo 
otroke ... 

Kje pa živijo ti bogovi? Hm — v Egiptu nekje 
na zahodu, v Grčiji na Olimpu ... različno, goto-
vo pa je, da vsi prebivajo na Zemlji. Velikokrat 
se vmešavajo v življenje ljudi, v Grčiji si celo 
privoščijo ljubimkati z navadnimi Zemljani ali 
imeti z njimi otroke (se spomniš enega največjih 
ljubimcev — Zeusa?) 
mmmmmfflmm 

RAZLIČNA POMEMBNOST BOGOV 
Kakor je družba razdeljena na ljudi, ki opra-

vljajo različna dela, tako se razvrste tudi bogo-

vi po pomembnosti in pokrivanju svojih po-
dročij. V politeizmu nastopa obvezno panteon 
bogov. Vsak bog je zaščitnik svojega področja. 
Skoraj po pravilu pa so med najpomem-
bnejšimi bogovi zaščitniki mesta ali države, 
hkrati pa predstavniki plodnosti ali sonca. 

Verniki se s prošnjami obračajo na različne 
bogove, odvisno od tega, katero področje bog 
pokriva. Žena, ki si želi lahek porod, se bo 
obračala k Heri, vojak, ki gre v vojno pa seve-
da k Ateni. 

Ob tem velikem številu bogov pa je prihajao 
tudi do tega, da so se nekateri plemenski bogo-
vi združevali v enega višjega boga (spomni se, 
koliko vzdevkov so imeli grški bogovi); ti so 
postali državni ali mestni bogovi. Obredov, 
posvečenih njim, so se udeleževali vsi meščani 
ali državljani. Ti obredi so se velikokrat spre-
vrgli v državne praznike. 

Obstajalo je še veliko število manj pomem-
bnih bogov, nekaj pa je bilo tudi še starih ple-
menskih; ti so se ponavadi spremenili v 
družižnske in so se k njim obračale družine. 
Obrede, posvečene njim, so opravljali na do-
mačem dvorišču (žrtvenik). Vodili jih je glava 
družine in ne svečenik. 

V času politeizma sva srečala več vrst SVE-
TIŠČ: el avna za najpomembnejše (največkrat 
zaščitniki mest), manjša za manj pomembne in 
žrtveniki (doma na dvorišču), namenjeni dru-
žinskim bogovom. Svetišča so predstavljala cel 
kompleks hiš, v katerem je bila največja zgred-
ba, svetišče, namenjena domovanju boga, dru-
ge, manjše zgredbe pa so bile lahko manjša 
svetišča, namenjena drugim bogovom (sorodni-
ki — Egipt); potem so bile še stavbe, v katerih 
so bivali svečeniki, pa kuhinja, shramba, go-
spodarska poslopja in seveda knjižnica, arhiv, 
velikokrat zakladnica in še kaj. V svetišču je 
zmeraj stal kip boga, kateremu je bilo svetišče 
namenjeno. 

Celotno religiozno življenje je potekalo torej 
znotraj družine, plemena, naroda. Etična skup-
nost pomeni istočasno tudi versko skupnost, 
saj se med seboj v popolnosti prekrivata. Obre-
di, ki sva jih srečala, so dveh vrst: eni so javni 
— državni in se jih udeležujejo vsi, drugi pa so 
družinski — zasebni, v družinskem krogu. To 
pa pomeni, da gre za kolektivno zveličanje, ki 
združuje vse vernike in posameznik deluje kot 
del celote. 

Za politeizem so najznačilnejši obredi žrtvo-
vanja. Namen žrtvovanja je pridobiti si naklon-
jenost boga. Bila so v obliki rastlin (žito, vi-
no...), živali (bele, črne ...) ali ljudi. Tega zadnje-
ga pojava sicer nisva sračala, je pa bil zelo 
razširjen pri nekaterih drugih politeističnih reli-
gijah (npr. Indijanci — Azteki). 

POKOP — NAJVEČJA DRUŽINSKA 
DOLŽNOST ^ ^ ^ ^ 

Pri vseh politeističnih religijah srečava po-
grebne kulte, ki imajo različno velik pomen 
— od mumificiranja, gradnje piramid in srko-
fagov tja do preprostega pokopa. V vseh religi-
jah pa predstavlja eno največjih družinskih 
dolžnosti. 

Vsi imajo razvite predstave o posmrtnem 
življanju. Vsi verjamejo v duše, ki živijo 
večno življenje. Te duše se najprej ne morejo 
ločiti od telesa (mumificiranje), nato pa posta-

nejo kakor sence (Grčija), vendar obdržijo po-
dobo človeškega telesa. Vsepovsod velja, da je 
smrt prehod v neko drugačno obliko večnega 
življenja. Predstave tega življenja so različne 
in včasih pri isti religiji celo nasprotujoče. 
Predstavljajo si ga, kakor da je življenje po 
smrti prelepo, polno hrane, pijače in lepih de-
klet, pa do tega, da je posmrtno življenje le 
žalostno tavanje mrtvih druš. Duše žive po 
pravilu na zahodu, kjer pač sonce zahaja in se 
zaključuje ciklus nekega življenja (dneva), ka-
sneje pa se duše v predstavah ljudi preselijo v 
podzemlje (večno temo). Ne glede na kvaliteto 
življenja duša pa je gotovo, da te duše prebiva-
jo na Zemlji in da potrebujejo za posmrtno 
življenje obleko, orožje ... ali pa vsaj hrano in 
pijačo. 

Duhovščina je tudi v politeizmu priviligiran 
sloj, ki se loči od drugih ljudi po videzu in ob-
našanju, pa tudi po izobrazbi. Videla sva, d a j e 
lahko vladajoča in ima oblast v svojih rokah 
(Egipt) ali pa je le spoštovanja vreden sloj, ki 
je popolnoma brez oblasti (Grčija). Kakorkoli 
že in ne glede na to so bili duhovniki zmeraj iz 
"boljših" družin, njihov poklic pa je bil pona-
vadi deden ali dosmrten. 

Glavno opravilo duhovščine je bilo bogo-
služje. Dnevno so morali skrbeti za kip boga, 
ga oblačiti, ličiti, kititi, mu prinašati hrane in 
jedače. Nekatere so vodili celo na sprehode 
(Egipt). Skrbeli so za javne kulte, ki so poteka-
li po natančno določenih ceremonialih ... Poleg 
bogoslužja pa so se skoraj vsi ukvarjali tudi z 
intelektualnim delom, kot je opazovanje zvezd 
(izum koledarja), medicina (operacije ...), pre-
rokovanje iz zvezd (astrologija), živalskih jeter 
... Pri tem je imela še vedno veliko vlogo ma-
gija — uročna (amuleti), vojna in zdravilna. 

Dokler se ne pojavi znanost kot samostojna 
veda, deluje le-ta v sklopu religije. Prav enako 
lahko trdiva tudi za umetnost, kajti ta je bila 
namenjena le religiji (do Grčije, kjer se pojavi-
jo prvi umetniki). 

Tako lahko zaključiva, da so politeistične re-
ligije totalitarne, ker preprosto posegajo na 
vsa področja družbenega življenja. 

Vse mitologije so izredno bogate in seveda 
tudi prvič zapisane (izum pisave). V kozmogo-
nitskih mitih opisujejo nastanek sveta (iz vo-
de, kaosa) in nastanek človeka. Tega so bogovi 
kakor po pravilu napravili iz gline. 

V vseh mitologijah pa nastopajo tudi miti o 
kulturnih junakih (Gilgamaš, Tezej, Hera-
klej, ki so zgodovinske osebnosti ali celo bo-
govi —Prometej). 

Spoznala sva, da je vsaka religija kompleksen 
in večfunkcionalen pojav. V religiji se ne kažejo 
samo specifične religiozne potrebe, ampak opra-
vlja vsaka religija tudi spoznavno vlogo, saj 
predstavlja neke vrste pogled na svet (kozmogo-
nitski miti). Hkrati sva opazila, da religija opra-
vlja integrativno — združevalno vlogo. 

Kljub temu da so bile politeističen religije 
totalitarne (posegale na vsa področja družbene-
ga življenja) in integrativne (povezovalne), so 
zmeraj delovale le v etični skupnosti (pleme, 
plemenska skupnost, narod) in se niso "propa-
girale" — implicirale nazven. Prav zato pri teh 
religijah ne srečamo misionarstva. 

Čeprav so opisane religije že mrtve, pa so 
se nekateri njihovi elementi ohranili do da-
nes kot formalni ali neformalni deli da-
našnjih svetovnih, monoteističnih religij. 

SODOBNI DRUŽABNI PLESI 

Ples v 20. stoletju 
Boj med evropskimi meščanskimi plesi in novimi ekso-
tičnimi plesnimi oblikami se je pričel ob prelomu stoletja. 
Vse to se je dogajalo predvsem zato, ker je mlada genera-
cija dvorne plese odklanjala, želela pa si je sproščenih in 
zabavnih plesov. Mladi so ob prehodu v zdajšnje stoletje 
plesali nezahtevne plese, preproste in v dvojnem koraku 
plesnega para. Iz dvorov so v plesne dvorane prinesli čet-
vorko in mazurko. 

VPLIVI IZ SEVERNE AMERIKE 
— 1 1 M9HMNMMMHHMi 

V Severni Ameriki so se ob 
prelomu stoletja pričeli poja-
vljati novi družabni plesi, pove-
zani z začetki jazza. Nove ple-
sne oblike so v Evropi nav-
dušeno sprejemali . Ples je post-
al izraz življenja in zabave. Nje-
gov poglavitni element je bilo 
živahno gibanje in vrtenje ple-
snega para. Ta je zamenjal hojo 
in poklone, značilne za starejše 
dvorne plese. 

Tipični predstavniki novih ple-
sov v Severni Ameriki so bili tvvo 
step, ki je nastal iz polke, one 
step, ples preprostih korakov, 
znan kot bunny hug, judv walk 
in grizzly bear. Iz tega obdobja 
sta tudi ragtime in cakevvalk. V 
letih 1903 do 1912 pe s e j e poja-
vil še nov ples boston. 

STANDARDNE OBLIKE PLESA 
Prvi val novih ameriških ple-

sov je Evropa sprejela in po 
svoje prikrojila in tako so nasta-
le standardne evropske oblike 
družabnega plesa. Angleži so 

jih izoblikovali v angleškem sti-
lu. Najprej so se pojavile ra-
zlične oblike fokstrota in leta 
1914 še koračni fokstrot iz one 
stepa. Iz ragtimea se je prav 
tako tega leta razvil gladko te-
koči slowfox in iz njega potem 
še hitri fokstrot ali quick step, 
ki je nastal okoli leta 1927. 

Ples boston pa je bil pobuda 
in osnova za razvoj vedno po-
pularnega počasnega angleške-
ga valčka. 

Novi val severnoamriških ple-
sov je Evropo ponovno zajel po 
letu 1925, vendar tokrat v origi-
nalni in ne v predelani obliki. 
Najprej se je pojavil charle-
ston, nato blackbottom in 1929 
še priljubljeni blues. 

POHOD PLESOV LATINSKE 
AMERIKE 

Po letu 1930 so svetovna ple-
sišča osvojili ognjeviti plesi La-
tinske Amerike. Odkrili so neu-
sahljiv vir plesnega bogastva iz 
Kube, Brazilije in Argentine. 
Rumba, samba in tango so pri-
tegovali predvsem mlade. Nji-

hova poglavitna značilnosti so 
opojnost , igra in strast. 

PRAVILA PLESNIH 
PRIREDITEV 

Vsaka večja plesna prireditev 
ima svoja pravila in svoj plesni 
spored. Dame so dobile posebej 
tiskan spored ali cornet de bal 
že ob vhodu v dvorano. Kavalir-
ji so jih lahko zaprosili za ples 
že pred plesom in si na seznamu 
rezervirali katerega od plesov. 
Vendar se ni spodobilo, da bi 
kavalir isto damo zaprosil za 
več plesov. Če je bilo žensk 
manj kot moških, so se morali 
plesalci umakniti drugim, da so 
vsi prišli na vrsto. Če se zagreti 
plesalec na to ni oziral, mu j e 
neplešoči opazovalec damo 
prevzel kar med plesom. Ta 
skoraj ni mogla odkloniti nev-
siljivega prosilca, saj j e to vel-
ja lo za nespodobno. 

Ples se je v tem stoletju vse 
bol j širil med vse socialne sloje. 

V tem času jih razdelijo na dr-
žavne, zasebne družabne plese 
in plese grofov. Popularni plesi 
ali zborovanja pa so se hitro 
širili. Na svoj račun so tako 
prišli plesni učitelji, ki so svoje 
šole imenovali akademije. Or-
ganizirali so tudi javne plese po 
mestnih dvoranah in po vaseh. 
Skoraj vedno so se plesni večeri 
pričeli s polonezo, sledil je val-
ček, mazurka in četvorka, skle-
nil pa g a j e galop kot najprepro-
stejši ples. Na zborovanjih in po 
vaseh sta prevladovala predv-
sem valček in polka. 

V tem stoletju so se torej ob-
likovale tri velike skupine dru-
žabnih plesov, k i j i h ločimo gle-
de na linijo, stil in značilnosti 
na standardne plese angleške-
ga stila, latinskoameriške ple-
se ter severnoameriške in mo-
derne plese. 2 

Prihodnjič: 
Sodobne težnje v plesu 
m • i •••••••••••• •••••••• 

Z domače plesne zabave 

JAKOB EMERŠIČ 

Ob Potrčevi pokrajini in ljudeh 
(Nadaljevanje 
iz prejšnje številke) 

To smo morali omeniti , če go-
vorimo o delu Ivana Potrča, ki 
je sodobnik omenjenih piscev. 
V predvojnih delih je v grenkih 
podobah slikal življenje vaške-
ga proletariata, njegovo delo in 
brezizhodnost, na drugi strani 
pa kot teleološko usmerjen mar-
ksist vero v revolucijo in pra-
vičnejšo družbeno ureditev. Če 
se v njem javl ja ogorčen odpor 
proti gruntarstvu, je to razumlji-
vo z več strani. Sam a v t o r j e bil 
kot študent in poznejši izo-
braženec neke vrste kmečki iz-
koreninjenec, ki pa se ne odlo-
či, da bo podobo domačije in 
domače pokraj ine ohranil v 
otroški in sanjski idealizirani 
podobi, temveč hoče opazovati, 
videti tudi "drugo stran" te pre-
klete zemlje. Kot študent — re-
volucionar vidi še bolj potenci-
rano izkoriščanje človeka po 
človeku, zunanjo mehanično 
podobo takratne družbene ure-
ditve, medtem ko j e režim videl 
v njem in podobnih ljudeh stal-
no nevarnost, ga zato preganjal 
in s tem dosegel še večjo kritiko 
tedanjih razmer. Kdor le malo 
pozna življenje po našem ptuj-
skem podeželju, ve tudi, kakšne 
tragedije so se včasih dogajale 
okrog zemlje in da so bili prepi-
ri za dediščino večkrat tudi 
krvavi in na dnevnem redu. Za-
to so njegove predvojne črtice 
in novele normalen odziv, pose-
bej v času socialnega realizma, 
odpor proti družbenim razme-
ram, podoba avtorjeve politične 
angažiranosti , ki samo dopol-
n ju je oziroma v leposlovje pre-
vaja Žgečeve, Gosarjeve in Ke-
renčičeve študije o slovenskem 
gospodarstvu, pa še sociološke 
študije po Sodobnosti , Obzorju , 
Dejanju ... 

Vendar pa so že v prejšnjem 
stoletju razni pisci opozarjali na 
probleme, ki so jih imenovali 
med obema vojnama "viničar-
sko vprašanje", pisali o bedi 
Haložanov, na drugi strani pa o 
njihovi razsipnosti, bili večkrat 
do ubogega Haložana dokaj po-
smehljivi, zlasti ko so vedno 
znova pogrevali o haloških koli-
nah, pijači, žganju, ki ga ponu-
j a jo dojenčkom, in videti je, da 
je to karikirano podobo Ha-
ložanov, ki se je večkrat ize-
načevala s pogledi polanskih in 
slovenskogoriških kmetov, do-
kaj močno ohranil tudi Ivan 
Potrč, čeprav se postavi za nji-
hovega zagovornika. (Čisto dru-
gače je sredi prejšnjega stoletja 
pisal taborit in župnik pri Sv. 
Barbari v Halozah Božidar 
Raič: "Res Haložan ljubi vinsko 
kapljico in mastno pečenko ka-
kor skoro vsak zdrav Slovenec 
na Štirskem, pa kak zavistnik 
mu tega ne bi privoščil? Vsej se 
je celo leto pretežavno trudil 
ters obdeluje in to mu je edina 
plača za toliko potnih srag in 
žuljev; da jih je pa obilo siro-
makov, se ima vzrok večidel 
drugje iskati; pijavice, ktere j im 
sok sisajo ter j e v uboštvo 
zvračajo so na Ptuji in šče tudi 
drugod doma ...") 

Medtem pa ob branju Potrče-
vih haloških motivov podvomiš 
v pravilnost njegove kmečke, 
večkrat skoraj čenčarske menta-
litete, ki pa po drugi strani mi-
sli, da se bodo s samo revoluci-
jo , deus ex machina, razmere 
spremenile na bolje. Njegovi 
opisi, ki so sicer ponekod po-
globljeni, so drugod ohlapni, 
psihološko neutemeljeni (tako 
je na primer njegovo pogosto 
mašilo pri negativnih figurah 
"krohotanje") , župniki oziroma 
farji so mu glavni grešni kozli, 
medtem pa je problem nemšku-
tarstva pri njem popolnoma 
neznan. Ko ga pr imerjamo z In-
goličem, se nam na zunaj zdi, 
da bo šel po vojni enako pot. Če 
so bila namreč Ingoličeva pred-
vojna dela družbeno kritična, so 
postala v prvem obdobju po 
vojni politično angažirana, pisa-
na z močno tendencioznostjo. 
Pri Potrču v glavnem ne bi mo-
gli govoriti o tem. Toda družbe-
na kritičnost ni samo v tem, da 
se izogibaš sentimentalnemu in 
solzavemu pisanju, na kar j e 
Potrč tako ponosen. Toda če ne 
zna pisatelj nekje v globini člo-

veka zganiti tistih notranjih 
strun, katerih posledica so lah-
ko tudi vidne ali nevidne solze, 
zbuditi čustev, ki j im sledi tako 
imenovana katarza, če ne more 
pripeljati svojega dela v ob-
močje neke "druge realnosti", 
pri njem ne moremo govoriti o 
umetniku v pravem pomenu be-
sede. Ostane kvečjemu pripo-
vednik, faktograf, politični in 
socialni animator, toda to je vse 
... Njegove Hedlce, Lahe, Hr-
govce, Irgle in Gunžar je ali Le-
narte ... sem srečeval in sreču-
jem neštetokrat, take zgodbe, 
kot jih pripoveduje, sem doživel 
mnogokrat , njegovo naštevanje 
poljedelskih del me spominja 
na dneve moje mladosti, tako da 
vem, da si ni pisatelj ničesar iz-
mišljeval. Toda morda je napaka 
ravno v tem, da je hotel to zu-
nanjost , to "realno resničnost" 
fotografsko ohraniti?! Njegovi 
junaki ne pretresejo, kvečjemu 
začutimo ob branju odpor, da bi 
knj igo kar zagnali vstran, nič 
me ne "zgrabi za grlo" in čutim, 
da je to le zunanja podoba tega 
surovega sveta; v njem je pre-
malo videti — ni tiste skrite 
kamrice v srcu, kjer so vsi ljud-
je dobri, kjer so si vsi bratje. 
Bolj me po človečnosti prepriča 
kakšna revolveraška zgodba ali 
sentimentalna Heidi! Njegove 
ženske govore preveč po mo-
ško, vse preveč sovražijo delo, 
ki j im je prekletstvo, kar vidno 
govori skozi njihova usta pisa-
teljev nazor o zaostalem in ne-
gativnem kmetstvu nasproti de-
lavskemu razredu. V Potrču je 
premalo ljubezni do zemlje, do 
opravila, do dela kot takega. 
Njegovi opisi zemlje, razna 
kmečka dela imajo edini namen 
prikazati to prekleto nesmilečno 
življenje. Njegovi župniki pre-
več spominja jo na farje v nem-
škutarskem Štajercu iz začetka 
tega stoletja, ki je s svojo gro-
bost jo in pl juvanjem gospodaril 
po Ptuju in okolici ter napravil 
slovenskemu življenju nemalo 
škode. 

Lažna dilema je danes pisati 
kmečko literaturo ali ne. Seveda 
to ne velja za kmečko polit ično 
agitko. Bojan Stih j e v zvezi s 
tem lepo napisal: "Kdor bi pri-
merjal Potrčevo publicistično 
dejavnost in nazore, ki j ih ti pri-
spevki izražajo, z njegovim lite-
rarnim delom, bo odkril proti-
slovnost ali celo nasprotje med 
nazori in litararnim pričevanjem 
in ustvarjanjem. Lahko bi deja-
li, da povsod tam, kjer se Potrč 
prepušča pisateljskemu navdi-
hu, zadržujoč se v mejah oseb-
no prizadetega opazovalca in 
kronista, njegovo pero opisuje 
realne človeške probleme in re-
snične napetosti v življenju. V 
Sinu, v dramski trilogiji o Kre-
flih, romanu Na kmetih se nam 
predstavi Potrč kot literarni ob-
likovalec tistega realnega živ-
ljenjskega gradiva, ki ga je sam 
spoznal in sam odkril. Tudi v 
teh delih bi lahko pokazali na 
šibke plati ustvarjalnega izraza, 
vendar pa omenjena dela opisu-
je jo 'tisto, kar j e ' ; celo več, 
skušajo prodreti lupino ' t istega, 
kar j e ' , in spregovoriti o globo-
kih in človeško pomembnejš ih 
vsebinah." 

Ob bran ju Pot rča se v meni 
bori ta dve osebi : prva ga spre-
j e m a , mu da j e prav, d ruga pa 
ga odk lan ja , sa j se ji zdi pre-
več zunanj i , na tura l i s t ičen , 
brez po t rebe grob, pavšalen in 
enos t ransk i . M o t i j o mehan ic i -
s t ično ob ravnavan je l judi , na 
kar moj notranj i j a z ne more 
pristat i . In tako m o j a p o d o b a 
o pisate l ju Potrču n iha (ne za-
n ima pa me pri t em Pot rč kot 
pol i t ik in revo luc ionar ! ) , se 
sp remin ja , kot se s p r e m i n j a ta 
svet , in čeprav me m o č n e j e 
pr i tegne Prežih, če g o v o r i m o 
o pisa te l j ih iz tega o b d o b j a , 
moram Potrču pr iznat i do-
ločen umetn išk i napor in av-
torsko izpovedanos t . Le ško-
da, res škoda, da n jegovi j u n a -
ki ne z n a j o bol j l jubi t i svo je 
zeml je , svo jega de la , se po-
globi t i v svo jo dušo , iskati 
viš j ih cil jev, kot j e p e h a n j e za 
i m e t j e m , sa j bi s tem av tor ju 
olajšal i p i san je , b ra l cem pa 
b ran j e . 
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DRUGO SREČANJE SLIKARJEV 

NA ŠTETENBERGU 

Še bomo prišli 
Branku Gajštu iz Sestrž, ki je organiziral že lanskoletno 
srečanje slikarjev na Štatenbergu, je to uspelo tudi letos. 
22 likovnikov, ki so prišli iz raznih krajev Slovenije, je 
ustvarjalo tri dni: v petek, 17., v soboto, 18., in nedeljo, 
19. septembra. Nekoliko jim je nagajalo vreme, vendar 
manj kot lansko leto, ko je nepretrgoma deževalo vse tri 
dni. Zadovoljni so bili tudi z veliko sobano, ki jim je 
služila za atelje. Kljub skromnim bivalnim razmeram jih 
je veliko prespalo kar na Statenbergu in vsi so zatrjevali, 
da jih grajski duhovi niso preganjali. 

Vsi so hiteli zatrjevati, da so 
imeli premalo časa za pogovore. 
Sklenili so, da bodo prihodnje le-
to prišli na Štatenberg v začetku 
septembra, ko j e vreme bolj sta-
bilno, in ostali več dni, saj j im 
okolica dvorca ter bližnji kraji 
nudijo veliko različnih motivov. 

Generalni pokrovitelj je bil Ta-
lumu iz Kidričevega, pomagali pa 
so še avtoprevoznik Anton Med-
ved iz Mihove, Opekarna Prager-
sko, Impol iz Slovenske Bistrice, 
občini Ptuj in Slovenska Bistrica, 
hotel Mitra, kavama Evropa in 
papirnica Alf iz Ptuja. 

Branko Zupaniča iz Go-
rišnice: "K l jub dežju je bilo 
us tvar ja lno vzduš je odl ično. V 
dvorcu so nam odstopil i veliki 
prostor, tako da smo lahko 
ustvarjal i po mili volj i . Ko ni 
deževalo, smo šli tudi na teren. 
Po motivih me vprašuje te? Za-
čel bi pri gradu, ki j e res zani-
miv, samo škoda, da tako žalo-
stno p ropada . " 

N a j m l a j š i udeleženec je bil 
akademski slikar, sicer pa sa-
mostojni kul turni delavec Du-
šan Fišer iz Ljubljane . Njega 
so si l ikovniki izbrali za svojega 
mentor ja . Povedal je, da j e na 
Sta tenbergu prvič in vse, kar 
lahko reče, je , da je zelo lepo. 
"Vzduš je , tudi za delo, je bilo 
enkra tno . Pri takšni specif ični 
koloni j i , ko so prisotni skoraj 
sami kra j inar j i , se je že težko 
odloči t i , ka j bi delali. Za razsta-
vo sem odbral po dve deli vsa-
kega avtor ja in seveda tista, ki 
so še posebe j zanimiva. " 

Z Jožetom Folt inom sva se 
tokrat srečala že na tretji slikarski 
koloniji: prvič spomladi na Jeru-
zalemu, potem v poletnih mese-
cih na Gorci in jeseni na Staten-
bergu. "Sozvočje pokrajine je po-
dobno, nekih večjih razlik ni, to 
j e pač severovzhodna Slovenija. 
Tokrat sem poskušal iz krajine 
izvzeti nekatere elemente in preiti 
na abstraktno slikarstvo. Pri sli-
karstvu moraš vedno poskušati 
kaj novega, drugače se začneš 
ponavljati in vse skupaj postane 
dolgočasno." 

Franc Trčko iz Cirkovc j e 
obžaloval , da j e š ta tenberška 
koloni ja letos njegova prva, ker 
se iz zdravstvenih razlogov ni 
mogel udeležit i tomaževske. 
"Na Štatenberg sem prihajal sa-
mo občasno, ker sem se vozil 
domov. Skupno smo imeli samo 
delo na terenu. Vzduš je pa je bi-
lo k l jub temu enkratno; žal mi 
je samo, da n ismo imeli lepšega 
v remena ." 

Drago Bukovec iz Maribora 
j e poudari l , da moraš na takšni 
kolonij i veliko narediti , če 
hočeš na koncu postaviti še raz-
stavo. "Ob takšnih pri ložnosti 
zagrabimo za delo vsi in razsta-
va je pos tav l jena ." 

Dolfe Pen j e prišel iz Murske 
Sobote . Poleti se je udeležil li-
kovne kolonije na Gorci, sedaj pa 
sem ga našla na Statenbergu. 
"Precej potujem po kolonijah, 
lansko leto jih je bilo pet samo 
poleti; žena mi že pravi, d a j e to 
preveč. Predvidevali smo, da bo 
tukaj slabo vreme, vendar se tega 
nismo bali, ker je na Statenbergu 
urejen atelje. Tu se med starimi 
znanci počutim kar v redu." 

Kaj pa meni mentor štaten-
berške koloni je Dušan Fišer? 
"Mis l im, da ima vsak l ikovnik 
svoj izraz. Za sl ikarje amater je 
j e značilno, kako komponi ra jo 
sliko, izbira jo kader in ga obde-
lajo. Bolj ali manj je pristop 
isti, seveda pa ima potem vsak 
svoj rokopis, s katerim se ločuje 
od drugega. Vsi pa imajo tudi 
do ločeno maniro, s katero so 
prepoznavni . Dela jo z rutino in 
veliko gradi jo na efektu . Velik 
poudarek je na lepoti pokraj ine , 
ne pa na kvaliteti , ker ni zmeraj , 
kar j e lepo, tudi dobro. Po-
skušal sem j ih motivirati , da 
začnejo razmišl jat i o tem, kako 
bi se vse skupa j dalo narediti 
drugače, iti za malenkost naprej 
in razmišl jat i bol j l ikovno." 

Gostov je bila vesela tudi 
Branka St imee, direktorica 
Statenberga, ki ima takšna in 
podobna srečanja na Statenber-
gu nadvse rada. Vesela je , če se 
za gra jskimi zidovi dogaja kaj 
živega. 

Branka Gajšta, organizatorja, 
sem komaj ujela, da je povedal 
nekaj svojih vtisov o likovni ko-
loniji, ki jo je organizacijsko pri-
pravljal kar dva meseca. "Veliko 
dela smo opravili, pa tudi ude-
ležba je bila solidna — 22 likov-
nikov iz raznih slovenskih krajev 
ni malo. Nastala so zelo dobra 
dela, imeli smo tudi dobrega 
mentorja, ki nam je ves čas razla-
gal, kaj in kako moramo delati. 
Sedaj ko je vse že skoraj za ma-
no, moram povedati, da je bilo z 
organizacijo veliko dela: ob-
veščanje, reklama, tekanje za 
sponzorji in mnogo drugega." 

Na razstavo je ob 17. uri prišlo 
veliko ljudi ne samo iz bližnjih 
krajev, temveč tudi od drugod. 
Prisotni pa so bili tudi sponzorji, 
ki so za svoje denarne in druge 
prispevke prejeli slike. 

Na večerj i , ki j e bila sklepno 
de jan je srečanja , so se med dru-
gim pogovarja l i o čuvanju naše 
kul turne dediščine. 

Vida Topolovec 

Druge likovne kolonije Šta-
tenberg '93 so se udeležili: 
Drago Bukovec iz Maribo-
ra, Ana Cajnko iz Ljublja-
ne, Zora Cestnik iz Poljčan, 
Dušan Fišer iz Ljubljane, 
Jože Foltin iz Ptuja, Bran-
ko Gajšt iz Sestrž, Endre 
Goenter iz Murske Sobote, 
Marija Gregorc iz Ptuja, 
Bruno Levačič iz Maribora, 
Bojan Lubej iz Kidričevega, 
Julij Ošlovnik iz Ptuja, Ber-
narda Paj iz Makol, Dolfe 
Pen in Mirko Raj ne r — 
oba iz Murske Sobote, Niko 
Ribič iz Maribora, Franc 
Simonič in Rozina Šebetič 
— oba iz Ptuja, Branko Zu-
panič iz Gorišnice, Jožica 
Tomaži ni iz Zgornje Bistri-
ce, Tatjana Verbinc iz Lju-
bljane in Mojca Vilar iz 
Domžal. 

Na razstavi. 

RAZSTAVA GRAFIK BOJANA GOLIJE V SLOVENSKI BISTRICI 

Slikar ima poseben odnos do kulturne dediščine 
Skoraj tri mesece bodo v slovenjebistriškem učnem cen-
tru slovenske vojske na ogled zanimive grafike akadem-
skega slikarja Bojana Golije, ki prikazujejo domače 
življenje. Na njih je dobro viden posebni odnos, ki ga Go-
lija goji do slovenske kulturne dediščine. Zanimive pa so 
tudi risbe s tematiko iz domačega vrta. 

"V živl jenju Bojana Gol i je se 
enakomerno prepletata pedago-
ška in l ikovna ustvarjalnost . Na 
Pedagoški fakulteti v Mariboru 
predava graf ične tehnike in ri-
sanje . To sta področj i , ki j ima j e 
umetnik osebno popolnoma pre-
dan in ki ga uvrščata med vidne 
s lovenske ustvarjalce. 

Bojana Golijo je za grafiko nav-
dušil Božidar Jakac, profesor na 
Likovni akademiji v Ljubljani, ki 
mu je stal ob strani tudi v študen-
tskih letih, ga vzpodbujal na spe-
cialki in z njim tudi prijateljeval. 
Znanje, ki g a j e prejel od Jakca, je 
po končanem študiju izbrusil še 
na Japonskem, kjer je študiral 
predvsem barvni lesorez. Obe 
šoli, Jakčeva in japonska, sta pri-
pomogli, da je Golija tehničrlo 
znanje razvil do popolnosti, hkrati 
pa je oblikoval nenavadno tenko-
čuten odnos do predmeta upodo-
bitve. Oboje je v današnjem svetu 

naglice in površnosti nekaj iz-
jemnega in zato dragocenega," 
j e o akademskem slikarju kot 
popotnico razstavi zapisala ku-
stodinja Pokrajinskega muzeja 
iz Ptuja Maijeta Ciglenečki. 

Odprtje, ki je bilo po končani 
prisegi šeste generacije vojakov v 
bistriškem učnem centru, je bilo 
izjemen kulturni dogodek. Bojan 
Golija je goste popeljal po razsta-
vi od risbe do risbe in ob vsaki 
opozoril na podrobnosti, pomen 
in letnico ter kraj nastajanja. V ri-
sbah starih domačij se kaže Goli-
jev izjemen odnos do naše kultur-
ne dediščine. Ob avtoportretu j e 
Bojan Golija povedal, da je po 
številu prekosil celo Božidarja 
Jakca in da najnovejši ciklus, ki 
ga je "spočel" na zdravljenju 
Lendavi, čeprav je bil letos spo-
mladi že razstavljen v avli Peda-
goške fakultete v Mariboru, še ni 
zaključen. v i d a Topolovec Eden izmed številnih Golijevih avtoportretov. 

PRVA PREDSTAVITEV KNJIGE IGNACA KAMENIKA 

Jutro novega dne - roman o povojni generaciji 
V čitalnici bistriške knjižnice je bila minuli petek prva predstavitev romana Ignaca Kamenika Jutro novega dne. Av-
tor se zaradi bolezni predstavitve svojega prvenca ni mogel udeležiti, prišli pa so njegova družina in številni Bi-
stričani, ki so z Nacem, kot ga imenujejo bolj po domače, prijateljevali v tistih najtežjih povojnih letih. 

Posebej toplo ga je opisal njegov prijatelj 
Slavko Kovačič, saj sta po vojni že 1946. leta 
pričela skupaj kulturno delovati. Nadeli so si ime 
"stara klapa", kljub temu, je hudomušno pripom-
nil Slavko, da bi se tako morali imenovati danes, 
takrat pa so bili še neskončno mladi. 

"Zame je Ignac Kamenik še vedno Nace, moj 
prijatelj, soigralec, sokolega, moj ranvatelj — ta-
krat je naša šola še veliko pomenila. Nace je v 
spomin na tiste čase zapisal pesem, ki sem jo 
ohranil. 'Bilo je lepo, čuda lepo, grenko lepo, le-
po mogoče zato, ker je v domu kulture igralce 
zeblo na vajah, gledalce pa na predstavah.'" 

Ignac Kamenik, ki bo jutri, 1. oktobra, do-
polnil 67 let, je dolga povojna leta deloval v 
Slovenski Bistrici, kasneje je poučeval na ma-
riborskih srednjih šolah, bil bibliotekar v mari-
borski študijski knjižnici, dramaturg SNG Ma-
riboru in nato sedem let ravnatelj mariborske 
knjižnice. V Ljubljani je bil vodja znanstveno-
raziskovalnega bibliotekarskega centra NUK, 
nekaj let je vodil kulturnovzgojni program v 
Cankarjevem domu v Ljubljani, do upokojitve 
pa je bil svetovalec pri Zavodu za šolstvo. 

Ob pedagoškem delu se je posvečal šolske-
mu in ljubiteljskemu gledališču, zlasti s pisan-

jem in uprizarjanjem recitalov, kot književnik 
pa predvsem dramatiki. 

Njegov prvenec Jutro novega dne, o katerem 
sta literarna kritika Franc Zadravec in Marjana 
Kobe napisala dobro in ne zlagano kritiko, je 
nekaj let ležal v predalih mariborske založbe 
Obzorja, kjer zanj ni bilo pravega založniškega 
razumevanja. S kančkom upanja je nato roko-
pis priromal do Dolenjske založbe v Novo me-
sto ter pred nedavnim izšel kot osma knjiga v 
zbirki Utva. Izid knjige je finančno podprla 
skupščina občine Slovenska Bistrica. 

"Simbolična metafora 'jutro novega dne' je po-
menljiva in živa danes, kakor je bila včeraj in bo 
zmeraj, ker ima vsaka generacija svoje jutro, svoj 
dan, svoj čas, v katerem premaguje barikade," je v 
svoji kritiki med drugim zapisal Franc Zadravec. 

Avtor v romanu osvetljuje prva povojna leta, 
čas radikalnih poskusov nove politike, da vse 
staro odstopi, gre in prepusti mesto novi 
družbenosocialni utopiji — socializmu. Temu 
so podrejene energije mladih ljudi, njihova 
življenja, prizadevanja in dejanja, čeprav ne v 
celoti in ne v vseh. 

"Prvi del romana posega snovno v čas vojne. 
Bralcu se razkriva kot blodnja o vojni do smrti 
utrujenega in psihično onemoglega mladega 

partizana Gregorja, ki se vendarle srečno ubra-
ni belega, kostenega objema in se vrne v toko 
ve življenja, med sovrstnike in mlajše. Seved? 
si ob skupnih kulturnih prizadevanjih vsak o 
njih išče svojo osebno življenjsko pot in srečo 
Živeti svoj svet z drugimi, ne se kratkomal-
žrtvovati za nekaj skupnega in se v skupnem 
kot osebnost vtopiti in izgubiti je nekakšna nii 
celotne pripovedi, skozi katero se razkrivajo 
tudi socialne scene povojnega časa, ko ni bilo 
lahko in enostavno obiti ali uiti ideologiji ko 
lektivizma in enoznačnosti," je med drugn. 
poveda[ odgovorni urednik Dolenjske založb. 
Franci Šali. 

Ob prvencu Ignaca Kamenika so spregovori 
li tudi drugi njegovi prijatelji, med njimi cii 
Janko Čar, ki je Naca opisal kot izjemno spe-
sobnega človeka, ki pa mu žal politične razme 
re niso dovoljevale, da bi zasedel mesto na ka 
tedri za slovensko literaturo mariborske Peda 
goške akademije. 

Kot je bilo slišati — skrivnost je izdal mari-
borski pisatelj Milan Štancer —, ima Ignac 
Kamenik v svojem predalu še dva dela roma-
na. Kot je kasneje povedal njegova žena, sodi-
jo s sedaj že izdanim v skupno celoto in so 
izrazito avtobiografski. Vida Topo lovec 

ARHEOLOŠKA IZKOPAVANJA POTRDILA ZE ZNANO 

Prazgodovinske ostaline na prostoru nekdanjih volaških skladišč 
BODO OSTANKI SREDNJEVEŠKEGA OBZIDJA PTUJA, KI SO JIH ARHEOLOGI NAŠLI NA MUZEJSKEM 
TRGU, OHRANJENI OZIROMA OZNAČENI, POTEM KO BODO KONČANA DELA NAPELJAVE PLINOVODA? 

Hkrati z delavci, ki polagajo ce-
vi za plinovod po ptujskih ulicah 
iz Prešernove na Vičavsko pot ob 
učnem centru teritorialne obram-
be, so na terenu tudi arheologi. 
Ves ta teren je bil že večkrat pre-
kopan, vendar se še vedno kaj naj-
de. Tokratne najdbe sicer ne od-
krivajo nič novega, potrjujejo pa 
že doslej znano o rimskem in 

srednjeveškem Ptuju. Odkrivajo 
traso srednjeveškega obrambnega 
zidu na zahodu, ki je tekel po graj-
skem pobočju do dominikanskega 
samostana. Ob učnem centru, ob 
vznožju Panorame, arheologi ne 
pričakujejo kakšnih najdb, saj je 
teren nasut in s prekopavanji v 
preteklosti tudi poškodovan. Ve 
pa se, da so na prostoru samega 

Učnega centra ostanki rimske 
stavbe, kar je odkrila že dr. Iva 
Curk v sedemdesetih letih. Ko so 
zdaj kopali za kotlovnico, so na 
globini treh metrov in pol naleteli 
na rimske ostaline. 

O izkopavanjih na prostoru nek-
danjih vojaških skladišč ob Potr-
čevi cesti, kjer arheologi teren 
sondirajo, pa nam je vodja arheo-
logov iz mariborskega Zavoda za 
naravno in kulturno dediščino 
Ivan Tušek povedal: "Teren sondi-
ramo, da bi ugotovili, kaj še lahko 
najdemo na tem prostoru, kakšne 
so plasti in kaj bo potrebno še 
opraviti, preden se začne kakšna 
gradnja. Trenutno lahko rečem, da 
imamo na prostoru, kjer ni bilo 
gradbenih posegov za potrebe ka-

pucinskega samostana in cerkve, 
še prazgodovinske ostaline, ki se 
pojavljajo takoj pod površno v 
globini 30 do 40 centimetrov. 
Imamo tudi linije sten prazgodo-
vinskih hiš s keramiko iz bronaste 
dobe. Po diagonali celega prostora 
v globini do treh metrov pa poteka 
rimski jarek, v katerem je ogrom-
no rimske keramike. Čemu je 
služil, trenutno še ne moremo reči, 
saj smo odprli le dve sondi. S son-
do, ki jo zdaj čistimo, poskušamo 
ugotoviti, kakšne so možnosti za 
odkrivanje ostalin iz bronaste do-
be, in poskušamo določiti temelje 
nekdanjega kapucinskega samo-
stana in cerkve, ki naj bi bili 
vključeni v bodočo ureditev pro-
stora (zelenice, asfalt)." NaV 

PTUJSKE SREDNJE ŠOLE ŠE POD ENO STREHO 

Pet samostojnih šol? 
Srednješolski center Ptuj je še 

vedno en zavod, v okviru kate-
rega je pet srednj ih šol: g imna-
zija, kmeti jska, e lektrotehnična, 
ekonomska ter s trojna in meta-
lurška šola. Do februar ja na j bi 
pripravili reorganizaci jo , in kot 
kaže, na bi Ptuj spet dobil pet 
samostojnih srednjih šol, kot j ih 
j e včasih že imel. Problem je , 
kako razdeliti lastnino, saj so 
vse šole t renutno v istem objek-
tu. Zakonoda ja še ne omogoča , 
da bi imele šole potrebne pro-
store v najemu, ozi roma bi mo-
rala kl jub vsemu obstajat i še 

ena institucija, ki bi upravl ja la z 
objektom, kar zdaj počne cen-
ter. Če ni več di leme o tem, ali 
samosto jne šole ali ne, j e dile-
ma lastnina. 

Svet Srednješolskega centra 
j e na juni jski seji imenoval za 
vrši lko dolžnosti ravnatel j ice 
centra Meto Puklavec. Iz Mini-
strstva za šolstvo in šport Repu-
blike Sloveni je , ki j e ustanovi-
telj centra, j e prišlo pred dnevi 
soglasje k n jenemu imenovanju 
za ravnatel j ico, ki pa ne govori 
o tem, da imenovana opravl ja 
delo kot vršilka dolžnost i . j s j ay 

PREJELI SMO — PREJELI SMO 

Razmišljanje po ptujsko (manjše dopolnilo) 
Zadnja številka Tednika (23. 9. 

1993, št. 38) je po svoji vsebini ze-
lo "kulturna", saj lahko prebiramo 
lepe stvari, pa tudi zanimive (Bori). 

Oglašam se v zvezi s člankom 
"Organizator kulturnih prireditev 
je lahko vsak," in sicer v zvezi z 
zadnjima dvema stavkoma omen-
jenega članka. 

Gledališče "Zato" je iskalo sred-
stva sponzorjev za projekt Zaprta 
vrata. Zaradi kompliciranih proce-
dur pri odpiranju ŽR so se obrnili 
name za pomoč. Po razgovoru smo 
skupaj z računovodjem ugotovili, 
da Arhiv tega ne more opravljati, 
ker to ni v njegovem delokrogu. 
Odločili smo 9e, da bomo to izvedli 

prek računa Zgodovinskega 
društva, katerega blagajnik je go-
spod Čeh. Odločitev o tem je bila 
moja (podpisani). Edini razlog je 
bil pomagati mladim entuziastom 
pri izvedbi njihovega projekta. 
Ga. Kristina Šamperl Purg, ki je 
ena od podpisnic virmanov pri 
Zgodovinskem društvu, kot je 
ugotovljeno v omenjenem članku, 
se s takim načinom ni strinjala. 

Ta zapis naj bo samo pojasnilo; 
nikogar ne zagovarjam, niti ne na-
meravam tozadevno polemizirati. 

Gledališču "Zato" pa bomo po-
skušali še vedno pomagati" 

Ivan Lovrenčič , dipl . zgod. , 
ravnatel j ZAP, član 10 ZD 

ŠOLSKI ZVONEC NAM J E ZAUPAL . . . 
PTUJ * Na osnovni šoli Olge Meglič je ta teden v znamenju 

roditel jskih sestankov. Poleg predstavitve programa dela v no-
vem šolskem letu staršem strokovnjaki predavajo tudi o peda-
goških temah. 
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JAVNA TRIBUNA DEMOKRATSKE STRANKE V JERUZALEMU 

Občine po evropskih merilih 
Koliko bo Slovenijo stal prehod na nove občine? Kaj bodo z lokalno samoupravo pridobili občani? Bodo sedanje 
občine bodoči upravni okraji? Takšna in podobna vprašanja so postavljali udeleženci javne tribune, ki jo je minulo 
soboto za člane in somišljenike pripravila v Jeruzalemu Demokratska stranka. Udeležili so se je predsedniki občin-
skih odborov sosednjih občin, iz Ljubljane pa so prišli Tone Peršak, Stanislav Marn in dr. Dimitrij Rupel; dr. France 
Bučar se je pridružil kasneje. 

Tone Peršak je opozoril, da je 
v Sloveniji po vzpostavitvi več-
strankarskega sistema potrebno 
vzpostaviti demokraci jo tudi na 
tistih področjih, ki so za neko 
okolje življenjskega pomena. 
Ob tem je poudaril, da so obči-
ne v Evropi organizirane precej 
drugače kot pri nas, in če se ji 
želimo približati, moramo za-
četi pri lokalni samoupravi. Ker 
so sedanje občine v veliki meri 
podal jšana roka države, predvi-
deva reforma občin ločitev 
državne in lokalne samouprave. 

Občine naj bi se pros torsko 
zman j ša l e in se pribl ižale ev-
ropskemu povpreč ju . Pri nas 
š teje povprečna občina okoli 
35 t isoč prebivalcev, pri Av-
str i jcih pa je ta š tevi lka med 
3000 in 4000 prebivalci . Nove 
s lovenske občine na j bi po 
uvedbi lokalne samouprave 
štele med 5000 in 6000 prebi-
valci. Pri delitvi sedanj ih 
občin bodo upoštevani zgodo-
vinski , gospodarsk i in tradi-
c ionalni vidiki . Na podeže l ju 
bodo sp r emembe izpel jal i 
lažje , težje pa bo v mest ih . 

"Kl juč živl jenja v novih obči-
nah je nj ihovo premoženje in 
f inanciranje . Zakon, kot je se-

daj , predvideva za f inanciranje 
novih občin prihodke od dav-
kov in prispevkov, ki bodo 
prepuščeni pristojnosti občin ne 
samo z zakonom o lokalni sa-
moupravi , temveč tudi z zako-
nom o javnih financah. Gre tudi 
za premoženje občin. Velikokrat 
ti prihodki ne bodo niti pri-
bližno zadoščali , da bi občina 
svoje pristojnosti ustrezno po-
krivala, zato zakon o lokalni sa-
moupravi predvideva, da bi 
okrog četrt ino dohodnine, ki jo 
predpisuje država, dobile 
občine nazaj . Po izračunu naj bi 
to v povprečju zadoščalo za 
normalno življenje novih občin. 
Tretja bistvena stvar pa je , da bi 
tam, kjer bo občina slabše raz-
vita in vsa omenjena sredstva 
ne bi zadoščala, to dopolnjevali 
iz državnega proračuna," je ra-
zložil Tone Peršak. 

Pred časom so se pojavili 
zemljevidi novih slovenskih ob-
čin, vendar se bodo ljudje o 
tem, s kom bodo v občini živeli, 
izrekli na referendumu. A kot je 
poudaril Stanislav Marn, pri nas 
ne bomo podpirali teženj po re-
snično malih občinah, ki bi šte-
le med 300 in 400 prebivalci. 
Tako bi se ormoška občina po 

zakonu o lokalni samoupravi 
razdelila na pet delov: Središče 
ob Dravi, Ivanjkovci, Sv. To-
maž, Velika Nedelja in Ormož. 
Težnja v ormoški občini pa je, 

da se občina ne bi delila, le Sre-
diščani si svojo občino srčno 
želijo. 

Besedilo in posnetek: 
Vida Topolovec 

Po karti, kije na javni tribuni krožila med zbranimi, smo lahko 
videli, da bi se sedanja ptujska občina razdelila na 10 manjših: 
Juršinci, Dornava, Markovci, Cirkulane, Podlehnik, Ptuj — me-
stna občina, Kidričevo, Hajdina, Majšperk in Gorišnica. 

Iz sedanje slovenjebistriške občine bi nastalo pet novih: Ma-
kole, Poljčane, Slovenska Bistrica, Oplotnica in Polskava. 

Na posvet so prišli predstavniki Demokratske stranke iz sosednjih občin. 

Lenarške novice 
ZARADI TOČE JABOLKA 
SLABŠE KVALITETE 

Tudi v Sadjarstvu Lenart so 
začeli obirati jabolka, grozdje, 
hruške in breskve. Vodja proiz-
vodnje Zvonko Čuček je pove-
dal, da imajo v Selcih tristo 
hektarjev jabolk, 20 hektarjev 
hrušk in 60 hektarjev vinogra-
dov. Zaradi suše je sadje slabše 
kvalitete, suša pa je najbol j pri-
zadela hruške. Nasade j e dodat-
no še prizadela toča in zato je 
precej jabolk druge kvalitete. 
Letošnji pridelek bodo obrali s 
pomočjo devetdestih sezonskih 
delavcev, ki so prijavljeni na 
Zavodu za zaposlovanje. Pobra-
no sadje spravljajo v svoje hla-
dilnice v Lenartu, ki sprejme 
kar štiri tisoč ton. Boj i jo pa se, 
da tudi letošnjega pridelka ne 
bodo mogli prodati, saj naši 
predelovaci niso pokazali inte-
resa za odkup sadja. 

V DUHU NOVE LOKALNE 
SAMOUPRAVE 

Na jesenskem zasedanju le-
narške skupščine so največ po-
zornosti namenili novi lokalni sa-
moupravi, ki mora biti organizi-
rana tako, da bodo ostale storitve 

'upravnih ogranov na taki ravni, 
kot so sedaj. Poslanci iz posa-
meznih krajevnih skupnosti so bi-
li za to, da bi v novi lokalni sa-
moupravi prevzele krajevne 
skupnosti funkcije sedanje 
občine. Potihoma že delajo svoje 
izračune in upajo, da bodo dobile 
več denarja za infrastrukturo in 
druge namene kot iz sedanjega 
občinskega proračuna. V tem 
kontekstu je potekala tudi razpa-
va o modernizaciji cest; menijo, 
da bi v bodoče morali upoštevati 
dejstvo, da so nekateri gradili ce-
ste iz samoprispevka. 

V nadaljevanju so Sonjo Fili-
pič imenovali za ravnateljico v 
osnovni šoli Sveta Ana, podali 
pa so tudi mnenje za razrešitev 
načelnika UNZ Maribor. Med 
pobudami in predlogi poslancev 
je tudi tokrat bilo slišati o po-
ravnanju škode, ki jo je pov-
zročila letošnja suša. Menijo 
namreč, da tudi letos poteka po-
pisovanje in ukrepanje pre-
počasi. 

GOSTINCI PRIČAKUJEJO 
BOLJ UREJENO 
ZAKONODAJO 

Na seji gostinske sekcije pri 
Obrtni zbornici Lenart so se 

med drugim pogovarjali tudi o 
usposabjanju pripravnikov v go-
stinstvu. Lenarški gostinci so 
namreč med pobudniki za reši-
tev te problematike in menijo, 
da morajo opravljati priprav-
ništvo le v ustreznih lokalih. 
Zavzeli so stališče, da lahko 
pripravnika — kuharja sprejme 
le gostišče s stalno pripravo ra-
zličnih toplih jedi , natakarja pa 
praviloma tisto gostišče, ki raz-
polaga z večjo ponudbo jedi in 
pijač, v manjših obratih pa le 
kot dopolnitev. Seznanili so se 
tudi z novostmi v zakonu o 
igrah na srečo. 

Gostinci so podprli ustanovi-
tev Radia Slovenske gorice, kri-
tično pa so ocenili nelojalno 
konkurenco v gostinski dejav-
nosti, ki se pojavlja v lenarški 
občini. Od pristojnih občinskih 
organov zahtevajo, da čim prej 
rešijo vse nepravilnosti na po-
dročju nedovoljenega opravljan-
ja gostinske dejavnosti . 

MALO TUJIH DELAVCEV 

Na lenarškem oddelku za no-
tranje zadeve je bilo od leta 
1991 na podlagi 40. člena Zako-
na o državljanstvu vloženih 175 
zahtevkov za pridobitev držav-
ljanstva Republike Slovenije. 
Od vseh prejetih zahtevkov je le 
en primer ostal nerešen. V skla-
du z določili Zakona o tujcih j e 
bilo v Lenartu izdanih tujim 
osebam le pet delovnih viz. Se-
veda je tudi to odsev tega, d a j e 
veliko brezposelnih in tudi za 
Lenarčane ni prostih delovnih 
m e s t - Marija Slodnjak 

PREDSEDNIK DRŽAVNEGA ZBORA OBISKAL LJUTOMER 

0 cestah in lokalni samoupravi 
Minulo sredo je občino Ljutomer obiskal z vrsto poslancev 
predsednik Državnega zbora mag. Herman Rigelnik. 
Srečanja se je udeležil tudi ormoški župan dr. Jože Bešvir. 

Na željo gostiteljev je pred-
sednik Državnega zbora govoril 
o programu jesenskega dela 
zbora in pri tem opozoril, da bo 
pri zakonskem urejanju našega 
življenja v bližnji prihodnosti 
potrebno še veliko strpnosti. 
Dodobra se je Prlekom razvezal 
jezik v zvezi s cestami. Boli jih 
slaba cesta, ki povezuje te kraje 
iz l jubljanske smeri prek Slo-
venske Bistrice, Ptuja, Ormoža, 
Ljutomera do Lendave. Z avto-
cesto, ki naj bi vodila prek Slo-
venskih goric, je še megleno da-
leč, zato želijo ureditev obsto-
ječih z obvoznicami, zunajni-
vojskimi križišči, odstavnimi 
pasovi, parkirišči, pločniki in 

vsem, kar je za solidno cestno 
povezavo nujno potrebno. Prav 
tu, je poudaril dr. Jože Bešvir, 
se znova pokažejo nesoglasja s 
Prekmurci. Menil je tudi, da 
ima Prlekija svoje razvojne 
možnosti le, če ji bo dana njena 
identiteta, saj je bila po mnenju 
mnogih razpravljalcev Prlekija 
vedno razdrobljena v umetnih 
administrativnih tvorbah. 

Ko je bil govor o lokalni sa-
moupravi, se je dr. Bešvir zav-
zel za možnost, da bi sedanje 
manjše občine ostale takšne, kot 
so. Vsi pa so se strinjali, da naj 
bi bile volitve za novo lokalno 
samoupravo opravljene že v no-
vih občinah. v i d a Topolocec 

PREJELI SMO — PREJELI SMO 

So upokojenci v Rabcu pes 
letovali po nižjih cenah - odgovor 

Služba prodaje hotelov Mimo-
sa, Hedera in Narcis v Rabcu ima 
za svoje turiste različne cene: v 
prvi skupini so domači gosti, raz-
deljeni v 3 podskupine, v drugi je 
slovensko tržišče, prav tako raz-
deljeno na individualne gostje, 
skupine in skupine upokojencev, 
in v tretji skupini so tuji gostje. 
Aranžma je sklepalo podjetje 
BO—BO TOURS iz Slovenske 
Bistrice (z isto agencijo smo že 
dvakrat letovali brez težav in le-

po!). 7-dnevni aranžma je bil 
260 DEM (v tolarski protivred-
nosti 18.200,00 SIT) od 30. 8. 
— 6. 9. 1993. 

Isto obdobje je stalo v Delfinu 
2.550, 00 S i t + 130,00 SIT taksa 
= 2.680,00 SXT dnevno brez pre-
voza! Ne zamerite, g. Hovnik, ce-
na 2.100,00 SIT, ki jo vi omenja-
te, je za polpenzion v DELFINU! 
Rabac pa je stal 2.600,00 SIT 
dnevno — za polni penzion + turi-
stično takso + prevoz. 

Mariborski upokojenci so le-
tovali istočasno (2 avtobusa — 
1 10 gostov) in plačali 300 DEM 
za dnevno letovanje + 2.000 
SIT za prevoz — 55 upokojen-
cev v enem avtobusu, nas pa, če 
odštejem šoferja z ženo in otro-
kom, le 37. Mislim, da cena 
prevoza s cestninami ne more 
biti enaka mariborski. 

Se o plačilu: Tudi pri agenciji 
BO-BO so lahko plačevali svoj 
odih v 2 ali 3 obrokih, saj je bi-
la objava na deski upokojencev 
in v časopisu dovolj zgodnja. 
Sicer pa je letovalo največ tistih 
upokojencev, ki so bili v Rabcu 
že v marcu. In takratni dogovor 
je bil: v jeseni se vidimo spet! 
Sedaj smo si pa rekli: spomladi 
se vidimo spet. 

Več podatkov je možno dobiti 
pri agenciji BO — BO Tours v 
Slovenski Bistrici, Kajuhova 7. 
Ga. Korparjeva je delala v do-
bro upokojencev. 

Za BO — BO TOURIST: 
Korparjeva 

SLOVENSKA FONDACIJA 

Dobro je biti pomemben, 
pomembneje je biti dober 

Lani je bila v Ljubljani ustanovljena Slovenska fondacija — 
neprofitno, nestrankarsko in nevladno prostovoljno združenje. 
Gre za združenje posameznikov, podjet i j in skupin, ki želijo 
pomagati l judem v stiski v vseh življenjskih obdobjih in okol-
jih, v mestu in na vasi. 

Za uresničevanje svojih ciljev zbira Slovenska fondacija pro-
stovoljne prispevke, darila, dediščine in druge oblike pomoči 
ter jih deli po dogovorjenih merilih v skladu s cilji Fondacije. 
V njenem programu so med drugim tudi sofinanciranje nekate-
rih oblik prostovoljnega dela zlasti z mladimi, pomoč brezpo-
selnim pri usposabljanju za samopomoč in samozaposlovanje, 
sofinanciranje projektov pomoči beguncem, mladostnikom v 
stiskah, narkomanom, oživitev in obnova Triglavskega narod-
nega parka. 

Člani fondaci je želijo okrepiti in dokazati skupno občutlji-
vost za težave sodržavljanov. Sedež združenja je v Ljubljani, 
Slovenska 54; številka žiro računa: 50100-678-46561. 

Piše: FRANC FIDERŠEK — 19. 

Naša jubileja 
Z letom 1965 je 
radio Ptuj pre-
šel na dnevne 
sporede z izje-
mo enega dne v 
tednu. Uvedena 
je bila še glas-
bena rubrika 
"Kar ste izbrali 
— to predvaja-

mo", kar je bila ena od oblik 
neposrednega stika s poslušalci. 
S 1. juni jem 1965 je bil sprejet 
v redno delovno razmerje Iv6 
Ciani, ki je kot glsbeni urednik 
skrbel predvsem za glasbo, ure-
dil fonoteko in si kar najbolj 
prizadeval, da bi bila glasba na 
valu radia Ptuj kakovostna. Pri 
tem je večkrat prišel navkriž s 
tistimi, ki so bili tudi za ceneni 
komercializem. 

Radio Ptuj je kmalu po usta-
novitvi, že v letu 1963, na pre-
dlog tajnika občinskega sindi-
kalnega sveta Ptuj, ki j e redno 
dopisoval v Tednik in tudi sode-
loval z radiem, navezal stike z 
radijskima postajama Varaždin 
in Čakovec. Z delavci obeh ra-
dijskih postaj so Ptujčani iz-
menjavali izkušnje in tudi posa-
mezne radijske oddaje. Sodelo-
vanje je nekoliko zastalo po za-
dušitvi "hrvaške pomladi", ker 
se na Hrvaškem zamenjali veči-
no prav tistih novinarjev, ki so 
sodelovali s Ptujčani. 

Financiranje lokalnih radij-
skih postaj takrat nikjer ni bilo 
urejeno. Lokalne radijske posta-
je so bile odvisne od lastnih do-
hodkov (reklame in čestitke) in 
od dobre volje, pa tudi gospo-
darske moči občin, v katerih so 
delovale. Upravnik Franc Plohi 
je med prvimi prišel s predlo-
gom, da naj bi lokalne radijske 
postaje dobile 10 odstotkov od 
radijske naročnine. V ptujski 
občini je bilo tedaj okoli 20.000 
prijavljenih radijskih sprejemni-
kov, višina mesečne radijske na-
ročnine je tedaj znašala 100 di-
narjev; 10 odstotkov od tega bi 
za ptujsko radijsko postajo po-
menilo mesečno 2 milijona, kar 
bi pomenilo več, kot so znašli 
vsi stroški mesečno. S tem pre-
dlogom je šel tudi v Ljubljano, 
tam pa so ga ošteli in mu dali 
nepreklicno vedeti, da česa ta-
kega nikoli ne bo dosegel. Do-
dali so še pripombo, da naj lo-
kalne radijske postaje vzdržuje-
jo tisti, ki so j ih ustanovili. 

Ta neuspeh je Plohla spodbu-
dil, da j e začel razmišljati o so-
delovanju in povezovanju z dru-
gimi lokalnimi radijskimi posta-
jami, saj so se vse srečevale z 
enakimi problemi. Somišl jenike 
je našel pri lokalnih radijskih 
postajah Brežice, Slovenj Gra-
dec, Tržič, Cerkno, Celje in 
Šmarje pri Jelšah. Sestali so se 
v Ptuju in ustanovili Združenje 
lokalnih radijskih postaj . V ok-
viru tega združenja so reševali 
vprašanja nakupa radijske stu-
dijske opreme, izmenjavali iz-
kušnje, predvsem pa so enotno 
nastopali nasproti RTV Ljublja-
na glede financiranja. 

Prizadevanje v tej smeri so tra-
jala nekaj let, preden so začela 
vsaj delno roditi sadove. Seveda z 
deležem od radijske naročnine ni 
bilo nič, pač pa je Radio Ljubljana 
pristal, da bo izplačeval osebni 
dohodek enemu ali dvema novi-
narjema pri lokalni radijski posta-
ji. V Ptuju sta bila izbrana Franci 
Golob in Ivo Ciani, morala pa sta 
sočasno tudi Radio Ljubljana zala-

gati z lokalnimi novicami. Čez ne-
kaj let je prišlo do enotnega Zdru-
ženja lokalnih radijskih postaj in 
pokrajinskih časnikov. Pri tem je 
prav Ptuj imel pomembno vlogo. 

PTUJSKI DIPLOMANTI 
POLITIČNE ŠOLE 

Višja politična šola v IJublj, . 
ki je kmalu prerasla v visoko, je 
bila ustanovljena za politične de-
lavce, ki so bili na vodilnih pi 
ložajih, niŝ o pa imelu ustreziu 
izobrazbe. Šola je bila v novi, vi-
soki zgradbi ob takratni Titovi, 
danes Dunajski cesti. Prvi uprav-
nik šole je bil Stane Dolanc (danes 
ga v javnih občilih navadno hudo-
mušno omenjajo kot "velikega go-
barja"). Prva leta je skozi to šolo 
šlo tudi nekaj Ptujčanov, ki so 
imeli pomembno vlogo tudi pri 
obeh lokalnih javnih občilih, zato 
jih poimensko omenjam. Naj do-
dam, da je ta šola z leti prerasla v 
FSPN (Fakulteta za sociologijo, 
politične vede in novinarstvo), v 
njenem okviru pa je bil odprt tudi 
oddelek za obramboslovje. Na tej 
fakulteti je pozneje diplomiralo 
precej študentov iz ptujske in or-
moške občine. 

V jeseni 1962 sta bila na visoko 
politično šolo v Ljubljani kot prva 
redna študenta v Sloveniji sploh 
sprejeta maturanta ptujske gimna-
zije Alojz Gojčič in Boštjan Pire. 
Prej so v šolo spremljali le aktivi-
ste, ki so bili že v delovnem raz-
merju. Naslednje leto pa je tam 
nadaljevala redni študij Danica 
Purg iz Majšperka, danes strokov-
njakinja z mednarodnim ugledom. 

Poleg obeh rednih študentov je 
v jeseni odšel na prvostopenjski 
študij v Ljubljano tudi Zdravko 
Turnšek, tehnik iz TGA kidričevo, 
ki ga je Ptujski tednik prvič javno 
predstavil maja 1961, ko je bil iz-
voljen za predsednika upravnega 
odbora v TGA. V šolo so ga po-
slali zato, ker je tedaj veljalo na-
čelo, da je "sposobnim samo-
upravljalcem treba dati politično 
izobrazbo". 

V jeseni 1963 je na prvostopen-
jski študij te šole odšel Franc Te-
tičkovič, sekretar občinskega odbo-
ra SZDL, leto za tem pa še predsed-
nik Branko Gorjup in pa Martin 
Učakar iz TGA Kidričevo, in sicer 
na drugo stopnjo, ker sta prvosto-
penjski študij preskočila s poseb-
nim izpitom. Na prvi stopnji pa sta 
tedaj v politični šoli bila tudi Franc 
Zadravec in Nada Verlič. 

V začetku šolskega leta 1964/65 
je skupina ptujskih študentov pod 
mentorstvom prof. Franceta Vrega 
pripravilo posebno študijo, prvo te 
vrste v Sloveniji, pod naslovom O 
množičnem komuniciranju v obči-
ni. Idejni vodja te skupine je bil 
Boštjan Pire, vse organizacijske in 
tehnične naloge so bile na ramenih 
Franca Tetičkoviča, ustvarjalno 
sta sodelovala tudi Branko Gorjup 
in Franc Zadravec, tehnične grafi-
kone pa je zrisal Zdravko Turn-
šek. K nalogi so pristopili stro-
kovno in načrtno. 

Izbrali so štiri tipe naselij: me-
stno, primestno, industrijsko in 
vaško. V njih so po določenem si-
stemu izbrali 333 anketirancev, ki 
so jih obiskali dijaki ptujske gim-
nazije in od njih poskušali prido-
biti odgovore na 31 vprašanj; od 
tega se je 22 vprašanj nanašalo na 
radio Ptuj, 5 na Tednik in 4 na ob-
veščanje po televiziji. Potrebno je 
bilo veliko organizacijskega dela, 
da so vse te odgovore zbrali, po-
tem pa jih pod strokovnim vod-
stvom obedelali. Naj zapišem, da 
je večina odgovorov o ptujskem 
radiu bila zelo pohvalnih, o Tedni-
ku pa nekoliko bolj kritičnih. 

Po eni izmed uspešnih nedeljskih radijskih oddaj. Od leve na desno: 
Franc Plohi, upravnik, Vida Vidovič, napovedovalka, Mirko Selinšek — 
Žepa, Dragica Verbega — Jula, Ivan Krajnc — Jurek. Franci Golob, no-
vinar, Ciril Jurkovič, tonski tehnik, Ivo Ciani, glasbeni urednik, in Franc 
Fideršek, odgovorni urednik. Na posnetku manjka Franjo Gunžer — 
Širna, ker je prej odšel. 



DENIS JE OPERACIJO USPEŠNO PRESTAL 

Zmagala je cleveska dobrota 
Letošnji dvanajsti avgust bo Denisu Poštraku in vsem njegovim ostal vedno v spominu. 
Šestletnega Denisa so v švicarski kliniki Cecil v mestu Lausanna operirali na srcu. 

D e n i s o v a m a m a J e l k a j e 
p o v e d a l a , d a j e b i l a o p e r a c i j a 
z e l o z a h t e v n a , s a j j e t r a j a l a 
o d 1 2 . 3 0 d o 19. u r e . " U r e 
č a k a n j a s o b i l e m u č n e , s a j 
n i h č e ni m o g e l z a g o t o v i t i 
u s p e š n o s t i o p e r a c i j e . V k l i n i -
ki s o b i l i vs i z e l o p r i j a z n i in 
t u d i D e n i s s e j e z e l o d o b r o 
p o č u t i l , č e p r a v s m o b i l i t u j -
c i . K o s o m e p o d v a n a j s t i h 
u r a h p o k l i c a l i in mi p o v e d a -
l i , d a j e D e n i s o p e r a c i j o 
u s p e š n o p r e s t a l , s e m m i s l i l a , 
d a s a n j a m . N a j p r e j s e m p r i -
s l u h n i l a n j e g o v e m u s r č n e m u 
u t r i p u , ki j e b i l s e d a j č i s t o 
d r u g a č e n . K o t d a ni D e n i s . 
B i l a s e m z e l o s r e č n a , " p r a v i 
m a m a J e l k a , ki k a r ž a r i o d 
s r e č e . 

O k r e v a n j e j e p o t e k a l o i z r e d -
n o h i t r o , t a k o d a j e D e n i s že 
č e z š t i r i n a j s t dn i bil d o m a v 
Z a v r h u v S l o v e n s k i h g o r i c a h . 
K o s m o g a o b i s k a l i , n a m j e 
p o v e d a l , d a s o s e d a j v n o v e m 
s t a n o v a n j u , ki j i m g a j e o d s t o -
p i l a p r a b a b i c a ^ k e r p o t r e b u j e 
s v o j o s o b o . Š e s t l e t n i f a n t i č 
i m a o d v s e g a n a j r a j š i k o l o in 
h i t r e a v t o m o b i l e . K o b o ve l ik , 

b o z d r a v n i k in b o p o m a g a l 
b o l n i m o t r o k o m . 

D e n i s j e z e l o ž i v a h e n in 
z g o v o r e n . R a z l o ž i l n a m j e , ka -
k o j e p r e ž i v e l č a s p r e d o p e r a -
c i j o in k a k o l e p o j e b i l o v Š v i -
c i , t o d a k l j u b t e m u se v Z a -
v r h u b o l j e p o č u t i . P r v i č se j e 
p e l j a l v l e t a l u , v L a u s a n n i p a 
j e p r a z n o v a l tud i s v o j šes t i 
r o j s t n i d a n . P o h v a l i l se j e , d a 
se j e n a u č i l tud i n e k a j f r a n c o -
sk ih b e s e d . 

M a m a J e l k a in D e n i s s t a 
h v a l e ž n a v s e m t i s t im , ki so s 
s v o j i m i p r i s p e v k i v K r a m b e r -
g e r j e v s k l a d o m o g o č i l i , da j e 
D e n i s l a h k o bil o p e r i r a n . S a m i 
n e bi m o g l i f i n a n c i r a t i o p e r a -
c i j e , s a j j e s t a l a 39 t i s o č šv i -
c a r s k i h f r a n k o v . V e l i k o j i m j e 
p o m a g a l a tud i dr. M e t k a Z o r -
č e v a , k i j e s p r e m l j a l a D e n i s a 
p o v s o d t u d i v Š v i c i . D e n a r so 
n a k a z o v a l i iz c e l o t n e S l o v e n i -
j e in v e l i k o d a r o v a l c e v j e b i l o 
iz p t u j s k e g a k o n c a . K e r so 
č l a n i n e m š k e K a r i t a s a p r i s p e -
va l i v e č j o v s o t o in k e r se j e 
c e l o t n a m e d i c i n s k a e k i p a o d -
p o v e d a l a h o n o r a r j u , j e n e k a j 
d e n a r j a še o s t a l o . P r e o s t a n e k 
so pus t i l i v s k l a d u I v a n a 
K r a m b e r g e r j a , s a j se z a v e d a j o , 
k a k o d o b r o d o š e l j e t i s t i m , ki 
g a p o t r e b u j e j o , d a o h r a n i j o 
s v o j e ž i v l j e n j e . 

Č e p r a v vsi g o v o r i m o , da se 
l j u d j e v č a s u k r i z e z a p i r a j o 
v a s e in j i m ni m a r za d r u g e , s e 
j e t o k r a t i z k a z a l o r a v n o o b r a t -
n o : tud i t o k r a t j e n a s r e č o 
z m a g a l a č l o v e š k a d o b r o t a in 
i z b o l j š a l a D e n i s o v o ž i v l j e n j e . 

Mar i j a S l o d n j a k 

Denis nekaj ur po operaciji z mamo Jelko in dr. Metko Zorčevo v švi-
carski kliniki Cecil. 

Denis in prababica sta nerazdružljiva prijatelja. 

ŠTEVILO KRVODAJALCEV V REDNIH AKCIJAH UPADA 

Julija, avgusta in septembra premalo krvodajalcev 
Ptuj je bil po številu krvodajalcev na število prebivalcev vedno v slovenskem vrhu in je 
bil na peto mesto v državi upravičeno ponosen. V zadnjem času pa se je stanje po-
slabšalo. Povprečno so na transfuzijskem oddelku ptujske bolnišnice mesečno imeli 350 
odvzemov, avgusta pa jih je bilo le 220. Poleti je vedno kritično, tako kot je bilo letos, 
pa še ni bilo nikoli: julija, avgusta in septembra so imeli osem nezasedenih terminov; ti-
ste krvodajalce, ki so potem prišli na odvzem, so klicali. 

Sekre t a rka obč in ske o rgan iza -
c i je RK P tu j Vida Mi lun ič j e 
poveda la , da j e š tevi lo uspešn ih 
o d v z e m o v krvi v letih od 1984 
do 1990 zelo poras lo . Leta 1984 
j ih j e bi lo 3331 , n a s l e d n j e leto 
že 3626 , leta 1987 3818 , leta 
1988 že čez 4000 , leta 1989 
4425 , leta 1990 pa s e j e pr iče lo 
š tevi lo zman j ševa t i : od 4 2 8 7 
o d v z e m o v se j e š tevi lo v letu 
1991 z m a n j š a l o na 3978 , v lan-
skem letu pa še za s to in j e do -
seglo 3873 . 

Krvoda j a l s t vo j e p o besedah 
p r e d s e d n i c e o b č i n s k e o rgan iza -
c i je R K Ptu j Zal ike O b r a n ena 
i zmed n a j p o m e m b n e j š i h de jav -
nosti RK. V organ izac i j i vztra-
j a j o , da k rvoda j a l s t vo os t ane 
p ros tovo l jna h u m a n i t a r n a de jav -
nost in da se ne p l aču je . Takšno 
j e tudi s ta l i šče s t r okovnega vrha 
t r a n s f u z i j s k e s t roke S loven i j e , 
j e poveda la dr. I rena M a r a č i č , 
specialistka t ransfuziologi je , vod-
ja t ransfuzi jskega oddelka ptuj-
ske bolnišnice. Z man j š im števi-
lom krvodajalcev se letos srečuje-
j o povsod po Sloveniji , zlasti še v 
poletnih mesecih. Svetla iz jema 
j e le Murska Sobota, kjer j e letos 
več odvzemov. 

N a j b o l j kr i t ično o b d o b j e v 
k roda j a l s t vu j e v s a k o leto po le -
ti, v času dopus tov . V z a d n j e m 
času pa so se po jav i l i novi p ro-
b lemi . Zaos t r ene g o s p o d a r s k e 
r azmere se seda j kaže jo tudi pri 
o d v z e m i h krvi . V s e več j e ste-
ča jev , l j u d j e so na č a k a n j u , tisti 
pa, ki so zapos len i , m o r a j o de-

lati več, sa j p o d j e t j a že l i jo dose-
gati č im bo l j še rezul ta te s č im 
m a n j zapos l en imi . Kot j e pove-
da la dr. I rena Marač i č , pa i m a j o 
v pod je t j i h v g l a v n e m pos luh za 
k rvoda j a l ce . Težav v d ržavn ih 
p o d j e t j i h ni, v z a s e b n e m sektor-
j u pa se v p r a š u j e j o , k d o bo po-
vrni l s t roške , ko j e de lavec na 
o d v z e m u krvi , sa j zavarova ln ica 
tega na p l aču je , razen če pr ide 
zaradi o d v z e m a do zaple tov . 

Zalika Obran meni, da bi kr-
vodajals tvo mmora lo biti upošte-
vano pri davčni olajšavi , da bi se 
krvodajalcu na nek način priznala 
n jegova humanost , da j e nekaj 
naredil za to družbo. Sicer pa kot 
j e povedala dr. Irena Maračič, ki 
ima že dolgole tne izkušnje s 
krvodaja ls tvom, je večina krvo-
daja lcev za pros tovol jno da jan je 
krvi. V pogovorih z nj imi j e izve-
dela, da če bi kri plačevali , bi 
večina krvodaja ls tvo opustila. 
Vsaka pros tovol jna dejavnost v 
okviru RK ima nekatere bonitete. 
Krvodajalc i , ki so dali kri več kot 
dvajsetkrat , ima jo pri prostovol-
j n e m zavarovanju 10-odstotni po-
pust pri državni zavarovalnici , pri 
Adriat icu pa da je jo 5-odstotni po-
pust za desetkrat darovano kri. 

Zaradi opaznega zmanjšanja 
števila krvodajalcev v rednih akci-
jah so na t ransfuzi jskem oddelku 
in v občinski organizaciji RK Ptuj 
prepričani, da bi morali več nare-
diti za krvodajalstvo po krajevnih 
skupnostih. Tam bi morali zajeti 
tiste krvodajalce, ki so se včasih 
akcij udeleževali v okviru podje-

tij, zaradi stečajev in odpustov pa 
sedaj niso nikjer zajeti. Morda pa 
bi na povišanje števila krvodajal-
cev v rednih akcijah vplivala tudi 
odločitev podjeti j , da bi v celoti 
upoštevali zakonsko priporočilo, 
da bi krvodajalcem ob vsakem 
odvzemu priznali dva prosta dne-
va. Sedaj je v glavnem tako, da 
j im priznajo en dan, le v Gumami 
v celoti upoštevajo zakon in krvo-
dajalcem omogočajo dva prosta 
dneva. 

Ptujski krvodajalci so pov-
prečno stari 30 do 40 let, po 50. 
letu število močno upada, zelo 
malo pa j e mladih. Pri vseh aktiv-
nostih, ki jih vodi Občinska orga-
nizacija RK, zlasti še ob tečajih 
prve pomoči na veliko predsta-
vljajo pomen krvodajalstva. Krvo-
dajalske akcije določajo vsake tri 
mesece. Letošnje stanje pa bo zah-
tevalo še posebej pazlj ivo načrto-
vanje in aktivnosti, da bi se raz-
mere le izboljšale. Dr. Irena Ma-
račič upa, da je letošnji poletni 
upad le prehodnega značaja. 

Čeprav se je število odvzemov 
krvi zmanjšalo, pa to ne pomeni, da 
te življenjske tekočine ni dobil 
vsak, ki jo je potreboval. Bolnik 
dobi, kar potrebuje, skrit pa ostaja 
ves trud, ki je bil za to potreben. 
Transfuzijski oddelki slovenskih 
bolnišnic tesno sodelujejo in si 
medsebojno pomagajo, ko j e treba. 

Krvodajalci si za svoje h u m a n o 
dejavnost zasluži jo vso pohvalo . 
Hvaležni so j im na t ransfuzi j -
skem oddelku, bolniki , skratka 
vsi, ki se zavedajo, ka j pomeni 
kri t istemu, ki j o pot rebuje . ^ ^ 

PRI RUDIJU LESJAKU V SOBETINCIH 

"Bog in slovenstvo povezano v moji kapeli" 
"Tega ne najdeš nikjer. Korenina lipe raste diagonalno pod kapelico in pri tem izrisuje 
črko S. Si predstavljate kaj takega? Lipa je simbol Slovenije in njena korenina globoko 
v zemlji izpisuje črko S, Slovenijo. In to diagonalno pod kapelico, posvečeno Mariji in 
vsemu, kar je Božjega?" pripoveduje zaneseno Rudi Lesjak, na čigar dvorišču stoji 
130-letna, sedaj povsem obnovljena kapelica. 

Tr i inkova kape l i ca , kot j o va-
ščani i m e n u j e j o po d o m a č e m 
i m e n u Ivank ine d ruž ine , na 
č iga r dvor i šču stoj i kape l i ca , j e 
bi la v ze lo s l abem s tan ju , p r ipo-
v e d u j e Rudi Les jak , I v a n k i n 
mož . N a j v e r j e t n e j e leta 1985 j e 
n e k d o ukrade l iz n je k ipec M a -
r i je in p r i b l i žno takra t se j e Ru-
d i ju u t rn i la mise l , da bi kapel i -
c o obnov i l . 

Rud i L e s j a k , s icer ro jen v 
S tuk ih pri P t u j u , j e prež ivel 
večj i del ž i v l j e n j a kot g r a d b i n e c 
v L j u b l j a n i . Sele leta 1983 s e j e 
pr iženi l k Tr i inkov im v Sobe t in -
ce . Kot mlad penz ion i s t , s e d a j 
mu je 61 let, ima v zadn j ih letih 
čas in ene rg i jo , da naprav i tudi 
k a j zase . Tako j e pričel o b n a -
vl ja t i h išo , v kater i živita z že-
no , v n e p o s r e d n i bl ižini pa stoj i 
tudi kape l i ca . 

"Pred tremi leti s e m se odlo-
čil, da b o m k a p e l i c o adapt i ra l . 
O b n o v i l s e m z idove , pri č e m e r 
s e m po tremi nanos i b a r v e 
naše l s e d e m fresk . Štiri bo ob-
novi l g o s p o d Kos i , sode lavec 
Z a v o d a za s p o m e n i š k o var-
s tvo , preos ta l e tri pa so preveč 
u n i č e n e . Naše l s e m tudi letni-
c o z i d a v e — 1862. Pri obnov i 
tal pa s e m nalete l na k o r e n i n o 
l ipe , ki raste tik ob kapel ic i . V 
obl ik i č r k e S se razteza po 
d iagona l i v kapel ic i . Tega ni 
nikjer . L ipa , s i m b o l S loven i je , 
S kot S loven i ja in vse v zemlj i , 
pa še pod kape l i co . V treh le-
t ih, k a r j o o p a z u j e m , se j e le-
po odebe l i la . O b z i d a l se j o 
s t o p n i č a s t o , s t o p n i č k e b o m 
p o b a r v a l v s l o v e n s k o zas tavo , 
vse s k u p a j pa zastekl i l in od 
z n o t r a j osvet l i l . To bo res lep 
pogled. Korenina, ki leži v za- stavi, v kapelici , zastekljena, 

osvet l jena . . . " načrtuje v svoje 
trditve prepričani Rudi Lesjak tik 
pred otvori tvi jo. Kapelici j e ob-
novil tudi streho in prizidal nad-
strešek. "Ta bo zaščitil sam 
vhod in obiskovalce, ki si bodo 
prišli ogledat kapel ico v s labem 
vremenu. Tako mora biti: staro, 
obnovl jeno in še nekaj novega, 
današnjega zraven." 

Blagos lov i t ev kape l i ce načr-
tu je zagnani Rudi za n a s l e d n j o 
sobo to , v p r imeru d e ž j a pa te-
den dni kasne je , 17. ok tobra . 
Kot za t r ju je , j o bo b lagos lov i l 
mar iborsk i škof g o s p o d Kram-
berger . O b t em n a č r t u j e Rudi 
pravo vaško s lavje s ku l tu rn im 
p r o g r a m o m in vese l ico . Prepr i -
čan j e namreč , da te n e v s a k d a n -
jos t i v kapel ic i p o m e n i j o več od 
nak l juč i j . M i l e n a Z u p a n i č 

Kapelico je obnavljal Rudi Lesjak 
v glavnem sam. Danes je njena 
podoba že povsem drugačna. 

Rudi Lesjak pred vhodom v kapelico, ob kateri raste lipa, drevo slo-
venstva. 

28-letniki, zbor 
S temi verzi so se v soboto, 25. 

septembra, zbrali v vaškem domu 
na Pobrežju (KS Videm pri Ptuju) 
sošolci in drugi krajani videmske 
krajevne skupnosti, rojeni leta 
1928. "65 let imamo, pa se še ne 
damo!" so dejali in človek j im kar 
verjame. 

Pred petimi leti so imeli prvo 
srečanje, na katerem so obudili 
spomin na svojo mladost, na tista 
predvojna leta, ko so se prvič 
srečali v šolskih klopeh, na vojno, 
ki j e marsikomu prekrižala 
življenjske načrte, saj so dve leti 
pred koncem slovenskega šolanja 
naenkrat morali slovenščino za-
menjati z nemščino in zato niso 
mogli nadaljevati izobraževanja. 
Pred petimi leti so se odločili, da 
na naslednje srečanje ne bodo 
čakali tako dolgo kot na prvo, pač 
pa da se dobijo čez pet let. In ker 
j e bilo prvič prijetno, se jih j e tudi 
drugega srečanja udeležilo več kot 
štirideset. Od zgodnjega dopol-
dneva, ko jih je pozdravil predsed-
nik sveta videmske krajevne skup-
nosti Franc Koderman, do poznih 
popoldanskih ur so bili skupaj, se 
pogovorili o marsičem, kar j im je 

grenilo življenje in kar j im je pri-
našalo vesele trenutke, pa tudi na 
pesem in ples niso pozabili . 

Hvaležni so Pepci Vidovič, Ma-
riji Drevenšek in Antonu Se-
dlašku, ki so j im srečanje pripra-
vili, da pa so našli marsikateri na-
slov svojega sošolca ali sošolke, 

ki so se kar "zgubil i" po svetu, 
j im je pomagala tudi videmska 
matičarka Nada Galun. A če koga 
niso našli tokrat, ga bodo pa na-
slednjič, čez pet let, ko si bodo 
nazdravili s kozarčkom dobrega in 
si zapeli, kot je pisalo na vabilu za 
tokratno srečanje. jg 

Kje so časi, težki časi, ko skupaj smo bili, 
veseli, razigrani smo trgali šolske klopi? 

Šest križev in še sedmega pol imajo na svojih ramenih, pa še marsika-
terega si bodo naložili. 

SLOVENSKA BISTRICA 

Prisegla šesta generacija vojakov 
Ob prisegi 330 vojakov šeste generacije slovenske vojske, ki so prišli v slovenjebistriški 
učni center slovenske vojske iz občin Celje, Dravograd, Laško, Ljutomer, Mozirje, Radlje 
ob Dravi, Ravne na Koroškem, Slovenj Gradec, Slovenske Konjice, Šentjur pri Celju, 
Šmarje pri Jelšah, Velenje, Žalec in Maribor, so bili poleg staršev in drugih svojcev ter sta-
rešin 710. UC prisotni tudi predstavniki Ministrstva za obrambo. Ob tej priložnosti je go-
voril načelnik Oddelka za učne zadeve Republiškega štaba TO polkovnik Alojz Jehart. 

M e d drugim j e poudari l , da 
Slovenija ne potrebuje velike voj-
ske, tista pa, ki jo ima, mora biti 
moderna, učinkovita in sposobna 
odvrnit i vsakega morebi tnega na-
padalca od agresivnih namer. "Za 
takšno vojsko pa je pot rebno veli-
ko sredstev in truda. Kl jub tež-
kim gospodarskim razmeram je 
naša država nameni la precej sred-
stev za zagotavl janje njenih te-
mel jnih pogojev." 

V slovenjebis tr iškem učnem 
centru bodo vojaki preživeli prve 
tri od šestih mesecev in se sezna-
nili z osnovami vojaškega znanja . 
Več kot tretj ina programa v prvi 
fazi je namenjena športni vzgoj i 
in pr idobivanju kondici je , ki j o 
vojaki dodobra preizkusi jo na 
p remičnem tabor jenju , ki j e na 
programu ob sklenitvi prve faze 
usposabl janja . 

Kot vsi n j ihovi p redhodn ik i 
se bo tudi šes ta gene rac i j a vo ja-
kov v 710 . U C seznan i l a s kul-
t u r n o - z c o d o v i n s k i m i znamen i -

tos tmi na o b m o č j u S l o v e n s k e 
Bistr ice in Mar ibo r a . 

Besed i lo in p o s n e t e k : 
Vida T o p o l o v e c 

Vojak Andrej Vršek po podpisu svečane prisege. 
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DRUŽINSKA KMETIJA ČEH 

V Slovenskih goricah odlične 
razmere za pridelavo sadja 
Pri Cehovih v Selcih 51 v Slovenskih goricah je zlasti se-
daj prava zakladnica sadja: hruške, hreskve, marelice, 
jabolka ... Med letom imajo vse sezonsko sadje in jago-
dičevje, ukvarjajo pa se tudi z drevesničartstvom. 

S sadjars tvom se preživl ja že 
t re t ja generaci ja . Na jveč imajo 
jab lan . Sami skrbi jo za marke-
ting, p roda jo ... Imajo svojo hla-
di lnico, ki spre jme 60 ton sadja. 
L j u d j e kupi jo jabolka za ozim-
nico, veliko pa j ih pride po sve-
ža tudi pozimi . Posebe j tisti, ki 
živi jo v blokih in ima jo nepri-
merne shrambe, raje kupu je jo 
večkrat . 

Tudi letošnje poletje sta suša in 
toča zmanjšali pridelek, vendar 
so Čehovi z letino zadovoljni. 
Lepo vreme je zelo ugodno za 
pospravljenje in tudi Čehovi hiti-
jo . Pri delu j im pomagajo sosedje 
in sovaščani. Pa s tem, ko je sadje 
obrano, delo še ni končano, po-
trebno ga je prodati. Jože Čeh je 
povedal: "Največ ga prodamo do-
ma, nekaj pa tudi čez mejo — v 
Italijo, Avstrijo in na Madžarsko. 
Slovenci še vedno porabimo pre-
malo sadja in zelo redko se poja-
vlja na jedilnih listih. Redko tudi 
zasledim reklamo, ki bi propagi-
rala sadje. Sami se trudimo pride-
lati največ kvalitetnega namizne-
ga sadja ." 

Pridelava sadja in sadik zah-
teva veliko znanja in denar ja . 
Veliko se je Jože naučil od svo-
jega očeta. Z denar jem pa j e ta-
ko: "Sredstva, ki ti j ih nameni jo 
na občini ali k je drugje , moraš 
zelo pametno potrošiti . Kmet i ja , 
ki se ukvar ja s sadjars tvom, ne 
more imeti živine ali drugih 
pol jščin. Pridelava sadja zahte-
va vel iko pozornost i in trdega 
dela. Naš cilj j e pridelati čim 
bol j zdravo sadje , zato se tudi 
vk l juču jemo v tako imenovano 
integrirano pridelavo. Ker so zi-
me tako blage, ne moremo čisto 
opustil i škropl jenja , saj je v_ed-
no več škodlj ivcev." 

Čehovi se ne pr i tožuje jo nad 
občino, ki j im j e do sedaj name-
nila pičla sredstva, in pravijo, 
da mora jo s svojo de javnos t jo 
izkoristiti naravne danosti in ta-
ko ustvariti čim večji dohodek. 
L jud je ne izkor iščajo dovol j do-
mačega območja , saj so v Slo-
venskih goricah odl ične narav-
ne danost i za zelo kval i te tno 
sadje , j e dodal Jože. 

Mar i ja Slodnjak 

Jože in Jožica Čeh v nasadu breskev 

GROF GEORG HERBERSTEIN, NEKDANJI PTUJČAN 

Ptuj je še vedno moja domovina 
Med udeleženci konference Panevropskega gibanja za dežele in regije Alpe—Jadran, k i je konec minulega tedna pote-
kala v Ptuju, je bilo veliko znanih evropskih imen. Za prebivalce s širšega ptujskega območja je bil zagotovo zanimiv 
nekdanji Ptujčan grof Georg (Jurij) Herberstein, ki je kot 11-letni deček s starši moral zapustiti svoj takratni dom na 
ptujskem gradu. Za krajši klepet smo ga uspeli nagovoriti tudi mi. 

Gospod grof , kakšni so vaši 
vtisi o Ptuju in Sloveniji danes, 
po toliko letih ž ivl jenja v tuj ini? 

"Zelo sem vesel, da je Slove-
nija resnično samostojna, v Ptu-
ju pa me veseli predvsem to, da 
j e na vsakem koraku, kl jub te-
mu da gre za srednjeveško me-
sto, videti novo živl jenje . Vesel 
sem tudi tega, da ptujska vlada 
z županom in predsednikom 
vlade na čelu razume situacijo, 
da se zaveda velike zgodovin-
ske vrednosti tega resnično le-
pega in dobro ohranjenega me-
sta. Vse to bo treba seveda še 
bol je izkoristi t i ." 

Kakšne so po vašem mnen-
ju možnosti Slovenije in Ptuja 
v okviru Panevropske unije? 

"Prepr ičan sem, da ima Slo-
venija in s tem tudi Ptuj v tej 
skupnost i resnično dobro pozi-
ci jo, predvsem pa dobre možno-
sti za priključitev k združeni 
Evropi . Slovenija je sicer ma-
jhna , a lepa in pri jetna dežela ... 
Se zmera j je moja domovina . 
Prednost Sloveni je je predvsem 
v višji s topnji kulture v primer-
jav i z drugimi državami nek-
danje Jugoslavi je . To bo zagoto-
vo v veliki meri vplivalo na po-
zit ivno odločitev evropskih po-
litikov in držav." 

Torej lahko pričakujemo, 
da se boste odslej tudi vi kot 
naš nekdanji someščan po-

gosteje vračali v svojo domo-
vino? 

"Zmera j sem srečen in bom 
srečen, če bom lahko prisoten v 
tej državi, še posebe j na ptuj-
skem območju , seveda če bom 
povabl jen. Srčno upam, da bom 
lahko spet kdaj v svoji domovi-
ni tudi živel, kaj t i poudar jam, 
da je Slovenija zame še zmera j 
moja domovina . " 

Lahko odgovor precizira-
te. Ali to pomeni skorajšnjo 
vrnitev v Ptuj ali drugam v 
Slovenijo? Navsezadnje je 
del vašega nekdanjega pre-
moženja še vedno tukaj v 

Ptuju, v Hrastovcu pri Le-
nartu in verjetno še kje. 

"Čeprav še vedno čutim, d a j e tu-
kaj v Ptuju moj dom, vem, da je še 
veliko vprašanje, ali se bom lahko 
vrnil. To je vprašanje odločitve slo-
venske politike in vlade oziroma 
slovenskih zakonov. Zahtevek za 
vrnitev našega premoženja smo 
vložili pri najvišjem slovenskem 
sodišču in od njihove razsodbe je 
odvisno, kaj bomo lahko storili. 
Verjamem v pravilnost kakršnekoli 
odločitve slovenskega sodstva, ker 
vanj zaupam. 

Prav zaradi tega, ker razsodbe 
sodišča še nimamo, ne moremo 
imeti konkretnih oziroma resnej-

ših pogovorov s ptujsko vlado. 
Priznati pa moram, da sem z go-
spodom županom in gospodom 
predsednikom občinske vlade v 
zelo dobrih odnosih. 

Vedeti pa je treba, da je bila la-
stnina grofov Herbersteinov odv-
zeta predvsem zaradi tega, ker se 
po končani drugi svetovni vojni 
zaradi komunistov ni mogla vklju-
čiti v ta sistem. Temu narodu ni-
smo nikoli naredili nič slabega in 
naše premoženje je bilo odvzeto 
na enak način kot nekaterim dru-
gim slovenskim državljanom — 
zato ker enostavno nismo ustrezali 
takratnemu sistemu. Danes je dru-
gače in zaradi tega sem upra-
vičeno optimist." M. Ozmec 

Grof Georg Herberstein med obi-
skom v Ptuju ... 

... in v pogovoru z mariborskim pomožnim škofom Jožefom Smejem 
na Ptujski Gori. Foto: M. Ozmec 

ORMOŽ 

Grajski park postaja vse starejši 
Ormoški grajski park, v katerem je okoli 140 raznih dre-
vesnih vrst, med njimi tudi nekatere posebnosti (pirami-
dalni hrast), in s številnimi potkami se vse bolj stara. 
Vsako večje neurje "pospravi" kakšno drevo, novih pa ne 
sadi nihče, razen pred leti, ko je bilo sajenje opravljeno 
nestrokovno. To je pred leti pripomnil tudi profesor Mir-
ko Soštarič, ko je še služboval na Zavodu za varovanje 
naravne in kulturne dediščine v Mariboru, ob enem iz-
med številnih obiskov v ormoškem parku. Dolgo časa se 
tudi ni vedelo, kdo lahko odloča o posegih v grajskem 
parku — ali gozdarski strokovnjaki ali pa Komunalno 
podjetje Ormož. 

V n o t r a n j o s t i o r m o š k e g a 
g r a j s k e g a pa rka , ki ga p o z n a j o 
l jub i t e l j i p a r k o v n i h n a s a d o v 
d a l e č n a o k o l i , j e kape l i ca , 
z a d n j e p o č i v a l i š č e z a d n j i h or-
m o š k i h g r o f o v , ki so ga nepr i -
d ip rav i v l e tošn j i pomlad i 
o sk run i l i . K d o ve, k o m u j e bi-
lo v n a p o t o ? 

O d e n e g a i z m e d neu r i j v le-
t o š n j e m p o l e t j u j e pa rk b rez 
s v o j e z n a m e n i t o s t i , p i r amida l -
n e g a h ras ta . Tud i g i n k i j e v o 
d r e v o o b O g r a d o vi og ra j i pred 
g r a d o m k a ž e z n a k e s t a ran ja . 

Takšn ih p r i m e r o v bi l a h k o 
naštel i še kar n e k a j . 

Ža los tno , k a k o d r e v e s a u m i -
r a jo , p o s v o j e pa tudi n e v a r n o . 
Ka j če se z lomi ve ja k a k š n e g a 
m o g o č n e g a d r e v e s a in p a d e na 
n a k l j u č n e o b i s k o v a l c e ? 

Ko se b o m o pri nas neha l i 
u k v a r j a t i s s a m i m sebo j , bi bi-
lo m e n d a d o b r o , če bi se po-
n o v n o pr iče l i ukva r j a t i s ti-
s t im, ka r so nam pust i l i p r ed -
n ik i , pa če tud i j e to s a m o g r a j -
ski pa rk , s a j s m o ga do lžn i 
čuva t i za p r i h o d n j e rodove . 

Vida Topolovec 

Potke in mogočna drevesa ormoškega grajskega parka 

95 LET SKALEKOVE MATERE IZ CVETKOVCEV 

"Če mi je bilo hudo, sem pela" 
V ponedeljek, 20. septembra, je v Cvetkovcih 56 praznovala 95. rojstni dan Marija Hanželič, po domače Skalekova 
mati. Rojena še v prejšnjem stoletju, 1898. leta, se danes spominja veliko dogodkov iz svoje mladosti. Vedno je rada 
prepevala; tudi danes prepevata s snaho, ki lepo zanjo. 

Šolo je Skalekova mati obisko-
vala v Podgorcih, in ko se spomin-
ja tistih dni, pove, da je bilo kar 
zabavno. Učitelj je bil do njih 
vedno prijazen, ker pa se je takrat 
pisala Geč, jo je nagajivo klical 
"Geč — pišek rdeč". V šoli so ve-
liko prepevali, mnoge pesmi so 
danes pozabljene, Marija pa jih še 
vedno zna. Ko sem jo obiskala, je 
preizkusila moje znanje starih 
ljudskih pesmi — in nisem se sla-
bo odrezala. 

Kmalu po koncu prve vojne — 
1922. leta — se je poročila. Mož 
Dionizij je umrl 1968. leta. Rodilo 
se j ima je osem otrok: dva sta v 
starosti 6 tednov in 17 mesecev 
umrla v najnežnejšem otroštvu, 
tretji pa sedaj, v zrelih letih. 

Veliko je morala delati, in kot 
sama pravi, so jesti imeli dovolj, 
le mesa so manj jedli. Tunka je 
morala biti za vse leto, od kolin 
do kolin. Ob tem se je spomnila 
besed dr. Heisa, ki ji je rekel: "Jej 
fižolovo juho, pa boš zdrava." 
"Vidite, pa sem najbrž zaradi tega 
dočakala takšno starost. Se danes 
rada jem mlečni zdrob, najraje pa 
pijem kavo," smeje dodaja. 

"V mojem življenju je bilo vse-
ga — veselja, žalosti in dela. Da-
nes se mi dobro godi, kljub temu 
da ležim že 12 let v postelji. Sna-
ha Angela skrbi zame, da boljše 
ne bi mogla," jo pohvali. Angela 
pa pri tem doda, da se nista nikoli 
sporekli, še danes jo vpraša za na-
svet. Mati, četudi je v postelji, na-
tano ve, kdaj je potrebno opraviti 
kakšno delo na polju, kako je v 

hlevu, kdaj bodo imeli pujske, te-
lička, kako je potrebno ravnati s 
kokljo in vse tisto, o čemer raz-
mišlja kmečka gospodinja, četudi 
je te skrbi že zdavnaj preložila na 
mlajša ramena. Snaha se zaradi te-
ga ne huduje, vesela je, da njihova 
mati še vedno živi za svojo 
družino — tisto na domačiji in vse 
druge, ki spadajo k Hanželičeve-
mu rodu. 

Nadvse rada posluša radio in 
bere časopis; Tednik prebere od 
začetka do konca. Ponavadi začne 

pri porokah in rojstvih, nato pride-
jo na vrsto osmrtnice, potem pa 
vse drugo. Za branje ima sicer 
očala, vendar tuintam prebira ča-
sopis še brez njih. 

V nedeljo, 19. septembra, je bi-
lo pri Hanželičevih v Cvetkovcih 
56 veliko slavje. Prišli so njeni 
otroci, sedaj jih živi še pet, pa 
vnuki, teh je 16, 27 ima pravnu-
kov in 3 prapravnukinje in še vsi 
tisti, ki sodijo k tem družinam. 
Naredili so pravo gostijo; sla-
vljenko so posadili v voziček in jo 

popeljali po vasi, da si je lahko 
ogledala nove in stare hiše. Tudi v 
hlevu je bila. Vse se ji je zdelo v 
redu, samo krav imajo po njenem 
premalo. 

Ta dan se je pri njih ponovno 
veliko prepevalo, kar je za Han-
želičeve značilno, saj zvečer raje, 
kot da gledajo televizijo, pojejo. 
Slavljanka mi je ob tem povedala, 
da ljudje pravijo: "Skaleki že spet 
pojejo." "Pa bomo kleli, če pa je 
lepše popevati?" pribije. 

Praznovanje Marijinega 95. roj-
stnega dneva ni bilo samo njeno 
slavje, bil je veličasten družinski 
praznik, ko se je pri hiši zbralo 
vseh pet generacij Hanželičevega 
roda. Vida Topo lovec 

Pet generacij: v sredini prve vrste slavljenka praprababica Marija 
Hanželič, levo in desno prapravnukinji dvojčici Manja in Manuela, ki 
štejeta pet let, ter njuna sestrica Valentina, ki obiskuje že prvi razred. 
V drugi vrsti pa je v sredini prababica Neža, rojena 1920. leta, desno 
njena hčerka Krista, rojena 1943. leta, desno pa Kristina hčerka Olga, 
rojena 1966. leta. Foto: Laura 

Marija Hanželič ob rojstnem dne-
vu. Foto: Laura 

Begunec Roland Kostič dobil štipendijo Atlantic Collegea 
Med 45 begunci, kolikor jih v ormoški občini živi pri raznih sorodnikih, je tudi sedem-
najstletni Roland Kostič iz Zenice. Živi pri sorodnikih v Godenincih pri Središču ob 
Dravi. V domovini je končal dva razreda matematično-prirodoslovne gimnazije in je 
eden izmed dobitnikov dveh mednarodnih štipendij za begunske otroke iz Bosne in Her-
cegovine, ki živijo v Sloveniji. V London, kjer bo odslej bival, je odšel minulo sredo. 

V p o g o v o r u , ki s m o ga op ra -
vili z n j i m dan pred o d h o d o m , 
j e izvenel n a d v s e op t imi s t i č -
no . S s tarš i , ki še v e d n o ž iv i jo 
v Z e n i c i , ima z a d n j e čase si-
cer b o l j s l abe st ike, v S loven i -
j i živi s a m o še n j e g o v a ses t ra , 
za d r u g o so rods tvo , ki j e os ta-
lo v Bosn i , pa k a j dost i ne ve. 

V l e t o š n j e m avgus tu se j e 
ude lež i l v Mar ibo ru s e d e m d e -

se tu rnega t e ča j a s l o v e n s k e g a 
j e z i k a , in ker p reb iva v S love -
niji pri so rodn ik ih že p o l d r u g o 
le to , m u s lovenšč ina ne de la 
p reve l ik ih p reg lav ic . 

"Za š t i p e n d i j o s em izvedel 
na O b č i n s k e m o d b o r u R d e č e -
ga k r iža v O r m o ž u ter se p r i j a -
vil . V s e p t e m b r u s e m dobi l od 
s l o v e n s k e g a Min i s t r s tva za 
šo l s tvo in špor t poz i t iven od-

g o v o r e n s e d a j se o d p r a v l j a m 
na pot . V L o n d o n u že l im kon-
čati co l l ege , in če b o d o m o ž -
nost i , se šolat i še n a p r e j , s a j 
bo Bosna , k a k r š n a k o l i že bo , 
nekoč p o t r e b o v a l a š o l a n e l ju-
di. S tem že l im p o m a g a t i tudi 
sebi in s v o j i m s t a r š em, da bi 
se j i m n e k o č g o d i l o b o l j e kot 
s e d a j , " j e poveda l R o l a n d . 

Vida Topolovec Roland Kostič 



PRED SVETOVNIM PRVENSTVOM JUDOISTOV V KANADI 

Želja: med 16 najboljših 
FILIP LEŠČAK, ČLAN DRAVE IZ PTUJA, ŠE VEDNO EDINI SLOVENSKI JU-
DOIST, KI SE LAHKO KOSA S SVETOVNO ELITO 

Fi l ip Leščak , n a j b o l j š i s loven-
ski j u d o i s t , j e v s p r e m s t v u vod-
j e s l ovenske r e p r e z e n t a n c e Vla -
d a Č u š a v torek o d p o t o v a l v 
K a n a d o . V H a m i l t o n u b o sode -
loval na s v o j e m t r e t j em sve tov-
n e m p r v e n s t v u , bil pa j e že tudi 
na treh o l i m p i j s k i h igrah ( L o s 
A n g e l e s , Seul in Ba rce lona ) . 
N j e g o v n a s t o p v ka tegor i j i do 
86 kg bo v pe t ek , 1. ok tob ra . 

V p r ip ravah na t e k m o v a n j e j e 
imel p r e c e j težav s p o š k o d b o , 
za to se j e mora l o d p o v e d a t i na-
s topu na s r e d o z e m s k i h ig rah . 
P o p r i rpavah na P o l j s k e m , v 
Izol i , K r a j n s k i Gor i in Avstr i j i 
j e svo jo f o r m o "p i l i l " v d o m a -
č e m k lubu na P tu ju , k j e r j e tre-
niral dvak ra t d n e v n o . Pri vadbi 

so mu p o m a g a l i spar ing par-
tner j i iz k luba in ce le S loven i je . 
Za rad i i z j e m n o slabih p o g o j e v 
za v a d b o , sa j k l u b n ima vadbe-
nega pros to ra , k j e r bi lahko ne-
m o t e n o t reniral i , j e b i lo n e m a l o 
težav. Z r a z u m e v a n j e m učnega 
cent ra T O P tu j so l ahko načr to-
vano s k o r a j v ce lo t i real iz i ra l i . 

Pred o d h o d o m j e Filip dejal: 
"Krog tistih, ki lahko v moji ka-
tegoriji osvoj i jo kolajne, j e širok 
— vsaj 15 tekmovalcev, pa še 
kakšen lahko preseneti . Ne sme-
m o pozabit i , da bo letos še več 
tekmovalcev iz novonastalih dr-
žav nekdan je Sovjetske zveze, ki 
so zmera j pri vrhu. Vsaka zmaga 
na sve tovnem prvenstvu je v tej 
konkurenci uspeh. Uvrsti tev med 
16 najbol jš ih na svetu bi bila za-
me, mo j klub in slovenski j u d o 

velik uspeh. To bi bil tudi uspe-
šen zakl juček moje reprezen-
tačne kariere. 

Škoda, da n imamo boljših raz-
m e r e za vadbo . V k lubu i m a m o 
ka r neka j mlad ih t ekmova lcev , 
ki so v r ep rezen tanc i S loven i j e 
že nas topi l i na n a j v e č j i h m e d n a -
rodn ih t e k m o v a n j i h in ve l iko 
o b e t a j o ; med d rug im s m o imeli 
le tos t e k m o v a l c a na e v r o p s k e m 
turn i r ju o l imp i j sk ih upov, d ru-
gega pa na mlad insk i o l imp i j a -
di. Ali se b o d o razvil i v v rhun-
ske t ekmva lce , ki b o d o u s p e š n o 
zas topa l i P tu j in S l o v e n i j o na 
n a j v e č j i h sve tovn ih t e k m o v a n -
j i h , j e v prvi vrsti o d v i s n o od 
i z b o l j š a n j a vadben ih razmer ." 

J o ž e Fa j s 

Udeležbo na tem SP so Fili-
pu Leščaku omogočili: ge-
neralni pokrovitelj MER-
CATOR MIP PTUJ, trgov-
sko in proizvodno podjetje, 
d.o.o.; uradni sponzor SO-
NJA, d.o.o., proizvodno, tr-
govsko podjetje in finančne 
storitve, Vošnjakova 10; do-
natorji: Tiskarstvo Vili Po-
lajžer, Prešernova 18, TA-
MARA — trgovina s čevlji, 
Cankarjeva 3, Boutique 
MAX1M, Cankarjeva 10 in 
Prešernova 12, Pizzeria 
SLONČEK, Prešernova 19, 
Turistična agencija ANKA, 
Dravska 10, Video-avdio 
studio "STOLP'\ Potrčeva 
2, Foto Milko KOSI, Mestni 
trg 3, in Radio-Tednik Ptuj. 

Filip Leščak (levo) v spremstvu vodje slovenske reprezentance Vlada 
Čusa. Foto: Kosi 

2. DRŽAVNO PRVENSTVO V LOVU RIB S PLOVCEM 

Ptujčanke - državne prvakinje 
Na drugem državnem prvenstvu v 

lovu rib s plovcem, ki je potekalo mi-
nulo soboto, 18., in nedeljo, 19. sep-
tembra, v Kostanjevici na Krki, so 
člani Zveze ribiških družin Ptuj po-
novno dokazali, da sodijo med naj-
boljše. Ptujska ženska ekipa v sestavi 
Rozika Voglar, Dragica Molnar in 
Andreja Lovrenčič je namreč osvojila 
naslov državnih prvakinj, moška eki-
pa (Milan in Dušan Horvat, Zvonko 
Furman in Branko Novak) pa je osvo-
jila bronasto odličje, saj so obe prvi 
mesti zasedli domačini. 

V Ptuj je odšla tudi zlata medalja 
za posameznice: nova državna ri-
biška prvakinja je postala Rozika 
Voglar pred Andrejo Lovrenčič, 
prav tako iz Ptuja. 

Glavna sponzorja ptujskih špor-
tnih ribičev sta bila Gastro Ptuj, ki 
je v soboto poskrbel tudi za kulina-
rični večer v Čatežu, ter trgovsko 
podjetje MOM. - O M 

Ptujske državne prvakinje v lovu rib s plovcem; v sredini državna 
prvakinja Rozika Voglar (s pokalom). Foto: M. Ozmec 

Jesenska 
razglednica 

T a k o l e so se učenc i 4 .b razre-
da O s n o v n e šole M l a d i k a sku-
p a j z uč i t e l j i co lotili r i san ja Ptu-
j a in oko l i ce . Za mode l j i m j e 
s luži l ka r " tu r i s t i čn i z e m l j e v i d " 
na o b č i n s k i hiši ob S l o m š k o v i 
ul ici , za s l ika r sko s to j a lo pa tra-
ta o b pa rk i r i š ču . 

Fo tozap i s : N a V 

Maxim tudi v Cankarjevi 
Obrtnica Silva Pišek je v Cankar-

jevi 10, v neposredni bližini frizerske-
ga salona Paž in Stefanelove trgovine, 
odprla modno trgovinico Ma\im. To je 
že njena druga trgovina z enakim ime-
nom — prva je v Prešernovi 12. Z no-
vo trgovinico je Cankarjevega dobila 
še popolnejšo podobo, s svojo ponudbo 
pa postaja tudi vse bolj zanimiva za 
kupce. Sedaj je že skoraj v vsaki hiši 
na tem območju lokal, v kratkem pa se 
jim bodo pridružili novi. 

V Maximu v Cankarjevi prodajajo 
modne tekstilne izdelke in dodatke 
za ženske in moške, majice in kav-
bojke pa tudi za otroke. Za kupce je 
nova modna trgovinica zanimiva tu-
di zaradi zmernih cen in velike izbi-
re. Odprto imajo vsak dan od 9. do 
13. ure in od 14. do 18. ure, ob so-
botah pa do 8. do 12. ure. Silva 
Pišek pričakuje, da bodo kupci s po-
nudbo zadovoljni. M G Silva Pišek v svojem novem lokalu. Foto: OM 

Fotografije na keramiki 
R a j k o Mat i j ev ič iz Kidr ičeve-

ga, Ul ica Niko le Tesle 9, j e , kot 
pravi , edini v Sloveni j i , ki se uk-
var ja z izdelavo fo tog ra f i j na ke-
ramiki za nag robne spomen ike . 
Tudi sam j e bil p resenečen , ko 
so mu o b registraci j i obrt i j u n i j a 
1992 to povedal i . Ze zaradi tega 
se svo jemu delu posveča resno 
in s t rokovno , sa j p o s t o p e k ni 
enos taven in zahteva ce lega č lo-
veka, p redvsem pa vel iko z n a n j a 
o tehniki izdelave fo togra f i j . 

S t r anka lahko p r inese fo to -
g r a f i j o na pap i r ju ali film in se 
z R a j k o m dogovor i za ve l ikos t 
p o z n e j š e g a izde lka na ke ramik i . 
Vse d r u g o j e n j e g o v a skr ivnos t . 
Zaradi nu jnos t i d o l g o t r a j n e g a 
u č i n k o v a n j a p o s a m e z n i h kemi -
kal i j t ra ja ves p o s t o p e k 14 dni . 
Zago tav l j a , da se tako i zde lana 
fo tog ra f i j a na ke ramik i k l j u b raz l i čn im v r e m e n -
sk im r a z m e r a m ohran i okol i 2 0 let. N a j v e č de la 
ima seveda z i zde lavo k e r a m i č n i h f o t o g r a f i j za 
nag robn ike , s icer pa po želj i i z d e l u j e tudi or ig i -
na lne fo tog ra f i j e z n a j r a z l i č n e j š i m i motivi na ke-
r amične p r iponke , na k e r a m i č n e b r o š k e za meda l -

j o n e , na s p o m i n s k e k rožn ike in na d r u g e ke ra -
mične p r e d m e t e po žel j i . N j e g o v e n a j p o g o s t e j š e 
s t ranke so k a m n o s e k i , ki p o n u j a j o i zde l avo ke ra -
m i č n e f o tog r a f i j e v svo j em pake tu n a g r o b n i k o v , 
o b v s a k e m času pa j e na vo l jo tudi v s e m d r u g i m 
po t e l e fonu 7 9 6 - 0 7 6 . O M 

Rajko Matijevič v svoji nevsakdanji fotografski delavnici s sveže izde-
lanimi keramičnimi fotografijami. Foto: M. Ozmec 

PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO 

Ženski rokomet da ali ne - odgovor 
S e s t a v e k Ženski rokomet da ali ne g . M i l a -

na B a k l a n a , b i v š e g a t r e n e r j a č l a n i c R K D r a v a 
P t u j , j e p o p o l n o m a n e r e s n i č e n , n a t r e n u t k e 
t ud i ža l j iv . 

Na t i skovni kon fe r enc i , ki j o j e o rgan iz i ra l 
RK Drava P tu j , j e med d r u g i m rečeno , da žen-
ska ek ipa , ki si j e v novi t ekmova ln i sezoni pr i -
dobi la p r av i co nas topa t i v 1. d ržavn i r o k o m e t n i 
ligi — be la skup ina , ek ipa , ki j e z d e s e t k a n a in 
n e i z k u š e n a in se s r eču j e s p r o b l e m o m pros to r -
ske s t i ske v športni dvoran i Cente r , k l j u b t emu 
nas topa v 1. državni ligi — be la skup ina . 

D o s e d a n j i t rener ženske č l a n s k e ek ipe g. Mi -
lan Baklan j e dobi l od uprave k l u b a d n e 22. 6. 
1993 dopis oz. sklep, d a d o p r e s t o p n e g a roka , ki 
s e j e začel 15. 6. 1993 in t ra ja l d o 3. 7. 1993, 
p o d a vods tvu k luba sp isek igralk, tudi nov ih , ki 
bi pr iš le v poš tev za 1. ek ipo . D o k o n c a pre -
s topnega roka ni v up ravo k luba poda l n o b e n e -
ga zah tevka o ig ra l skem kadru . Drugi sk lep oz . 
dop i s k luba j e pre je l od u p r a v n e g a o d b o r a k luba 
dne 9. 7. 1993 z o p o z o r i l o m , da k lub ne nosi 
odgovornos t i g lede neok rep i tve 1. ž enske ek ipe 
in n a d a l j n j e g a t e k m o v a n j a v 1. d ržavni r oko -
metn i ligi — bela skup ina . G. Mi lan Bak lan j e 
pos la l v upravo k luba d n e 12. 7. 1993 dopis , da 
s 30. 6 . 1993 p r e n e h a z n j i m p o g o d b a , ki j o j e 
imel s k l u b o m , in da ni več t rener ter da na j mu 
več ne p o š i l j a m o n o b e n e g a vabi la oz. poš te . 
P redsedn ik k luba g. Ivan G o m i l š e k g a j e pokl i -
cal dne 6. 8. 1993 na p o g o v o r g lede n a d a l j n j e g a 
s o d e l o v a n j a oz. t r en i r an ja v k lubu , pa se ni odz-
val. P o n o v n o g a j e pok l ica l na ses tanek oz. po-
govor d n e 18. 8. 1993, pa se spe t ni odzva l . 
N j e g o v e zah teve so b i le p rev i soke in mu k lub ni 
moge l ugodi t i (na p r i m e r 500 D E M mesečn i ho-
norar in p o m o č n i k t r ene r j a , ki se o h o n o r a r j u še 
ni i z jasn i l , a ni ka j dost i man j ) . 

Res j e , da i m a m o v klubu p r o f e s i o n a l n e g a tre-
ne r j a g. Hrup iča , a on t renira po leg 1. č l anske 
m o š k e ek ipe , ki t e k m u j e v 1. d ržavn i r okome tn i 
ligi, še mla j še ka tegor i j e . V mošk i č lansk i ekipi 
igra 10 P tu jčanov , v prvi pos tavi pa tr i je do pet 
P tu j čanov , ne eden , kot o m e n j a g. Mi lan Ba-
klan, (Pintar ič , Terbuc , Vugr inec , Sabo , Košto-
ma j , Meš l , Be lšak , P š a j d , Marguš i č , Pisar) . 

V s a k o leto j e ob k o n c u t e k m o v a l n e s ezone 
občn i zbor k luba s p r i s t o n o s t j o nov ina r j ev , k j e r 
se poda poroč i la za p re tek lo t e k m o v a l n o s e z o n o 
in p o d e l i j o m e d a l j e in p r i z n a n j a ig ra lcem in tre-
ne r j em v minul i t ekmova ln i sezon i . Le tos so j ih 
p re je le ek ipa č lanic in t rener za d o s e ž e n o 1. me-
sto v II. d ržavni r okome tn i ligi — vzhod . 

O vseh od loč i tvah o z i r o m a sk lep ih up ravnega 
o d b o r a k luba se vod i jo zap isn ik i in so tudi vsa-
kemu na vpog led . Na vsaki sej i up ravnega od-
bora k luba j e bi la v e d n o p r i so tna tehnični vod ja 
ženske ek ipe . E k i p a že t ren i ra z nov im t rener-
j e m Francem C e r č k o m in bo tudi nas topa la v 1. 
državni r okome tn i ligi — be la s k u p i n a . 

V upravi kluba ni nujno, da so rokometni delavci, ki 
bi se kda j koli ukvarjali z rokometom, kot trdi pisec 
č lanka g. Milan Baklan, saj j e enako tudi v drugih klu-
bih. Uprava kluba srkbi za poli t iko in finančno plat, 
trenerji in tehnični vodje pa za s t rokovno tehnično de-
lo v ekipah. 

To, da se g. Muh ič iz up ravnega o d b o r a k luba ni 
nikoli ukvar ja l s špor tom — r o k o m e t o m , j e p o p o l n o -
ma laž in žalitev, saj j e bil igralec R K Drava P tu j — 
č lanske moške ek ipe od leta 1959 d o 1961, bil pa j e 
tudi t rener mlad inske moške ekipe . R a v n o tako j e bil 
tudi g. Dani lo Koletnik dolgole tni igralec in p red -
sednik R K Drava Ptu j , zato p r ed l agam g. Mi lanu 
Bak lanu , da da v j avnos t oz. v Tednik j a v n o opra -
viči lo zaradi neresn ic in nekater ih žal j ivk, saj v na-
sp ro tnem pr imeru sledi o sebna tožba na t e m e l j n e m 
sodišču Mar ibor , enota v P tu ju . 

Robe r t M u h i c 

Cene zemeljskega plina 
Zadnja podražitev zemeljskega plina (za 5 odstot-

kov) nas je neprijetno presenetila. Glede na to, da gre 
za gorivo, ki je v tem času ekološko najmanj sporno, 
smo pričakovali, da se bo vlada držala načela eko-
nomskih spodbud in ekonomske prisile, tako kot ve-
leva tudi Zakon o varstvu okolja. Menimo namreč, da 
bi Petrolu — Zemeljski plin morali priznati ustrezno 
ceno in primeren zaslužek (dobitek) za to vrsto de-
javnosti, vendar bi morali razliko nadoknaditi z 
državno subvencijo. Od kod denar? Preprosto: s po-
dražitvijo bolj spornih goriv, kot so olja, premog, pa 
tudi bencinski derivati in elektrika. Ta denar naj bi se 
zbral v ekološkem skladu. 

Veseli bomo, če nam boste sicer omogočili vpo-
gled v kalkulacijo cen zemeljskega plina. 

Prepričani smo, da mora slovenska država še ved-
no in vse bolj spodbujati uporabo plina in to je tudi 
osnovni namen naših pripomb in predlogov. 

Ekološki pozdrav! 
za Izvršni o d b o r 

S lovenskega e k o l o š k e g a g i b a n j a : 
t a jn ik Karel L ip ič 

Krompir velikan 
L e t o š n j a j e s en d a r u j e boga t e in n e r e d k o tudi iz-

j e m n e p lodove . Eden takih j e k r o m p i r ve l i kan , ki 
sta ga v naše u redn i š tvo p r ines la S i lva in M a r k o 
G e r d a k iz Turnišč. Zrasel je na domači njivi , tehta 
pa kar 1,1 ki lograma. G l e d e t i a velikost bo zadosto-
val za eno kosilo štiričlanske družine Gerdak . 

Foto: Kosi 

Jih vi poznate? 
S e d e m n a j s t l e t n i Sebas t j an M e š k o iz G o r i š n i c e 

71 j e pred dnevi o b živi me j i našel gobi , za ka te re 
s icer ne ve, k a k o se i m e n u j e t a , venda r se mu j e 
zde la p resene t l j iva n j u n a vel ikos t . Več ja j e teh ta la 
več kot 3 kg, m a n j š a pa okol i k i l og ram in 30 de-
kagramov . V i d a T o p o l o v e c 

Sebastjan in njegovi velikanki. Foto: Laura 
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3. slovenska 
nogometna liga vzhod 

Rezultati tekem 6. kola: Caissa Aluminij — Žalec 2:1, KOB Ford 
Kungota — Drava 1:3, Papirničar — Impol 1:0, Kovinar — Pohorje 
Megras 5:0, SKS Dover Rače — Trgotrans Ižakovci 3:1, Pobrežje — 
Dravograd 1:2, Svoboda Brežica — Slovenj Gradec 3:0. 

1. K O V I N A R 5 3 2 0 10: 3 8 
2. DRAVA 5 3 1 1 12: 7 7 
3. P A P I R N I Č A R 5 2 2 1 8: 5 6 
4. I M P O L 5 2 2 1 7: 4 6 
5. S L O V E N J G R A D E C 5 2 2 1 10: 8 6 
6. C A I S S A A L U M I N I J 5 3 0 2 12:11 6 
7. D R A V O G R A D 5 2 2 1 8: 7 6 
8. Ž A L E C 5 1 3 1 5: 3 5 
9. S K S D O V E R 5 2 1 2 8: 9 5 

10. S V O B O D A 5 1 2 2 7: 8 4 
11. P O H O R J E M E G R A S 5 1 2 2 7 :14 4 
12. K O B F O R D 5 1 1 3 7 :10 3 
13. P O B R E Ž J E 5 1 1 3 5 :10 3 
14. T R G O T R A N S 5 0 1 4 4 : 1 1 1 

Pari 6. kola: sobota, 2. oktober, ob 15.: Drava — Kovinar, Slovenj 
Gradec — Caissa Aluminij , Impol — Žalec, Dravograd — Svoboda, 
Trgotrans .— Pobrežje, Pohorje Megras — SKS Dover, Papirničar — 
KOB Ford. 

MEDOBČINSKA NOGOMETNA LIGA PTUJ 
Rezultati tekem 5. kola: Videm — Hajdina 1:2, Gorišnica — Ge-

rečja vas 0:4, Žoga Stojnci — Rogoznica 1:1, Skorba — Slovenja vas 
3:0 (prekinjeno), Pragersko — Središče 1:5, Dornava — Markovci 2:0. 

1. G E R E Č J A VAS 5 3 2 0 13: 5 8 
2. Ž O G A S T O J N C I 5 3 2 0 11: 3 8 
3 . S K O R B A 5 4 0 1 13: 6 8 
4 . S R E D I Š Č E 5 3 1 1 22: 7 7 
5. H A J D I N A 5 2 3 0 9: 6 7 
6. R O G O Z N I C A 5 1 4 0 7: 6 6 
7. D O R N A V A 5 2 2 1 7: 7 6 
8. M A R K O V C I 5 1 1 3 5:11 3 
9. G O R I Š N I C A 5 1 1 3 5 :18 3 

10. S L O V E N J A VAS 5 1 0 4 7 :13 2 
11. V I D E M 5 0 1 4 4 :12 1 
12. P R A G E R S K O 5 0 1 4 5 :14 1 

Pari 6. kola: nedelja, 3. oktober, ob 10.30: Hajdina — Markovci, 
Videm — Gorišnica; ob 15.00: Gerečja vas — Žoga Stojnci, Središče — 
Dornava, Slovenja vas — Pragersko, Rogoznica — Skorba. 

2. MEDOBČINSKA NOGOMETNA LIGA PTUJ 

Rezultati tekem 4. kola: Apače — Pago Leskovec 0:3, Mladinec Lo-
vrenc — Bukovci 2:0, Boč — Sp. Polskava 4:1, Grajena — Tržeč 1:0, 
Podvinci — Hajdoše 3:2. 

1. B O Č 4 3 1 0 16: 7 7 
2. M L A D I N E C 4 3 1 0 9: 4 7 
3. B U K O V C I 4 2 1 1 1:1 5 
4. P A G O L E S K O V E C 4 2 0 2 7: 6 4 
5. G R A J E N A 4 1 2 1 5: 7 4 
6. P O D V I N C I 4 1 1 2 11:12 3 
7. T R Ž E Č 4 1 1 2 7: 8 3 
8. H A J D O Š E 4 1 1 2 7 :10 3 
9. A P A Č E 4 1 1 2 5: 8 3 

10. S P O D N J A P O L S K A V A 4 0 1 3 6:11 1 
Pari 5. kola: nedelja, 3. oktobra, ob 10.30: Hajdoše — Apače, Tržeč 

— Podvinci, Pago Leskovec — Mladinec, Sp. Polskava — Grajena; ob 
15.00: Bukovci — Boč. 

MLADINSKA NOGOMETNA LIGA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem 6. kola: Skorba — Sp. Polskava 2:4, Pragersko — 

Bukovci 2:1, Slovenja vas — Hajdina 2:7, Videm — Impol 4:3, Gerečja 
vas — Rogoznica 9:2, Gorišnica — Markovci 0:3, p.f. (prekinjeno), 
Dornava — Žoga Stojnci 13:0. 

1. D O R N A V A 6 6 0 0 39: 3 12 
2. SP. P O L S K A V A 6 6 0 0 2 4 : 1 0 12 
3. Ž O G A S T O J N C I 6 4 1 1 9 :16 9 
4. G E R E Č J A VAS 6 3 2 1 2 6 : 1 4 8 
5. H A J D I N A 6 3 0 3 22 :16 6 
6. V I D E M 6 3 0 3 17:18 6 
7. P R A G E R S K O 6 3 0 3 12:14 6 
8. R O G O Z N I C A 6 3 0 3 11:18 6 
9. G O R I Š N I C A 6 2 1 3 7: 8 5 

10. B U K O V C I 6 2 0 4 10:11 4 
11. I M P O L 6 2 0 4 9 :14 4 
12. S L O V E N J A VAS 6 1 0 5 7 :19 2 
13. M A R K O V C I 6 1 0 5 11:25 2 
14. S K O R B A — 1 6 1 0 5 7 :25 1 

Pari 7. kola: sobota, 2. oktobra, ob 15.00: Žoga Stojnci — Skorba, 
Markovci — Dornava, Rogoznica — Gorišnica, Hajdina — Videm, Bu-
kovci — Slovenja vas, Sp. Polskava — Pragersko; ob 13.00: Impol — 
Gerečja vas. 

ČLANSKI POKAL MNZ PTUJ 
Pari osmine pokala: četrtek, 7. oktobra, ob 15.30: Gerečja vas — 

Boč, Slovenja vasv— Drava, Sp. Polskava — Impol, Središče — Rogoz-
nica, Hajdina — Žoga Stojnci, Bukovci — Skorba, Markovci — Videm, 
Tržeč — Caissa Aluminij . B r a n k o Lešn ik 

KOB FORD - NK Drava 1 : 3 
V srečanju 5. kola 3. državne 

nogometne lige so se igralci NK 
Drava pomerili v Kungoti z ekipo 
KOB Ford in zasluženo zmagali s 
3:1, čeprav v ekipi Drave niso na-
stopili kar trije igralci (Vesenjak, 
Potočnik, Lončarič). V ekipi Dra-
ve sta dobro igrala Milan Emeršič 
in Dušan Ramšek. Zadetke so do-
segli Dejan Žolek dva in Roman 
Krajnc. 

DRAVA — KOVINAR 

V soboto, 2. oktobra, ob 15. uri 
bo na stadionu NK Drava derbi 

srečanje 6. kola, ko se bosta po-
merili ekipi, ki sta prvo- in dru-
gouvrščena v tretji državni ligi. 

IZPADLA V POKALU 

Šes tnajstina finala pokalnega 
tekmovanja za naša predstavnika 
ni bila uspešna. Medtem ko je 
Drava v Ptuju izgubila s prvoli-
gašem Izolo kar z 1:8, s e j e Caissa 
Aluminij proti trboveljskemu Ru-
darju v Kidričevem poslovil po 
streljanju enajstmetrovk (v red-
nem d e l u j e bilo 2:2). 

ROKOMET 

Drava je pripravljena 
Vodstvo in rokometaši Drave so za novo sezono v prvi ligi vložili 

i z jemno veliko truda in časa, zato prvo tekmo (v soboto ob 19. uri 
v športni dvorani Center z Omnikomoni Rudarjem) pričakujejo 
dobro pripravljeni . Trener Ivan Hrupič ima na voljo 17 igralcev, 
ki so trdo delali od 4. avgusta. Poleg enotedenskih priprav na Ro-
gli so tudi do dvakrat na dan trenirali v Ptuju in odigrali veliko 
pripravljalnih tekem. Mednje sodi tudi sodelovanje v medržavnem 
pokalu Crodel , ki so ga Ptujčani dobili . 

IVAN HRUPIČ: "V prestop 
nem roku smo se okrepili zlasti na 
zunanjih pozicijah in pri vratarjih. 
Izkušnje s poškodbami v prejšnji 
sezoni so to potrebo močno podkre-
pile. Sicer pa mora rokometna eki-
pa na teh pozicijah imeti od 4 do 6 
kakovostnih igralcev. Treningi so 
bili kompleksni, saj so vsebovali 
vse, kar sodi k sodobnemu rokome-
tu. To in celo več pripravljalnih te-
kem, kot bo prvenstvenih, smo mo-
rali opraviti zaradi naporne in 
močne lige ter sodelovanja v med-
narodnem pokalu Alpe — Adria. 

Vse ekipe v prvi državni ligi so 
se okrepile, prestopov med klubi pa 
je bilo malo, saj so okrepitve 
predvsem iz tujine. Zato se je izbor 
kakovostnih igralcev močno po-
večal ter bosta liga in slovenski ro-
komet v novi sezoni kakovostnejša. 

Lani smo bili šesti, letos pa 
želimo do mest, ki vodijo v med-

narodne pokale. To pa bo razen od 
nas odvisno tudi od športne sreče, 
poškodb, sojenja in podobnih vpli-
vov. Če bomo cilj dosegli, bo to 
vrhunski dosežek rokometa in 
ptujskega športa nasploh. Takšne 
želje pa ima v ligi kar od 6 do 8 
ekip, zato bo še toliko bolj zani-
mivo in privlačno tudi za gledalce, 
saj pričakujem veliko izenačenost 
ekip, z izjemo Pivovarne Laško, ki 
j e s profesionalnim pristopom ra-
zred zase. No, bomo videli, kako 
bo. Pričakujemo veliko, tudi od 
sobotne prve tekme z Rudarjem v 
Ptuju, ki bo psihično nekoliko 
težja, ker bo pač prva. Ob tej pri-
ložnosti bi rad povabil ljubitelje 
rokometa in športa na naše tekme, 
saj nam veliko pomagajo, mi pa se 
j im bomo oddolžili z borbeno in 
kakovostno igro." . l .kotar 

Drava v sezoni 1993/94. Stojijo od leve: predsednik kluba Ivan Go-
milšek, tehnični vodja Daniel Koletnik, A. Potočnjak, Belšak, Sabo, Vu-
grinec, Pintarič, N. Potočnjak, Privšek, Terbuc, fizioterapevt Vlado Hor-
vat in trener Ivan Hrupič. Čepijo od leve: Pisar, Mešl, Hrnjadovič, Mar-
gušič, Novak, Koštomaj in Belančič. Na posnetku manjkata Krauthaker 
in Pšajd. Foto: Langerholc 

VELIKONEDELJSKI ROKOMETAŠI 
PRED NOVO SEZONO 

Čaka jih izjemno trdo delo 
Prva tekma v novi sezoni čaka Velikonedeljčane v soboto, 2. okto-

bra, ob 19. uri v domači dvorani. Igrali bodo z ekipo Gorenja i / Ve-
lenja, ki sodi med pet najboljših slovenskih rokometnih ekip. 

Velikonedeljski rokometaši pred pričetkom nove tekmovalne sezone. 
Stojijo od leve: Kovačec, Novak, A. Mesarec, Kumer, Ivanuša, Hržič, S. 
Mesarec, Gaberc; čepijo: Zorli, Lah, Šoštarič, Trofenik, Gregorič, Bez-
jak. Na posnetku manjkajo Sok, Cvetko in Belec. Foto: Štefan Hozyan 

"Da smo prišli v prvo ligo, je bil za 
nas brez dvoma velik uspeh ter hkrati 
nič manjša odgovornost, saj zahteva iz-
jemne napore v organizacijskem, fi-
nančnem in kadrovskem pogledu. Ker 
imamo izredno mlade igralce, smo se 
okrepili z dvema izkušenima: z vratar-
jem Milanom Gabercem, Ormožan-
cem, ki je prišel iz ptujske Drave, in 
Novakom iz varaždinskega Varteksa. 
Na žalost smo izgubili Darka Okreša. 
Drugi igralci so vsi domači. Pri-
družujejo se jim še trije kadeti. Mladi 
igralci se morajo seveda kaliti, ker pa 
to v državni ligi ni mogoče, tekmuje-
mo z drugo ekipo — to so izključno 
mladi igralci — v tretji državni ligi. Po 
skoraj dveletnem premoru seje v ekipo 
vrnil Hržič, domač igralec, in tako star-
tamo v novo sezono z 20 igralci. 

Priprav nismo mogli v celoti izve-
sti, največ zaradi šolskih in študij-
skih obveznosti igralcev ter služanja 
vojaškega roka. Zaradi spleta oko-
liščin gremo v novo sezono nekoli-
ko nervozni, še zlasti ker nam jo je 
zagodel žreb: prva tekma bo 2. okto-

bra na domačem terenu z ekipo. Go-
renja iz Velenja, naslednja pa z ab-
solutnim favoritom, ekipo Celja," je 
povedal Vili Trofenik, trener veliko-
nedeljskih rokometašev. 

V finančnem pogledu je rokome-
tašem zagotovljeno najnujnejše, igral-
ci ostajajo še naprej popolni amaterji. 
Zaradi povečanih stroškov računajo 
na več manjših sponzorjev; večjega 
ni bilo mogoče dobiti, ker v okolju, 
kjer živijo in delajo, ni finančnih 
možnosti ali pa ni zanimanja. 

"Tekmovanje z ekipami v ligi, ki 
potrošijo tudi milijon DEM ali še 
več, ne bo lahko. Računamo, da v tej 
tekmovalni sezoni prva ekipa ne b 
porabila več kot dobro dvajsetino 
ga, to je 50 — 60 tisoč DEM, a tudi 
to je za okolje, iz katerega izhajam;.., 
razmeroma veliko. Zaradi uvrstitve v 
prvo državno ligo se financiranje iz 
proračuna ne spremeni; dotacije se 
spremenijo samo glede na potovanja, 
drugače pa so stroški ne glede na li-
go enaki," je dodal Vili Trofenik. 

Vida T o p o l o v e c 

ROKOMET — III. SLOVENSKA LIGA 

Zmaga Pyramidie v gosleh 
RK Pyramidia iz Moškanjcev je v 

3. kolu III. državne moške rokomet-
ne lige gotovala v Ormožu in pre-
magala domače moštvo. 

V prvem polčasu je bila igra ize-
načena, vseeno pa so imeli gostje 
ves čas rahlo rezultatsko pobudo. 
Ušli so za gol ali dva, ob koncu 
prvega dela pa jih je Ormož dohitel. 
Po odmoru je Pyramidia zaigrala 
zavzeto in si kljub oteženim razme-
ram zaradi nevihte priigrala pred-
nost 4 zadetkov in to do konca še 
povečala na 6, tako da se je tekma 
končala z zasluženo zmago Pyrami-
die z rezultatom 16:22 (9:9). 

RK PYRAMIDIA MOŠKANJCI: 
Borut Kostanjevec 5, M. Šandor 2, 
Z. Roškar 1, Boštjan Kostanjevec 3, 
Z. Roškar 4, F. Šandor 2, RanfMv B. 

FUŽINAR — DRAVA B 23:22 
(11:10) 

Strelci za Dravo: Žuran 2, Šeruga 
3, Ribič 3, Kolednik 1, Pšajd 2, 
Belšak 7, Planine 4. 

V soboto bo v ptujski dvorani 
Center tekma Drava B — Pyrami-
dija Moškanjci (ob 17.00). ].Je 

ZAČETEK TUDI V ŽENSKI IN 
DRUGI MOŠmjLIG^ 

Novo prvenstvo bodo ob koncu 
tedna začeli tudi v slovenskih žen-
skih in moških drugih ligah. 

Članice Drave, ki j ih je malo 
pred prvenstvom prevzel Franci 
Čerček, bodo nastopale v beli sku-
pini prve lige, kjer so še Kranj, Pi-
ran, Žalec, Novo mesto in Burja. 
To je druga kakovostna skupina, v 
prvem kolu pa bo Drava gostovala 
v Kranju. 

V vzhodni skupini druge moške 
lige bodo nastopali Ormožani, ki se 
več ne želijo reševati na kvalifika-
cijah, kot se jim je to primerilo v 
prejšnji sezoni. V prvem kolu se 
bodo v gosteh pomčrili z Radgono. 

l.k. 

STRELJANJE 

Državno prvenstvo veteranov 
Na drugem državnem prvenstvu ve-

teranov Slovenije v strelstvu, ki je bilo 
v Postojni, so ptujske strelce zastopali 
Konrad Kramberger, Franc Cetl in 
Slavko Ivanovič. Najuspešnejši je bil 
Ivanovič, ki je osvojil zlato v streljanju 
z zračno pištolo in bron v streljanju z 
malokalibrsko pištolo. 

DRŽAVNO PRVENSTVO 
Z VOJAŠKO PIŠTOLO 

Na drugem odprtem državnem 
prvenstvu z vojaško pištolo je drugič 
zapored zmagala ekipa SD Jožeta 
Lacka pred ekipo UNZ Murska Sobo-
ta in SD Krim Moriš. Med posamez-

niki je bil ptujski strelec Ivanovič 
drugi, Trstenjak četrti, Stražišar pa 
peti. Nastopilo je 18 ekip. 

REVIJA SLOVENSKIH 
STRELCEV 

V Rečici pri Laškem je bila v ne-
deljo revija najboljših slovenskih 
strelcev. V tekmovalnem delu sta va-
bilo za nastop prejela, vendar se revi-
je žal nista udeležila, Majda Raušl in 
Slavko Ivanovič, v rekreativnem de-
lu, ki je bil kasneje, pa so nastopili 
Stražišar, Trstenjak in Ivanovič ter si 
pristreljali lepe nagrade. ^ y 

TENIS 

Odprto prvenstvo Ptuja za rekreativce 
V petek in soboto bo na teniških 

igriščih Luka v Žabjaku odprto 
prvenstvo Ptuja za rekreativke in re-
kreativce. Pričeli ga bodo jutri, v 
petek, ob 17. uri, ko bo najprej žre-

banje parov, nato pa prvo kolo. 
Glavni turnir pa bo v soboto, 2. ok-
tobra. Prijave sprejemajo na igrišču 
do petka do 17. ure ali po telefonu 
773-468. d j ž 

SEDMO MESTO SLOVENSKE EKIPE NA EVROPSKEM 
PRENSTVU V AGIUTYJU 

Ptujčan Silvo s psičko Maco sedmi 
V soboto in nedeljo je bilo v Lin-

zu v Avstriji evropsko prvenstvo v 
agilityju. Slovenci smo na evrop-
skem prvenstvu sodelovali drugič, 
saj je ta športna disciplina pri nas 
šele na začetku. Tako je sedmo me-
sto slovenske ekipe velik uspeh. 

Med posamezniki sta bila naj-
boljša Ptujčan Silvo Škerget s 

psičko Maco. V štiričlanski ekipi 
je bil tudi Ptujčan Avgust Dobo-
višek z Galom in zasedel 44. me-
sto, Marinka Benkovič je bila z 
Loro 75., Cvetka Gorjan z Migom 
pa 37. Evropskega prvenstva v 
agilityju se je udeležilo 130 vod-
nikov s psi iz 16 držav. N . V . 

Zmaga ptujskih padalcev v Osijeku 
Mednarodne memorialne tekme v 

Osijeku, na kateri so nastopile 
državne in klubske ekipe Slovenije, 
Hrvaške in Madžarske, so se ude-
ležili tudi ptujski padalri, in sicer 
Mirko Vršič, Aleksander Čuš, Matej 
Kostanjevec, Igor Glažar in Aleš 
Debeljak. Z 31 centimetri so zmaga-
li pred vojaško ekipo iz Hrvaške in 
madžarskimi reprezentanti, ki so si 
delili tretje mesto z reprezentanti 

Hrvaške. Med 40 padalci so se med 
prvih deset uvrstili Vršič, Glažar in 
Debeljak. Glavni sodnik tekmovanja 
je bil Ptujčan Miro Vindiš. 

Ptujske padalce čaka letos še ena 
zanimiva in težka preizkušnja. Ude-
ležili se bodo namreč zaključne tek-
me 40 najboljših evropskih padal-
skih ekip, ki bo od 12. do 17. okto-
bra v Franciji. 

M c Z 

Ptujski maratonci na gorskem teku 
Na državnem prvenstvu v gor-

skem teku, ki se ga je udeležilo več 
kot 70 tekmovalcev iz vse Sloveni-
je, so zelo uspešno nastopili tudi 
štirje člani tekaškega kluba Maraton 
iz Ptuja. 

Na 18-kilometrski progi od Slo-
venske Bistrice do Treh kraljev na 

Pohorju je osvojil bronasto medaljo 
Ptujčan Ivan Golob, Primož Meško 
je bil deseti, Ivan Rogelj trinajsti in 
Urban Toplak triindvajseti. Proga je 
bila izredno naporna, saj so tekmo-
valci tekli po gozdnih poteh in pri 
tem premagali dobrih 1000 metrov 
višinske razlike. M c Z 

KOLESARSTVO 

Mitja Mahoric odličen na Podravski magistrati 
Med osmimi ekipami oziroma 

približno 45 tekmovalci iz 
Nemčije, Madžarske, Rusije, Be-
lorusije, Hrvaške in Slovenije je 
ekipa Perutnine Ptuj osvojila ge-
neralno peto mesto, njen tekmova-
lec, še ne 17-letni Mitja Mahorič 
pa je bil deveti. 

Etape so vodile kolesarje iz Za-
greba do Koprivnice, nato v Čako-
vec, Varaždin, Bjelovar, Čazmo, 
Virovitico, Podravsko Slatino, 
Osijek, Donji Miholjac in 
Džurdževac, kjer so proglasili 
zmagovalce. Kolesarji so tako od 
19. do 26. septembra prevozili pri-
bližno 950 kilometrov. 

Rene Glavnik je ocenil nastop 
edinega ptujskega tekmovalca — si-
cer so v ptujski ekipi nastopili še 
Nemec Jecker, Rus Torkatchenko in 
Zupane iz Krškega — kot odličen, 

saj se je izkazal z vsestransko 
uspešno vožnjo. Tako je prestal 
ognjeni krst že na prvi etapi, ki je 
vodila tekmovalce prek Sljemena. 
Kar 12 kilometrov so se nenehno 
vzpenjali, pri čemer je Mahorič ves 
čas vozil med prvimi in bil na tej 
178-kimetrski etapi odličen osmi. 

Mitja Mahorič je tako očitno v 
izjemni formi, kar so sicer sloven-
ski kolesarski strokovnjaki pri-
čakovali, a se kl jub temu niso 
odločili za njegov nastop na sve-
tovnem prvenstvu, ki j e prav te 
dni v Avstraliji. Rene Glavnik je 
povedal, da so se tako odločili v 
želji, da ne bi tako mladega tek-
movalca — bil bi leto mlajši od 
sotekmovalcev — preveč obreme-
nili. "Njegov čas šele prihaja in 
drugo leto ne bo imel tekmecev," 
je prepričan Rene Glavnik. ^ ^ 



DRUGA RAZPRAVA O RAZVOJNIH USMERITVAH ZDRAVSTVA DO LETA 2000 

Odpravljene strokovne dileme? 
Za razširitev mreže v osnovnem zdravstvu in zobozdravstvu v Slovenskih goricah, kar je skladno s planom zdravstve-
nega varstva v Republiki Sloveniji do leta 2000, ki govori tudi o dostopnosti zdravstvenih storitev, so se ptujski zdrav-
stveni delavci poenotili že na prvi seji. Prejšnji ponedeljek pa so se v glavnem pogovarjali o mreži lekarniške dejavno-
sti, investicijah v ptujskem zdravstvu, povezanih s samoprispevkom, o velikem kadrovskem deflcitu ter o možnostih 
občine, da se ta umili. Od tega, koliko bo zdravnikov in zobozdravnikov ter lekarnarjev, je v veliki meri odvisna reali-
zacija razvojnih usmeritev zdravstva do leta 2000. 

O iz r edno p o m e m b n e m d o k u m e n t u o raz-
voju zd ravs tva d o leta 2000 , ki j e v bis tvu 
nas ta ja l , kot j e poveda l p r edsedn ik o b č i n s k e 
v lade B r a n k o Bru inen , dve leti, so tokra t 
r azprav l ja l i v neko l iko s p r e m e n j e n i ses tavi . 
Ude lež i l i so s e j e vsi d i rek to r j i zd ravs tven ih 
zavodov , ki j ih na p re j šn j i seji ni bi lo, p red-
sedn ik i sve tov zavodov , č lani i zv r šnega sve-
ta in p r e d s e d n i k S k u p š č i n e obč ine P tu j . 

P r e d l o g r az š i r j ena m r e ž e lekarn tako 
o m o g o č a o d p r t j e novih še v P tu ju , Ju rš in -
c ih , P o d l e h n i k u in Gor i šn ic i . O b tem j e di-
r ek to r j a j a v n e g a zavoda zd ružene l ekarne 
P t u j J o ž e t a G o r e n c a p o s e b e j z a n i m a l o , k j e 
b o m o dobi l i dena r za nove lekarne , sa j v 
u smer i t vah tega p o d a t k a ni. Č lan ica izvrš-
nega sve ta za zd ravs tvo S i lva Čerček pravi , 
da so r a v n o za to zapisa l i , da b o d o nove le-
ka rne odpi ra l i zasebn ik i , na d e m o g r a f s k o 
o g r o ž e n i h o b m o č j i h pa r a č u n a j o tudi na pri-
spevek r e p u b l i š k e g a minis t r s tva za zdrav-
s tvo. P o da l j š i r azprav i so se na to odloč i l i , 
da b o d o v u s m e r i t v e dopisa l i , da ima tudi 
j a v n a l eka rna m o ž n o s t r a z v o j a mreže . 

Dr. H e n r i k Z lebn ik , d i r ek to r j a v n e g a za-
voda Zd ravs tven i d o m P tu j , ni imel b i s tve-
nih p r i p o m b na p r e d l o g m r e ž e o s n o v n e g a 
zd ravs tva . P r ipomni l j e le, da r epub l i ško 
min i s t r s t vo za zd ravs tvo že od lani ob l ju -
b l j a m r e ž o zd ravs tvene s lužbe , a j e še ni. 
Sl išat i p a j e , da j o na drugi s t rani "pos t a -
v l j a " tudi z d r a v n i š k a zborn ica . P o n j e g o -
v e m so več j i p r o b l e m i d rug je . V okvi ru no-
ve l o k a l n e s a m o u p r a v e bi vse b o d o č e 
o b č i n e rade ime le zd ravs tveno s lužbo . Za to 

bo na jveč j i p r o b l e m , kako p r e d v i d e n o 
z d r a v s t v e n o m r e ž o real iz i ra t i , če ne bo no-
vih zdravs tven ih de lavcev . Če b o m o to žele-
li, bo p o t r e b n o s reds tva za zd ravs tvo pre-
razpored i t i . V p r a š a n j e pa je , ali bo d ržava 
uspe la . B o d o č e obč ine in k r a j evne s k u p n o -
sti b o d o pri t em m o r a l e ak t ivno sodelovat i . 

Dr. F r a n c a Cizer la n a j b o l j sk rb i jo ka-
drovsk i p rob l emi . K j e b o m o dobi l i zdravni -
ke in z o b o z d r a v n i k e ? Večjih plač j i m ne 
m o r e j o dat i , l ahko pa j ih p r i t egne jo s s tano-
van j i . Pri tem r a č u n a j o , da j i m bo p o m a g a l a 
obč ina . V usmer i tve b o d o zato zapisal i , da 
si b o d o po n a j b o l j š i h močeh pr izadeva l i , da 
p r idob i jo m a n j k a j o č e kadre . K a k o b o d o to 
doseg l i , se b o d o p o s e b e j dogovor i l i . K t emu 
j e Si lva Č e r č e k d o d a l a , da bi mora l a bo l j 
zapos lova t i p r ip ravn ike . Dr. Lojze Arko , 
di rek to r bo ln i šn ice , j e p repr i čan , d a j e p rob-
lem kadrov v g l a v n e m pos l ed i ca tega, ker 
d ržava ni s p o s o b n a uravnavat i p lač v zdrav-
s tvenih us t anovah . G l e d e bo ln i šn i čne mreže 
pa j e poveda l , da j e ta v pr i s to jnos t i države . 
Ta bo tudi od loč i la , ali bo v P tu ju bo ln i šn i -
ca ali ne in v kakšn i ob l ik i . 

ČE BO SAMOPRISPEVEK, IMAJO 
PREDNOST DISPANZERJI 

Razprava o investicijskem delu usmeritev je 
odprla stare rane. Najhu jša je gotovo prostor-
ska stiska dispanzerjev. Bojda imajo v zdrav-
stvenem domu že celo omaro načrtov za uredi-
tev teh prostorov; zbirajo j ih že od leta 1948. 
Sedaj j e konsenz med zdravstvenimi delavci 
dosežen v tolikšni meri, da se ve, da ima pred-

nost nadzidava zdravstvenega doma na 
Potrčevi. Dr. Žlebnik je povedal, da je nad-
gradnja v tem trenutku edino realna, čeprav bi 
bilo najboljše, da bi Čučkovo dve v celoti iz-
praznili. V usmeritve bodo zapisali obe varian-
ti, in sicer kako bo nadzidava potekala, če bo 
uspešno izglasovan samoprispevek, in kako v 
primeru, če samoprispevka ne bo. Razpravljal-
ci so brez posebnih pripomb sprejeli županov 
predlog, da če bo samoprispevek, bodo imeli 
prednost dispanzerji , sledijo pa nakup medicin-
ske opreme v bolnišnici, reševalna postaja, ki 
prav tako dela v nemogočih razmerah, in pro-
stori za posamezne zdravstvene enote. S sled-
njim se tudi opredeljuje prostor, na katerem se 
zbira samoprispevek. Usmeritve morajo biti ja-
sno opredeljene, da bo dilem čim manj . Pri 
vlaganjih v bolnišnico pa bo morala sodelovati 
tudi občina Ormož. 

Jasnost opredelitev odpira pot v uspeh. Na 
sredstva občinskega samoprispevka, kot je po-
vedala direktorica Term Slavka Gojčič, 
računajo tudi v toplicah. 85 odstotkov njihovih 
pacientov je namreč Ptujčanov. 

Čeprav so v ponedeljek veliko razpravljali, 
pa kljub temu razprave niso končali. S prejšnje 
seje je ostalo odprto vprašanje podvajanja ne-
katerih storitev, predvsem laboratorijskih. 

Odločitev o razpisu samoprispevka je stvar 
politike. Zdravstveni delavci so s tem, ko so se 
poenotili glede strokovnih vprašanj, omogočili 
nadaljnjo razpravo, v kateri bo treba le poveda-
ti, kolikšni bodo deleži za posamezne projekte. 
Hoteli ali ne, samoprispevek je v tem trenutku 
edini vir, ki zagotavlja hitrejši razvoj zdrav-
stvenega varstva v občini. Zato je odgovornost 
politike še toliko večja. 

Krvodajalci 
14. S E P T E M B E R — Jože P la jnšek , P re še rnova 2, P t u j ; 

A n d e l o Marač ič , Ul. 5. p r e k o m o r s k e 2, Ptuj ; B r a n k o 
Okre ša , Po lenc i 16; Jože Muhič , Mala vas 7 ; S t a n k o A r n u š , 
O r e š j e 115; V incenc Cve tko , Hlaponc i 53 ; Edvard S k o k , 
I lčeva 1, P tu j ; Miran Cvi lak , S loven j a vas 27 ; R o m a n Ko-
ciper , M i h o v c e 57/b. 

16. S E P T E M B E R — Mar i j a Vodušek , Ž u p e č j a vas 6 /a ; 
Alo jz V r b n j a k , Podgorc i 59/a ; Jože Zn idar , K u n g o t a 118; 
M a r j e t k a Vind i š , P le te r je 33; Jož ica Os te rc , Mais t rova 27 , 
P tu j ; R o m a n M o h o r k o , P tu j ska G o r a 20 ; J anez Mere , G r o -
mova 2, P tu j ; Mi lan Travnikar , O b že lezn ic i 12, P tu j ; M i -
lan B o m b e k , Fo rmin 28/a; An ica B r m e ž , Sela 35 ; Mi lan 
Kra jnc , G r a j e n a 36; Drag ica Ga j š ek , Vin tarovci 73 /a ; V l a -
d imi r Z a g o r š e k , Dornava 145; Janez M u r š e c , T r n o v s k a vas 
39 /d ; F ranč i ška Malek , R javc i 22; An ton M e d v e d , C i r k o v -
ce 63/a ; Ivanka Vidovič , Kra ighe r j eva 27, P tu j ; E r ika S k u -
hala , Z a m u š a n i 53/b ; A n d r e j Vidovič , M e z g o v c i 2/b; L j u -
b o m i r Kuko l j , Z la to l i č j e 86/a ; Leon ida O z i m e k , A n ž e l o v a 
11, P tu j ; S tan is lav Emerš ič , Mezgovc i 3; J a n j a Top lak , 
L a n g u s o v a 30, P tu j ; R o m a n Pešec , Minor i t sk i trg 4, P t u j ; 
Drag ica M o h o r k o , Jurovc i 14; D a r j a Nahbe rge r , G e r e č j a 
vas 19/b; Mar i j a L e t o n j a , Ze ta le 87; D a n i c a Vaupot ič , Ju -
rovci 23 /a ; Vlas ta Jeza , G o m i l š a k o v a 3, P tu j ; Z la tka Bak ič , 
Ul. 25 . m a j a 10, P tu j ; A l e k s a n d e r L e p e n i k , Z a g r e b š k a 114, 
P tu j ; Mi l ena Š topfe r , P o b r e ž j e 32/a ; Ivan Vindiš , J a n e ž o v -
ski Vrh 21/c ; Rudi Topo lovec , Vareja 9 ; Danie l Nahbe rge r , 
Z a g r e b š k a 118, P tu j ; L id i j a Go lob , K Drav i 1, Sp . D u p l e k ; 
Franc B o m b e k , Cve tkovc i 108; Cve to M o h o r k o , Ul . Ser-
ce r j eve b r igade , M a r i b o r ; M o j c a Brvar, R o g a š k a c. 74 , M i -
k lavž ; Jož ica Ju rkov ič , Vodova ul. 4, P tu j ; Tomis lav Pu lko , 
H a j d o š e 10/c; Ž e l j k o Dovn ik , Š ikole 61 /a ; Anton Mlaka r , 
Č u č k o v a 1 1 , ' K i d r i č e v o ; Mi ran Ekar t , Ul . 8. f e b r u a r j a , 
Dravsk i d v o r j Duš an Korošec , P r age r sko ; Gorazd K m e t e c , 
O r e š j e 120; Š te fan Ro tva jn , Tržeč 11; R a d o B o h a k , D r a v -
ski dvo r 5, M i k l a v ž ; D a r k o Nera t , Se lška c. 40, P tu j ; F r a n c 
P išek , Stari L o g 56, P rage r sko ; G o r d a n a Sokič , D i v j a k o v a 
12, M i k l a v ž ; J anez Venta, Cve tkovc i 67 ; B r a n k o L o r b e k , 
Ul. 5. p r e k o m o r s k e 13, P tu j ; B e n o Kepnik , J a m o v a 17, M a -
r ibor ; Dan ie l Pukš ič , Nova vas 93 ; Vinko N i m a c , K v e d r o v a 
3, P tu j ; R a j k o Robar , Ša rhova 34, G a j pri P r a g e r s k e m . 

VZGOJA ZA ZDRAVJE 
• > < • • m • M M m j S f e Promocija zdravja — kaj je to? 

Februarja letos je bilo v Celju ustanovljeno Društvo za pro-
mocijo in vzgojo za zdravje Slovenije. Zbrali so se strokov-
njaki različnih strokovnih področij (zdravstvo, šolstvo, vzgoja 
in izobraževanje, šport ...), ki jih vprašanja v zvezi z zdrav-
jem še posebej zanimajo. Svoje izkušnje, voljo in znanje želijo 
povezati in porabiti pri iskanju "poti do zdravja". 

D r u š t v o j e s t rokovna o rgan i -
zac i j a (nev ladna , nepol i t i čna) , 
ki želi u s tva r j a lno pr ispevat i k 
r a z u m e v a n j u zd rav ja in kva l i te -
te ž iv l j en j a p o s a m e z n i k a , D R U -
Ž I N E in d ružbe . D a j e p o g o j e za 
p o g l a b l j a n j e , š i r j en j e in del i tev 
znan j a , i z k u š e n j in p rakse ter 
v z p o d b u j a r azvo j in p r o m o c i j o 
v z g o j e za zd rav je ( sous tva r j a 
mode l o b l i k o v a n j a poz i t ivn ih 
navad) . Op i r a se p r e d v s e m na 
P R O C E S U Č E N J A , k j e r posa -
mez n ik ali skup ina osvo j i znan -
j a , ki vod i jo k osvo j i tv i p reds ta -
ve poz i t i vnega zd rav ja , u t r j e -
van ju (krepi tv i ) ali p o n o v n e m 
p r idob ivan ju zd rav ja (po bo lez -
ni , poškodb i ...). To pa p o m e n i 
višj i n ivo kval i te te ž iv l j en j a . 

"Svoboda izbire največ velja. 
Sam si izberem svoj življenjski 
stil, npr. kajenje ali nekajenje! Pri 
tej zavestni odločitvi poznam vse 
prednosti in tudi vse posledice," j e 
poudarila predsednica Reharjeva 
na predstavitvi Društva za promo-
cijo in vzgojo za zdravje Slovenije 
v Dobrni pred nekaj dnevi. 

"Zagotavl janje pogojev za dose-
ganje zdravja posameznika in 
družbe in njihovo uresničevanje j e 
v demokratičnih družbah odvisno 
od politične volje, moči, podpore 
parlamenta, od ekonomskih in so-
cialnih razmer v obstoječem siste-
mu, predvsem pa od ljudi samih, 
ki postavljajo prioritete potreb po 
zdravju. Vloga podpornih skupin 
in skupin pritiska je potrebna pro-
tiutež in gonilo obstoječim institu-
cijam sistema pri uresničevanju 
interesov posameznika in družbe." 

PRIMARNI NIVO zdravstvene-
ga varstva mora biti neposredno 
zasidran v prebivalstvu in njego-
vih lokalnih razmerah, usmerjen 
pa k ustvarjanju pozitivnega 
zdravja in preprečevanju bolezni. 
Vsak strokovni delavec znotraj te-
ga nivoja mora sprejeti tak kon-
cept dela za svojega, država pa 
mora izrazito več vložiti v defici-
tarno področje promocije zdrav-
ja in preprečevanja bolezni in 

poškodb. Zdravstvena dejavnost 
mora pri tem izkazovati strokov-
no iniciativo in kreativnost s po-
nujanjem programov, projektov in 
zdravstvenih storitev za promoci jo 
zdravja, meni v svojem prispevku 
doc. dr. Marjan Premik z Medicin-
ske /aku l te te Ljubljana. 

Žal j e še veliko preveč kompe-
tentnih ljudi usmerjenih v kurativo 
(opuščanje že obstoječih preven-
tivnih programov), ker je pač eno-
stavneje "merit i" bolezen kot 
zdravje in nizati točke po dose-
danjem, že uglajenem konceptu. 

Za preorientacijo zdravstvene 
ponudbe j e seveda potrebna po eni 
strani tudi sprememba zavesti 
zdravstvenih delavcev, po drugi 
pa je za promocijo zdravja potreb-
na vzgoja in izobrazba populacije, 
ki ne prinaša hitrih in spektakular-
nih učinkov, ampak ti pridejo 
praktično nezaznavno, omogočajo 
pa posamezniku in skupnosti kva-
litetnejše življenje. 

Poudarki razvoja primarnega 
zdravstvenega varstva se morajo 
preusmeriti k: 

1. promociji zdravja in k 
prioritetnim zdravstvenim pro-
blemom 

2. intenzivni vzgoji in izo-
braževanju za zdravje 

3. uporabi takšne zdravstvene 
tehnologije, ki iina zdravstvene 
učinke na najširšem delu popu-
lacije ter 

4. mobilizaciji lokalnih virov 
in zmogljivosti. 

Podpora primarnemu zdravstve-
nemu varstvu j e torej tudi podpora 
promociji zdravja in kvaliteti 
življenja, kar j e eden bistvenih cil-
jev projekta Zdravje za vse. 

Sedež d ruš tva za p r o m o c i j o in 
v z g o j o za zd rav je S loven i j e j e v 
Ce l ju , v d e c e m b r u pa že pr iča-
k u j e m o nov s t rokovni seminar , 
ki bo temel j i l na obsežn i temi 
" Z D R A V J E D R U Ž I N E " . Glavn i 
m o d e r a t o r bo č lan ica d ruš tva in 
p r edsedn ica Sve ta za zd rav je pri 
vladi Repub l ike S loven i j e p rof . 
dr. Mar t ina Ž m a v c - T o m o r i . 

V. T. 

DIREKCIJA ZA GOSPODARSKO 
INFRASTRUKTURO OBČINE PTUJ 

mmm - - » r v o š u m * m m m m 

Prešernova 29 
OBVESTILO 
Obveščamo vse imetnike stanovanjske pravice, da 18. oktobra 1993 poteče 
rok za odkup stanovanj in izplačiloo 30 % od vrednosti stanovanja v primeru 
izselitve iz stanovanja. 
Pozivamo vse imetnike stanovanjske pravice (najemnike stanovanj), da če 
želijo odkupiti stanovanje v skladu s stanovanjskim zakonom, pravočasno 
vložijo zahtevke za odkup, ker po navedenem roku zakonska pravica ugasne. 

Direkcija za gospodarsko infrastrukturo občine Ptuj 

DIREKCIJA ZA GOSPODARSKO INFRASTRUKTURO občine 
PTUJ na podlagi 100. in 101. člena Stanovanjskega zakona 
(Uradni list RS št. 18/91), 6. člena Pravilnika o normativih in 
standardih ter postopku za uveljavljanje do socialnega stano-
vanja v najem (Uradni list RS št. 18/92), Pravilnika o merilih za 
dodeljevanje socialnih stanovanj v najem (Uradni list RS št. 
18/92) ter Pravilnika o pogojih in merilih za dodeljevanje social-
nih stanovanj v najem (Uradni vestnik občin Ormož in Ptuj št. 
23/93) objavlja 

JAVNI RAZPIS 
liMMHMMai 88 IMMMBIlIllHMMlMMMMMiMIlilM I — 

ZA UGOTOVITEV UPRAVIČENCEV ZA 
DODELITEV SOCIALNIH STANOVANJ V NAJEM 

I. UPRAVIČENCI: 
Upravičenci za pridobitev najemnih socialnih stanovanj so državljeni Republi-
ke Slovenije, ki izpolnjujejo pogoje, kriterije in merila, ki so določeni v Pravilni-
ku o merilih za dodeljevanje socialnih stanovanj v najem (Uradni vestnik občin 
Ormož in Ptuj št. 23/93) in katerih skupni prihodek na člana družine na prese-
ga višine, določene skladno s 26. členom Zakona o socialnem varstvu (Uradni 
list RS št. 54/92). 

II. SPLOŠNI POGOJI: 
Splošni pogoji, ki jih morajo izpolnjevati državljani, da so upravičeni do dode-
litve socialnega stanovanja v najem, so: 

— da državljan ali kdo izmed njegovih ožjih družinskih članov, ki z njim stalno 
prebivajo, ni najemnik ali lastnik stanovanja oziroma je najemnik ali lastnik ne-
primernega stanovanja; 

— da ima državljan stalno prebivališče v občini Ptuj vsaj šest mesecev pred 
razpisom in na naslovu tudi dejansko prebiva; 

— da državljan ali kdo izmed ožjih družinskih članov, ki z njim stalno prebiva-
jo, ni lastnik počitniške hišice ali počitniškega stanovanja oziroma druge ne-
premičnine, ki presega 25% vrednosti primernega stanovanja; 

— da državljan ali njegov ožji družinski član, za katerega se rešuje stanovan-
jsko vprašanje, ni bil imetnik stanovanjske pravice ali najemnik stanovanja, ki 
mu je bil omogočen odkup po pogojih stanovanjskega zakona in so stanovanje 
odtujili. 

III. MERILA ZA SESTAVO PREDNOSTNE LISTE: 
Merila za sestavo prednostne liste za dodelitev socialnih stanovanj v najem so 
določena v Pravilniku o merilih za dodeljevanje socialnih stanovanj v najem 
(Uradni vestnik občin Ormož in Ptuj št. 23/93). 

IV. VLAGANJE ZAHTEVKA: 
Vloga za ugotovitev upravičencev za dodelitev socialnih stanovanj v najem se 
vloži na posebnem obrazcu, ki ga interesenti dobijo na Direkciji za gospodar-
sko infrastrukturo občine Ptuj, Prešernova 29/II — soba 213. 

Podatke o denarnih prejemkih potrdi izplačevalec prejemkov. V dohodek se 
štejejo vsi dohodki in prejemki, ki so jih vlagatelj in njegovi družinski člani pri-
dobili od 01. 06.1993 do 01. 09.1993. 

Vloge s prilogami se vložijo na naslov: Občina Ptuj — Direkcija za gospodar-
sko infrastrukturo, Slomškova 10, v roku 15 dni po objavi razpisa. Lista upra-
vičencev za dodelitev socialnih stanovanj v najem bo objavljena v Tedniku v 
roku 60 dni po javni objavi razpisa. 

Zoper uvrstitev na občinsko listo ima udeleženec razpisa pravico do ugovora 
na Izvršni svet Skupščine občine Ptuj v roku 15 dni po objavi občinske liste za 
dodelitev socialnih stanovanj v najem. 

Direkcija za gospodarsko infrastrukturo občine Ptuj 

tir tir V v r t u tir tir 
Poletje se je prevesilo v jesen. Ta prinaša krajše in hlad-
nejše dneve z jutranjimi meglicami, kar pa še ne naznan-
juje konca vrtnega veselja. Vsak letni čas je lep, jesenki 
pa poln še posebnih čarov in občutkov saj v njem obira-
mo plodove kot plačilo za vloženi trud, rastline trajnice 
pa se zasluženo prično pripravljati na zimsko mirovanje. 

V S A D N E M V R T U o b i r a m o 
še p o z n o zoreče s a d n e vrs te in 
sor te sad ja . S p r a v l j a m o j ih v 
s k r b n o oč i ščene z račne in hlad-
ne s h r a m b e , b rez nav l ake in 
raznih kemika l i j . S a d j e ima la-
s tnost , da p r e v z e m a tu j e von ja -
ve in te mu lahko un i č i j o zna-
či len ž lahtni o k u s in a romo . 
S h r a m b o r e d n o z rač imo , sa j 
s ad je tudi v s h r a m b i d iha , v za-
tohl ih in nez račn ih pros tor ih pa 
ne vzdrž i . 

V s a d o n o s n i k u ne p o z a b i m o 
na nego trate ali o b d e l a v o tal, 
če j ih pod s adn im d r e v j e m red-
no o b d e l u j e m o . Voluhar , n a j b o l j 
zah rb ten in nevaren škod l j ivec 
s adnega d rev ja , se v tem pre-
h o d n e m o b d o b j u p r i čne pr ipra-
vl ja t i na z imo . Pos t ane i z redno 
pož re šen in si s k r b n o nab i ra 
vse , kar p o t r e b u j e za oz imn ico . 
V pozn ih veče rn ih in z g o d n j i h 
j u t r an j i h u rah si nab i r a p o travi 
ras t l inske o s t a n k e kar na pro-
s tem, za to ne p u š č a j m o os tan-
kov p o k o š e n e t rave pod d rev-
j e m . S k r b n o p o k o š e n a in oč i -
ščena t ra ta mot i t a , še bo l j pa ga 
moti o k o p a n a zeml j a v ko loba r -
ju ali v pasov ih pod d r e v j e m , 
sa j mu s tem r u š i m o rove in ga 
o v i r a m o pri g l o d a n j u koren in . V 
t em času u p o r a b l j a m o tudi vse 
p r e i z k u š e n e nač ine u lova volu-
har ja . 

V B I V A L N E M V R T U kosi -
m o t ra to za e n o s t o p n j o n^ ko-
si lnici viš je , kot s m o to počel i 
pole t i . Če pole t i o d s t r a n j e v a n j u 
n e k o š e n e t rave n i s m o posveča l i 
p o s e b n e pozornos t i in s m o j o 
puščal i kar r az t r e šeno , pa os tan-
ke j e sen i sk rbno p o g r a b i m o in 
k o m p o s t i r a m o . Z g r a b l j a n j e m 
trato p r ez rač imo , kar j i še pose-
be j pr i ja za prez imi tev , na trav-
ni ruši pa p r e p r e č i m o g n i t j e 
os tankov . Gn i t j e o s t a n k o v t rave 
in o d p a d l e g a l is t ja povzroč i 
p rek z i m e p o š k o d b e na t ravni 
ruši , ki se spomlad i i z r aža jo v 
o g o l j e n i h legah, ka r j e za eno -
ten sk lop sko ra j nepoprav l j i vo . 

Gred ice , k j e r so bi le p o s a j e n e 
eno le tne cve tn ice , op leverbo , 
p o g n o j i m o in g r o b o p re lopa ta -
mo , ker tudi te pov r š ine po t re -
b u j e j o j e s e n s k o p raho . Večina 

eno le tn ic n a m r e č v t em l e tnem 
času k o n č u j e c v e t e n j e in b o d o 
o b d o z o r e v a n j u in o d m i r a n j u vrt 
le še kaz i le . 

T ra jn i ce j e m o g o č e p re sa j a t i 
še tudi v zače tku ok tob ra , ven-
da r za to i z b e r e m o s u h o v r e m e 
in da z e m l j a ni m a z a v a . Šopi 
koren in m o r a j o biti zdrav i ter 
dovo l j košat i , da o b s t o j in vra-
š č a n j e ras t l ine nis ta v n e v a r n o -
sti, če tudi bi že z g o d a j nas top i l e 
n e u g o d n e r azmere . 

Česen j e V Z E L E N J A V N E M 
V R T U v r tn ina , ka te re p r ide lo -
v a n j e ni p o s e b n o z a h t e v n o , n je -
gova u p o r a b n a v rednos t v pre-
hrani pa neprecen l j iva . O kor i -
s tnost i č e s n a kot z a č i m b e , še 
p o s e b e j pa o n j egov i zdrav i ln i 
v rednos t i , sa j ga u v r š č a m o med 
n a j p o m e m b n e j š e na ravne ant i -
b io t ike , tokra t ne bi več govor i -
li, s a j o tem dovo l j z a g o v o r n o 
pr iča zap is f r a n c o s k e g a p i sca 
Maur i cea , ki pravi : " P o v s o d , 
k j e r s em naletel na če sen , s em 
naše l zdrave l judi in p o v s o d , 
k j e r so bili l j ud j e zdrav i , s e m 
naletel na č e s e n . " 

Z imsk i česen s a d i m o v z g o d -
nji j e s en i , n a j b o l j e v prv i po lo-
vici ok tob ra , da se do z i m e še 
d o b r o obras te ter t ako b o l j e pre-
zimi. S t ročke s a d i m o na m e d s e -
b o j n o r azda l jo 10 do 15 c m bo l j 
p l i tvo o z i r o m a to l iko g l o b o k o , 
da b o n j ihova k o n i c a tik pod 
p o v r š i n o zeml je . Č e s e n ima rad 
top lo in s o n č n o lego, r o d o v i t n o 
in z r a č n o zeml jo , v e n d a r ne 
sveže p o g n o j e n e . Kor i s tno j e 
z e m l j o pred s a j e n j e m pogno j i t i 
s 3 do 4 kg f o s f o r n o ka l j i vega 
gno j i l a na ar površ ine . Za s a j e n -
j e u p o r a b i m o s a m o zdrave in 
debe le g lav ice , ki j ih pred sa-
j e n j e m r a z k u ž i m o . 

* * * 
Po biokoledarju je pripo-

ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista, 
29. in 30. septembra ter 1. in 2. 
oktobra, korenike, čebulice in 
gomolje 26. in 27. septembra 
ter 4., 5. in 7. oktobra, rastline, 

| ki jih pridelujemo zaradi nad-
zemnih plodov, 4. in 6. oktobra 
ter cveta in zdravilna zelišča od 
27. do 30. septembra in od 7. 
do 9. oktobra. 

Ker smo v sezoni pobiranja 
pridelkov, je priporočljivo za ko-
renovke izbrati dneve za koreni-
no, sadje pa obiramo v dneh, ki 
so namenjeni za cvet in plod. 

Miran Gluš i č , ing . agr. 

Ing. Glušič vabi, da ga obi-
ščete v njegovem jabolčnem 
nasadu na Stukih, kjer si 
boste v svoje zaboje po 
ugodni ceni nabrali jabolka 
za ozimnico. 
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INFO — glasbene novice 
Glasbeni kotiček Info je pravi pregled novih plošč, ki jih 
boste v naslednjih tednih lahko videvali visoko uvrščene 
po lestvicah in bodo velikokrat predvajane na radijskih 
valovih. 

* * — odlična plošča 
* * — dobra plošča 

¥ — solidna plošča 

Skupina D E P E C H E M O D E 
je z albuma S O N G S OF 
FAITH A N D D E V O T I O N pri-
pravila EP ploščo z nas lovno 
skladbo C O N D E M N A T I O N . 

Tisti, ki ste bili v preteklih 
tednih v kakšni diskoteki ob 
morju, ste g o t o v o plesali na 
komad N O R D S U D O U E S T 
E S T * * in SEI U N N U T O 
* * * izredno popularne ital-
janske skupine 883. 

Ameriški rocker J O H N 
M E L L E C A M P j e izdal novo 

malo p loščo H U M A N WHE-
ELS. * 

Ko s m o žr pri rocsku, naj 
o m e n i m enega najtežjih na 
svetu — MEAT L O A F tehta 
cel ih 140 kg, na tržišču pa 
ima balado I 'D D O A N Y -
THING FOR LOVE. * * * 

T H E W O N D E R S T U F F je 
skupina, ki se s p loščo O N 
T H E ROPES * * že uvršča v 
vrh britanske lestvice . 

B E L I N D A C A R L I S L E se je 
vrnila na g lasbeno sceno s ko-
madom BIG S C A R Y ANI-
M A L . * * * 

STING je na hitro izdal še 
eno p loščo NOTH1NG 
A B O U T ME. * * 

Skupina THE C R A N E S je 
ponovno posnela skladbo JE-
WEL. * * 

Pevka BEVERLY C R A -
W E N , ki j e zas love la s sklad-
bo PROMISE ME, je ponovno 
odpela od l ično pesem z naslo-
vom LOVE S C E N E S . * * * 

Še ena nova britanska naj-
stniška skupina, W O R L D S 
APART, je naredila priredbo 
skladbe E V E R L A S T I N G LO-
VE. * * * 

Nova ameriška pevka LISA 
B. je zas lovela s komadom 
FASCINATED. * * 

-biki* 
Najboljša nova plošča tedna 

je M O V I N G O N UP britanske 
skupine M-PEOPLE. * * * 

POPULARNIH 10 

1. Life — HADDAWAY 

2. Dreamlover — 
MARIAH CAREY 

3. The River of Dreams 
— BILLY JOEL 

4. It Keeps Rainin' — 
BITTY McLEAN 

5. Mr. Vain — CULTURE 
BEAT 

6. Living on my own — 
FREDDIE MERCURY 

7. Faces — 2 
UNLIMITED 

8. Happy Nation — ACE 
OF BASE 

9. The Key, The Secret 
— URBAN COOCKIE 
COLLECTIVE 

10. Higher Ground — 
UB 40 

Haddaway na vrhu Popularnih 10 
Radia Ptuj 

Lestvico POPULARNIH 10 
RADIA PTUJ lahko po-
slušate vsak petek med 20. 
in 21. uro! 

David Breznik 

2 Unlimited — znova med deseti-
mi popularnimi 

Mladi dopisniki a Mladi dopisniki Mladi dopisniki 
LEPA BESEDA LEPO 
MESTO NAJDE 

Še danes se rad spominjam vrt-
ca. Vedno, ko grem mimo, poku-
kam, ali bi kje opazil svoje tova-
rišice. Menim, da so zelo vplivale 
na razvoj mojega športnega duha. 

Zdaj se s smehom spominjam 
svojega prvega večjega tekmovan-
ja. Kot najhitrejši iz naše skupine 
sem sodeloval v krosu. Bilo je na 
stotine otrok iz vseh vrtcev. S stra-
hom sem čakal, kdaj se bo oglasila 
piščalka. Takoj po startu sem začel 
s sprintom. Bil sem med prvimi tre-
mi. Od daleč sem slišal navijanje 
svojih prijateljev. Naenkrat sem 
čutil močan sunek. Padel sem po 
tleh. Opazil sem, kako drugi tekajo 
mimo mene. Od žalosti nisem mo-
gel vstati. Oblile so me vroče solze. 
Razočaral sem sebe, svoje prijatelje 
in svoj vrtec. Solze so kar naprej 
tekle in tekle. Takrat sem zaslišal 
glas tovarišice Radice: "Vstani, ti si 
naš športnik"! 

Ubogal sem. Tekel sem in jokal. 
Od mojega uspeha seveda ni bilo 
nič. Nisem mogel prikriti svoje 
žalosti. Okoli mene so se zbrale 
naše tovarišice in me tolažile. Po 
prihodu v vrtec pa me je čakalo 
presenečenje. Postregli so mi z ve-
likim kozarcem soka. Tovarišica 
mi je obesila okoli vratu medaljo, 
ki jo je naredila sama. Povedala 
mi je, da sem jaz zanje najboljši 
športnik in da bo drugič dosti bolj-

še. V življenju se pač moraš ved-
no boriti za dosego svojega cilja, 
nikdar se ne smeš ustaviti na polo-
vici poti. Začutil sem, da se mi 
vrača pogum. Ni me bilo več sram 
neuspeha. Verjel sem, da bom 
drugič boljši. Zato bom vedno ver-
jel v pregovor, da lepa beseda lepo 
mesto najde. 

Nikola Seničič, 7.b 
OŠ Olge Megl ic 

MOJA POT NA TRIGLAV 

Bilo je v začetku avgusta. Že 
ves prejšnji mesec sem nestrpno 
pričakoval 9. avgust, ko naj bi se s 
prijatelji podali na Triglav. 

9. avgust zjutraj. Pripravljal 
sem si še zadnje potrebščine za na 
pot, popoldan pa smo se odpravili 
proti Gorenjski. Na poti smo se 
srečali z mojo razredničarko in se 
skupaj odpeljali proti Aljaževemu 
domu. Tam smo prespali. Drugo 
jutro se je naša skupina odpravila 
na pot. Začeli smo v Vratih. Ko 
smo prehodili težko vzpetino, smo 
prišli do Staničeve koče. Tam smo 
se najedli in se fotografirali. Po-
tem smo nadaljevali pot do Kreda-
rice. Ko smo po težkih meliščih in 
vzpetinah le prišli do Kredarice, 
smo si tam naročili tople eno-
lončnice in vroč čaj. Ko smo se 
najedli in odpočili, smo se odpra-
vili na vrh Triglava. 

Razgled z najvišje slovenske 
gore je bil nepopisno čudovit. Pod 

nami so se v globino razprostirali 
grozeči prepadi in mesta. Videli 
smo slovensko morje, Avstrijo in 
Italijo. Videli smo lepo naravo, 
iglaste gozdove, gorske rože. Nato 
pa smo se začeli spuščati nazaj 
mimo Planike in nadaljevali pot 
do Sedmerih jezer. Ko smo prišli 
do prvega, je bilo skoraj že po-
sušeno, vendar je bilo drugo jeze-
ro, ki ga imenujemo Ledvička, 
polno vode. Prispeli smo še do 
zadnjih jezer in prespali v koči. 

Pot je naslednji dan tekla skozi 
gozd, nato pa smo si ogledali slap 
Savica, v Bohinjskem jezeru pa 
smo se tudi kopali. Na Bledu smo 
gorski pohod končali in se počasi 
vrnili proti domu. 

Zame je ta pohod veliko pome-
nil. Spoznal sem nov delček lepe 
slovenske narave. Še večkrat bi 
šel tudi na druge gorske vrhove, 
od koder bom lahko občudoval ve-
liko nebo, prostrano skalovje in 
gorske živali (gamse, kozoroge, 
divje koze, sokole). 

Andrej Sitar, 6. b, OS Videm 

i H H M 

V POSTOJNSKI JAMI 

Letošnje počitnice so potekale 
nekoliko drugače kot prejšnja leta. 
Ponavadi smo se odpravili na do-
pust na morje, letos pa smo se 
odločili, da si bomo ogledali del 
Slovenije. 

Med različnimi lepimi kraji mi 
je bila najbolj všeč Postojnska ja-

ma. Ko smo prispeli tja, smo kupi-
li vstopnice in počakali na vlak. 
Sestra Barbara in jaz sva bili zelo 
radoveni, kam se bomo peljali s 
tako čudnim vlakom. Sedla sem 
zraven atija, sestra pa pri 'mamici. 
Ko je vlak peljal nekaj sto metrov, 
se nam je zdelo, da bomo trčili ob 
skalo. Takrat je sestra začela tako 
kričati, da jo je mamica komaj 
umirila. Ko smo prispeli do polo-
vice jame, se je vlak ustavil. Tam 
nas je čakal vodnik. Ker je bilo 
veliko tujcev, je bilo tudi več vod-
nikov — prevajalcev. In ko smo 
se mi odpravili proti slovenskemu, 
je naša nemirna Barbara zavila 
proti angleškemu prevajalcu. Ma-
mica in ati sta jo pustila in opazo-
vala, kaj bo storila. 

Ko pa je opazila, da ne pozna 
nikogar in tudi ne razume govori-
ce, nas je začela vse po vrsti gla-
sno klicati. To je v Postojnski ja-
mi zelo donelo. Vsi so se ji smeja-
li. Ko nas je zagledala, nas je vse 
tri okregala, kje vendar hodimo. 
No, potem smo pot nadaljevali 
peš. Sestra se nam je prav prilepi-
la za roke. Tako vsaj nismo imeli 
skrbi z njo in smo si lahko ogleda-
li lepote Postojnske jame. Tam 
sem videla marsikaj lepega, ker se 
ne da opisati, to mora videti vsak 
sam. Po ogledu smo sedli v vlak, 
ki nas je odpeljal nazaj v naš svet. 

To je bil le en dan mojih počit-
nic. Lepote Postojnske jame so me 
tako navdušila, da si jih želim še 
v i d e t i - Andreja Murko , 6.b, 

OŠ Videm 

mSBBtBKm 

PRIJATELJSKI PIKNIK 

S prijatelji smo se dogovorili, 
da bomo nekega večera priredili 
piknik. 

Zbrali smo se pri Pesnici. Ob 
gozdu smo poiskali primeren ko-
tiček in nanj položili prt. Vzeli 
smo košaro, ki smo jo doma na-
polnili z različnimi dobrotami. 
Bojan in Igor sta pripravljala 
ogenj, medtem pa smo drugi rezali 
paradižnik in papriko. Nad ogenj 
sta namestila ponev, ki je imela 
stojalo. Takrat so me poklicali, da 
bi spekel perutničke. Perutničke 
so zelo lepo dišale. Kmalu so po-
rumenele in bile so pečene. Vsi 
smo segli po njih. Medtem so se 
cvrle že naslednje. Pekli smo tudi 
ribe. Zraven smo pili sokove, ki 
smo jih pripravili že doma. Po jedi 
smo odšli na travnik, kjer smo se 
razdelili na dve ekupi in igrali no-
gomet. Moja ekipa je izgubila, 
vendar se zaradi tega ni nihče je-
zil, saj smo bili tam sami prijatel-
ji. Po nogometu smo si spekli tudi 
koruzo. Bila je zelo dobra. Ura je 
bila že pozno, zato smo začeli po-
spravljati. Prijatelji so se šli še ko-
pat v Pesnico, mene pa je zeblo in 
sem odšel domov. 

Na pikniku smo se res zabavali. 
V naslednjem poletju si želim še 
več prijateljskih piknikov. 

Davorin Kelenc, 8.b 
OŠ Gorišnica 

I1S ̂ i-vs.,̂ " H K - i»Vf 

POČITNICE NA MORJU 
Gasilke smo teden dni počitnic 

preživele na morju. Pot iz Gorišni-
ce do Debelega rtiča je bila zelo 
dolga. Bilo je zelo vroče, zato smo 
se med potjo večkrat ustavili. 

Ko smo se pripeljale na Debeli 
rtič, smo bile zelo lačne, zato smo 
odšle na kosilo. Po kosilo smo od-
šle v sobo, kjer smo si pripravile 
postelje in si pospravile stvari v 
omare. 

Po dveh urah počitka smo se 
oblekle v kopalke in odhitele na 
plažo, polno turistov. Bilo je zelo 
vroče, vendar voda ni bila topla. 
Ko smo se nakopale, smo odšle na 
večerjo. Po večerji je bil na igri-
šču ples, a se ga nismo udeležile, 
ker smo bile preveč utrujene. 

Drugi jutro smo se zbudile do-
bre volje. Kot vsak dan smo odšle 
na plažo. Tam smo igrale odbojko, 
med dvema ognjema, jedle slado-
led in se zabavale. 

Naslednji dan smo se z ladjo Jano 
odpeljale v Piran. Tam smo si ogle-
dale cerkev in druge znamenitosti 
mesta. Ogledale smo si tudi prista-
nišče. Šle smo v Ankaran na trg. 

Zabave nam ni manjkalo. Bilo je 
zelo veselo, posebej pa še takrat, ko 
so nas fantje namazali z zobno pasto. 

Počitnice so bile odlične, vendar 
prekratke. Ne bomo jih pozabile. A 
zdaj zopet sedim v šolski klopi in 
mislim na počitnice. 

Tamara Matjaš ič , 7. a 
OŠ Gorišn ica 



Dober den vsoki deti! "Jaz pa 
v gorico grem. Kaj bom pa de-
lal tam? Trseka bom obral. Po 
gorici sva hodila in vinčeka sva 
pila. Če ga piti ne boš znal, do-
mov te bom nagnal!" 

Toto pesmico tote dneve na 
naših vinskih bregih največkrot 
zapojemo in jo poslušamo. De-
lamo kak črnci, poleg pa si tudi 
tisto zapojemo: ".Dober den, 
Žganica in povitica, dobro ve-
čer, prašiča, na kunci po preša-
ji pa včosik tudi adijo pamet." 

Mija z Mico sma svojo gorico 
v polovjokeca spravla. Boj sla-

ba letina je bila zavolo suše, za 
ta vejkše svetka pa bo še vseeno 
kaj za v liter vleti in v dušo na-
točiti. Letos sma bla že tejko-
krot v broji in na preši, ke sen 
Že čista prešpani podoben. Mi-
ca pa me rada zafrkovle, da je 
una virt moje gorice na en ko-
lek, pa še tisti se podira ... Žen-
ska pač kak ženska in jaz ji 
čista nič dužen ne ostonem. 
Naj boj jo razjezim, če ji rečem: 
"Mica, ti si kak ciganica, delo 
ti preveč ne diši, pod pazduha-
mi te žuli bolijo in oslarije ti po 
glovi rojijo!" Seveda je vse to 
tak za hec povedano, včosik pa 
tudi zavolo toga kokšni piskri, 
noži in leteči taleri za menoj 
frčijo. Enkrat me je tak special-
no v glavo trofla, da sen kak 
pokošeni obleža na dvoriši. Na-

reda sem se nezavestnega in 
čista poredko sem diha. Una pa 
v joč, vik in krik. Začela me je 
masirati, moliti in prositi, da 
naj še ne vmerjem. Tak dugo je 
to delala, da sen se začeja na 
ves glos smejati. Pjebi, te še je 
le hec bija, gdo je sosid Juža 
prek krez plot pogledna in ves 
to ti cirkus vida ... Pa kaj si 
čemo, tokšni so pač družinski 
problemi. Tan, ge se nikol ne 
kregajo, si tudi dobri neso. Je 
pa to tak, da s heca včosik pride 
celi vrag. Navsezodjo pa se brez 
heca niti deca ne dojo nareti. 

Pa bodi zadosti za gnes. Glih 
zaj vuni dežek rosi in mi nede 
trebalo krave na pašo gnati. 
Bog daj deža, ke bi jaz lehko 
malo duže leža ... Srečno. Vaš 
LUJZEK. 





SPOSTOVANI BRALCI! 

Pri našem časopisu smo se odločili, da vam ob prijetnem branju ponudimo tudi ugodnosti pri vsakdanjih nakupih, zato smo povabili k sodelovanju najrazličnejše 
proizvajalce in trgovce, da so se vključili v akcijo TEDNIKOVA DRUŽINSKA POPUSTNA KARTICA. Z njo boste deležni popusta pri različnih nakupih in storitvah. 
Lastniki naše kartice bodo imeli popust pri tistih naših poslovnih partnerjih, kijih objavljamo na tej strani. 
Kartica velja eno leto in jo lahko uporabljata dva družinska člana. Nabavite jih lahko na sedežu našega zavoda ali pri akviziterjih, naročite pa jih lahko tudi pri 
sodelujočih podjetjih ali po telefonu 776-207. 
To akcijo smo si zamislili za vsestransko pomoč potrošnikom in proizvajalcem oziroma trgovcem glede informiranja in cenovnih ugodnosti. 
Cena kartice je pravzaprav simbolična glede na možnosti, kijih nudi. 
To je eden od naših prispevkov zvestim bralcem, ki nam že 45 let stojijo ob strani. Glavni urednik direktor Franc LAČEN 
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Malomarnost odgovornih? 
Novinarka Darja Luknian Žunec je 27. avgusta 1992 (Tednik številka 34) med drugim 
zapisala: "/.../ vendar kljub vsemu ostaja dejstvo, da je borlski grad brez skrbniku, da 
delavci mariborskega Zavoda za naravno in kulturno dediščino tam ne bodo več delali 
in ga vsaj za silo varovali. Vse to pa pomeni, da bo še naprej izpostavljen morebitnim 
uničevanjem in krajam tistega inventarja, ki je v njem še uspel ostati." 

GRAJSKA KAPELA 
OKRADENA ŽE LETA 
1991 

L e t a 1991 j e bi la g r a j s k a ka-
pe l a v času s l o v e n s k e v o j n e 
o k r a d e n a in r a z d e j a n a . Vendar 
kot k a ž e , o d g o v o r n i m to ni bi-
lo k a j dos t i mar , s a j tudi po-
s l e j g rad Bori in n j e g o v a ka-
pe l a n i s ta b i l a n ič b o l j e zava-
r o v a n a . 

15. s e p t e m b r a le tos si j e 
g r a j s k o k a p e l o o g l e d a l a kus to -
d i n j a P o k r a j i n s k e g a m u z e j a 
P t u j M a r j e t a C i g l e n e č k i in 
u g o t o v i l a , d a so j o p o n o v n o 
o b i s k a l i t a tov i . M u z e j j e o 
v l o m u v g r a j s k o k a p e l o obve -
stil S e k r e t a r i a t za d r u ž b e n e 
d e j a v n o s t i o b č i n e — č l a n i c o 
i z v r š n e g a sve ta , o d g o v o r n o za 
ku l t u ro , Kr i s t i no Š a m p e r l 
P u r g . Ta j e , ko t s m o izvede l i 
n a U p r a v i za n o t r a n j e z a d e v e 
M a r i b o r , obves t i l a P o l i c i j s k o 
p o s t a j o G o r i š n i c a , ki j e pr i -
s t o j n a za Bor i , 16. s e p t e m b r a 
1993 o b lO.uri . P i s n o obves t i -
lo j e na U p r a v o za n o t r a n j e 
z a d e v e M a r i b o r iz G o r i š n i c e 
p r i š l o 19. s e p t e m b r a 1993. 

INFORMACIJA 
ČLANICE PTUJSKE 
VLADE ZA KULTURO O 
DOGODKIH NA BORLU 

Krist ina Šamperl Purg je 22. 
sep tembra 1993 poslala v naše 
uredniš tvo tole informaci jo : 

"1 . Imetnik pravice uporabe 
gradu Bori j e SO Ptuj , ki j e leta 
1985 predala objekt v začasno 
oskrbo današn j emu Zavodu za 
vars tvo naravne in kul turne de-
dišč ine Maribor. 

2. Projekt prenove gradu 
Bori j e v teku od leta 1985 in j e 
bil prekinjen leta 1989 zaradi 
p o m a n j k a n j a f inančnih sredstev. 
Nada l j evan je prenove je preki-
nil še zako o denacional izaci j i . 

3. Med vojno leta 1991 j e 
pr iš lo do poškodovan ja edinega 
v celoti restavriranega prostora 
v gradu, ki je bil namenjen obi-
skovalcem — kapele , o čemer 
teče pos topek pri pr is tojnih or-
ganih . Zavod je po teh dogod-
kih predal k l juč vhodnih vrat 
Sekretar iatu za družbene dejav-
nosti SO Ptuj . 

4. Zaradi problemov pri nadal-
jevanju projekta prenove gradu 
smo želeli zavarovati objekt z: 

— izgradnjo oskrbniškega 
s tanovanja (projekt v izvajanju 
od marca 1993); 

— pro jek tom javnih del (či-
ščen je in delno vzdrževanje ob-
j e k t a in okolice — od 2.avgusta 
1993). 

5. Pokraj inski muze j Ptuj j e 
6. 3. 1993 ustno obvesti l Sekre-
tariat za družbene dejavnost i , da 

"kroži jo govorice o kraji slike z 
gradu Bori". O tem namigu smo 
obvestil i : 

— polici jo; 
— Zavod za varstvo naravne 

in kul turne dediščine. 
Sugest i ja o prenosu slike ni 

bila sprejeta , ker j e prevladalo 
stališče, da prenos celotne opre-
me kapele (ne le ol tarne slike) 
ne bi bil smotern, ker so že tekli 
dogovori za obnovo poškodova-
ne kapele, ki bi tako bila ponov-
no dostopna javnost i . 

6. V občini Ptuj v okviru 
možnost i u resn iču jemo obsežen 
program obnove objektov v sta-
rem mestnem jedru (urbani-
stični spomenik) in kul turnoz-
godovinskih spomenikov po 
programu prioritet sk ladno z 
razvojnimi usmeri tvami na po-
dročju izobraževanja, kulture, 
varstva naravne in kulturne de-
diščine ter tur izma. 

Zato obža lu jemo razmere, ker 
j e bila dopuščena možnost , da 
se izvede tatvina; skrbi jo pa nas 
pri ložnosti , ki še obs ta ja jo za 
tatove zaradi poman jkan ja fi-

nančnih sredstev za obnovo in 
vzdrževanje iz jemno bogate 
kul turne dediščine v ptujski 
občini in Sloveniji nasploh." 

VLOGA ZAVODA ZA 
NARAVNO IN 
KULTURNO DEDIŠČINO 

Osnutek Samoupravnega spo-
razuma o prenovi gradu Bori in 
o predaj i gradu na osnovi 50. 
člena Zakona o naravni in kul-
turni dediščini v začasno var-
stvo Zavodu za spomeniško var-
stvo Maribor, ki bi ga podpisal i 
Skupščina občine Ptuj , Kulturna 
skupnost P tu j in Zavod za spo-
meniško varstvo Maribor, j e bil 
narejen že j anuar ja 1982. Ali j e 
prišlo po tem tudi podpisa , ni 
mogoče ugotovit i , saj gradiva 
nekdan je Kulturne skupnost i ni 
več; ver je tno je uničeno, saj ga 
tudi v Zgodovinskem arhivu 
Ptuj ni. Iz p isanja Kristine Šam-

perl Purg pa gre razumeti, da je 
zavod dobil borlski grad v upra-
vljanje šele leta 1985, pa tudi, da 
prenova gradu Bori teče od leta 
1985, kar zagotovo ne drži; grad 
Bori se obnavlja od leta 1981. 

Vprašanje pa je, ali se je lahko 
zavod s tem, ko je leta 1991 pre-
dal Sekretariatu za družbene de-
javnosti ključ vhodnih vrat, tudi 
odrekel skrbi za grad — spome-
nik? Zakon govori drugače. 

Skupa j s pris tojnim upravnim 
organom bi moral zavarovati 
grad, še posebe j dostop do ka-
pele po vlomu in razdejanju leta 
1991. Naša novinar ja , ki sta si 
ogledala kapelo po prvem vlo-
mu leta 1991 avgusta leta 1992 
in po drugem 21. septembra 
1993 sta prišla v kapelo brez 
težav in brez popre jšn je na jave 
tistim, ki posedu je jo kl juč, ki 
odpira grajska vrata. 

Zavod za naravno in kul turno 
dediščino je dobil letos 14. ja -
nuar ja iz proračuna p tu j ske 
občine 2 mil i jona tolar jev za 
ureditev hišniškega s tanovanja 
v gradu, saj j e že od začetka 
prenove gradu prevladovalo 
mnenje , da bi moral biti nekdo 
na gradu dan in noč. Stanovanje 
še ni ure jeno. Kot smo neurad-
no izvedeli , na j bi s tanovanje 
uredilo eno od ptujskih podje t i j 
ceneje in na kl juč, dela pa zda j 
izvaja izvajalec, ki ga je izbral 
zavod. Stanovanje tudi po pol-
letnem obnavl janju še ni nared. 

KRISTINA ŠAMPERL 
PURG JE ŽE 13. 
AVGUSTA LETOS 
VIDELA, DA MANJKA 
SLIKA Z GLAVNEGA 
OLTARJA GRAJSKE 
KAPELE 

Človek, ki ne želi biti imeno-
van (n jegovo podpisano izjavo 
imamo v uredniš tvu) je Krist ino 
Šamperl Purg kot odgovorno 
članico izvršnega sveta za kul-
turo in doga jan je na Borlu 
sploh že 13. avusta letos obve-
stil, da man jka slika z glavnega 
ol tar ja grajske kapele. To je cel 
mesec prej , preden j e odkri la 
tatvino Mar je ta Ciglenečki . Za-
kaj j e Kristina Šamperl Purg 
reagirala (kot je sama sporoči la) 
in obvesti la pol ic i jo šele mesec 
kasneje? Izjavo je neimenovani 
občan poslal tudi predsedniku 
Skupščine občine Ptuj Vojtehu 
Ra jhe r ju in predsedniku p tu jske 
vlade Branku Brumnu. 

Pri jave Kristine Šamperl Purg 
policiji n ismo videli. V Infor-
maci jah za sredstva množičnega 
obveščanja , ki nam j ih vsak dan 
v uredništvo po faksu poši l ja 
Ministrstvo za notranje zadeve 
— Uprava za not ranje zadeve 
Mar ibor (Podatki s področja 
javne varnosti) , pa lahko za 
četrtek, 23. septembra 1993, 
preberemo: "V mesecu avgustu 
1993 je neznani storilec izvršil 
tatvino dveh slik, ena je iz 17. 
stolet ja, in nabožnega kipca 
Jožefa z ot rokom iz kapel ice 
gradu Bori v kraju Dolena (op.: 
gre za Dolane — napaka avtorja 
informaci j ) ter s tem de jan jem 
povzročil materialno škodo za 
okoli 15.000.000 sit ." Informa-
ci ja govori o dveh slikah, kot 
kaže spodnja fo tograf i ja , pa je 
slika s stranskega ol tar ja izgini-
la že leta 1991. Napaka pri pri-
javi ali pisanju informaci je? 

ZA GRAD BORL ŽE 
SKORAJ 2 MILIJONA 
NEMŠKIH MARK 

Kot s m o že nap isa l i , ni mo-
g o č e naj t i g r ad iva K u l t u r n e 
skupnos t i od leta 1981 do 
v k l j u č n o leta 1985. Z a t o l ahko 
n a p i š e m o le, ko l i ko d e n a r j a j e 
b i lo v l o ž e n e g a za grad Bori 
od leta 1986 d o d a n e s : 
1 .970 .915 n e m š k i h mark . Pre-
več, da bi l ahko grad p repus t i -
li s a m e m u sebi . Z l i k o v c e 
i šče jo organi p regona . B o k d o 
pos tavi l v p r a š a n j e o d g o v o r n o -
sti tudi p o k l i c a n i h za va rovan-
j e ku l t u rne d e d i š č i n e ? 

Nataša Vodušek 

Slika s stranskega oltarja je izgi-
nila že leta 1991. Posnetek Darje 
Lukman Žunec avgusta 1992 

Črna kronika 
MOPEDIST SE JE HUDO RANIL 

V četrtek, 23. septembra, ob 
16.35 se je po Raičevi ulici v 
Ptuju na kolesu z motor jem pel-
jal 17-letni Aleš S. z Gra-
jenščaka . V križišču z Maistro-
vo ulico j e zavijal desno, in ker 
je pri tem zapeljal na nasprotni 
vozni pas, j e trčil v osebni avto, 
ki ga je nasproti pripeljal Žarko 
Klarič iz Ptuja. Po trčenju s ko-
lesom mopeda v sprednjo stran 
avtomobi la je mopedist padel in 
se hudo ranil. 

KOLESAR ZAVIL PRED AVTO 

Po regionalni cesti od Sre-
dišča ob Dravi proti Ormožu se 
je v soboto, 25. septembra, ne-
kaj po 9. uri pel jal s kolesom 
Stanko Jurišič iz Obreža . V na-
selju Grabe je zavil na levo v 
trenutku, ko je nasproti pripeljal 
z osebnim avtomobi lom Josip 
Novak iz Mengša . Kl jub temu 
da j e avtomobil is t zaivral, j e 
trčil v kolesar ja ; vrglo ga je na 
pokrov motor ja , od tam pa na 
streho Novakovega avtomobila . 
S strehe j e padel na cestišče in 
hudo ranjenega so prepeljal i v 
p tu jsko bolnišnico. 

Z AVTOM V DROG JAVNE 
RAZSVETLJAVE 

Od Ptuja proti Rogoznici se 
j e v soboto, 25. septembra, oko-
li 13. ure peljal z osebnim avto-
mobi lom Branko Nadelsberger 
iz Vespazianove v Ptuju. Med 
vožnjo po mokrem vozišču 
Osojn ikove ceste ga je na levem 
nepreglednem ovinku pred avto-
pralnico Raj začelo zanašati na 
desno. Potem je avto na ce-
stišču obrni lo za 180 in ga vrglo 
v drog elektr ične napel jave za 
j avno razsvetl javo. V t rčenju se 
j e voznik hudo ranil. 

KOLESARKO VRGLO V 
NOTRANJOST AVTOMOBILA 

Po regionalni cesti proti 
Trnovski vasi se je v soboto, 25. 
septembra, ob 19.15 pel ja la s 
kolesom Jul i jana Drevenšek iz 
Biša. Za njo se j e z osebnim av-
tomobi lom pripeljal Ivan Berlak 
iz Vitomarcev. Z avtomobi lom 
j e trčil v zadnje kolo. Kolesarko 

j e vrglo na pokrov motor ja , za-
dela je v vetrobransko steklo, ki 
j e popust i lo in nesrečna Dre-
venškova je hudo ranjena oble-
žala v notranjost i avtomobila . 

V DNEVNI SOBI AKTIVIRAL 
ROČNO BOMBO 

V sredo, 22. septembra , ob 
dveh z ju t ra j j e v s tanovanjski 
hiši v Mihovcah, KS Cirkovce, 
od jekni la eksplozi ja . Kriminali-
sti U N Z Maribor so ugotovili , 
da j e 44-letni Vladislav F. v 
dnevni sobi aktiviral ročno 
bombo, ki je eksplodirala in ga 
tako hudo ranila, da j e na kraju 
dogodka umrl , n jegova 3 leta 
mla jša žena Veronika pa je bila 
ob eksplozi j i hudo ranjena in so 
j o prepeljal i v bolnišnico. Kri-
minalisti še raz i sku je jo vzroke, 
ki so privedli do te t ragedije . 
Zaenkrat so ugotovil i , da j e iz-
k l jučeno, da bi bil v zadevo 
vpleten še kdo drugi . 

POGORELO GOSPODARSKO 
POSLOPJE 

Na gospodarskem poslopju 
Stanislava Zelenka iz Šenčaka, 
KS Juršinci , j e v petek, 24. sep-
tembra, zvečer izbruhnil požar. 
Pos lopje j e pogorelo do tal in z 
n j im tudi lesena preša. Prvotno 
so menili , d a j e bil vzrok požara 
samovžig sveže krma na nakla-
dalki. Po podrobne j šem pregle-
du pa so ugotovil i , da j e požar 
povzroči lo pregret je že močno 
iztrošene elektr ične napel jave 
pod lesenim t ramom. Ocen ju je -
jo , da je požar povzroči l za oko-
li mil i jon tolar jev škode. 
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PLENA SE NISTA DOLGO 
VESELILA 

V začetku pre j šn jega tedna je 
prišel na obisk k pri jatel j ici 
Mart in T. iz Jakobskega Dola. 
Tam se je seznanil z Mirkom Š. 
s Polenšaka in Bernardom S. iz 
Male Nedel je . Skupa j so popi-
vali, se malo sprli, pobotali in 
po tem odšli peš proti Lenartu. 
Med pot jo pa sta Mirko in Ber-
nard napadla Mart ina in ga zbi-
la na tla. Mirko Š. naj bi mu bil 
iz hlačnega žepa vzel tudi de-
narnico, v kateri j e bilo za 
160.000 tolar jev deviz in do-
mače valute. Ropar ja sta bila 

uvidevna in sta Mart inu pustila 
350 tolarjev za avtobus. Polici-
sti in kriminalist i so oba pre-
drzneža prijeli že naslednji dan 
in ju s kazensko ovadbo predali 
pre iskovalnemu sodniku. 

UPIRAL SE JE POLICISTOM 

V petek, 24. septembra, malo 
pred polnočjo je pol ici jska pa-
trulja z o rmoške posta je med 
drugimi ustavila tudi avto, ki ea 
je vozil Bogomir R. iz Cerovca , 
KS Ivanjkovci . Policiste jc . 
koliko žalil, j im pustil svoje do 
kumente in odšel v b l ižn jo go-
stilno. Policisti so mu izrekli 
prepoved nada l jn je vožnje . Č e / 
nekaj časa pa se je Bogomir pri 
peljal na pol ic i jsko pos ta jo v 
Ormožu in zahteval svoje doku-
mente, a mu j ih niso dali. Pri 
tem je prišlo do te lesnega 
obračunavanja , ko j e Bogomir 
enega od policistov udaril , po-
tem še brcnil in mu strgal sraj-
co. Policisti so uporabil i ustrez-
ne pr i jeme, ga obvladali in 
pridržali do iztreznitve. Predla-
gali ga bodo v pos topek sodni-
ku za prekrške in zaradi napada 
na policista tudi kazensko ova-
dili pr is to jnemu tožilstvu. 
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Z AVTOM NA ŠKARPO 
Od Lenarta proti Tratam se je v 

nedeljo, 26. septembra, ob 16.30 
peljal z osebnim avtomobilom 
Jožef Dietner iz Lenarta. Med 
vožnjo je v levem ovinku zapeljal 
v desno z vozišča na škarpo; po 30 
metrih vožnje se je avto prevrnil 
na streho in nazadnje obstal na bo-
ku. Med prevračanjem je voznika 
vrglo iz avtomobila in se je pri 
tem hudo ranil. 

POŽAR NA NENASELJENI 
STANOVANJSKI HIŠI 
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Na nenaseljeni stanovanjski hiši 
v Hrastovcu, KS Poljčane, je v pe-
tek, 24. septembra, okoli 3. ure 
zjutraj izbruhnil požar. Zgoreli so 
leseno ostrešje in stropovi. Vzrok 
požara še ni znan. Ocenjujejo, da 
je škode za okoli 120.000 tolarjev. 

VLOM V SOVIČAH 
V noči na petek, 24. septembra, 

je neznanec vlomil v trgovino 
Tajna v Sovičah, KS Videm pri 
Ptuju. Odnesel je predvsem razne 
živilske izdelke in s tem lastnico 
Jožico C. oškodoval za okoli 
150.000 tolarjev. F. F. 

DESTRNIK 

Ostri že v začetku 
Novi destrniški župan Franc Pukšič je pred kratkim na De-

strnik povabil člane ptujske vlade ter republiške poslance s te-
ga območja in j im skupaj s svojimi sodelavci v krajevnem od-
boru predstavil , kaj morajo v kraju č imprej urediti in kaj v 
zvezi s tem pričakujejo in zahtevajo od ptujske vlade in pred-
stavnikov tega območja v republiških organih. Destrničani so 
bili ostri , zahtevni in dobro pripravljeni , tako da je pogovor 
prav gotovo dosegel svoj namen. 

NAJPREJ 
TELOVADNICA 

Novo vodstvo, ki je bilo izvolje-
no 16. maja, si je zastavilo precej 
nalog. Kot najbolj pereč so izpo-
stavili problem telovadnice. 273 
učencev ima športni pouk v nepri-
mernih prostorih kulturnega do-
ma, po drugi strani pa ima šolstvo 
že 225-letno tradicijo. Vendar v 
stavbi iz začetka tega stoletja ni 
prostorov za vadbo. Od občinske 
vlade zahtevajo, da še letos naroči 
izdelavo dokumentacije, pri mini-
strstvu za vzgojo in izobraževanje 
pa bi se prihodnje leto radi uvrstili 
v plan sofinanciranja gradnje. 
Krajani so že obljubili, da bodo 
pomagali s delom, lesom in samo-
prispevkom. 

NAPOVEDALI BOJ 
MONOPOLISTU PTT 
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Poleg telovadnice jih najbolj pe-
sti pomanjkanje infrastrukturnih 
objektov. Na svojem območju ima-
jo asfaltiranih okoli 27 odstotkov 
cest, na vodovod je priključenih 
približno polovica gospodinjstev, 
kako ogročeni so zaradi telefonov, 
pa smo že večkrat poročali. Ker se 
letos po zakonu o vzpodbujanju 
razvoja demografsko ogroženih 
območij Detrniku izteče pravica do 
sofinanciranja, jih je strah, da jim 
bo za urejanje cest in vodovoda 
zmanjkalo podpore in denarja. 
Vendar jim je Metka Slanič, člani-
ca ptujske vlade, takoj pojasnila, 
da se obeta nov zakon o razvojno 
šibkih območjih, ki bo uvedel nove 
kriterije. 

Kot je povedal Franc Pukšič, so 
na Destrniku doslej prejeto pomoč 
iz sklada za razvoj demografsko 
ogroženih območij znali dobro 
oplemenititj s 70 ali celo več od-
stotki lastnega denarja. Najbolj 
žalostno pa je, da na primer pri te-
lefonih zdaj z vsem, kar so vložili 
krajani, razpolaga in z novimi pri-
ključki služi PTT podjetje. 

GLINOKOP V 
JANEŽOVCIH JE 
NEVAREN 

Destrničani so na na sestanku 
med drugim povedali še, da želijo v 
turistične namene sanirati glinokop 
v Janežovcih. Ta bi moral biti že 
zdavnaj urejen po predpisih in 
odločbah republiškega rudarskega 
inšpektorje, saj je njegova neureje-
nost razlog med drugim tudi smrti 
mladega destrniškega sokrajana. 

Tudi do nove lokalne samouprave 
so zelo kritični. Zanimalo jih je 
predvsem, kakšna bo finančna moč 
in avtonomija bodočih novih občin. 

Da na Destrniku ne čakajo križem 
rok, kaj jim bosta namenili država in 
občina, kaže tudi dejstvo, da se že pri-
pravljajo na novi, tokrat že šesti petlet-
ni krajevni samoprispevek. D L Ž 

Novoizvoljeno destrniško 
vlado ali krajevni odbor se-
stavljajo: Milan Steger, ki 
skrbi za gospodarstvo, Ja-
nez Korošec, ki skrbi za in-
frastrukturo. dr. Ervin 
Maurič in Veronika Mihelič 
spremljata družbene dejav-
nosti, Matija Zoreč pa 
upravno-pravne zadeve. 


